
یکشنبه  25 مهرماه 1395  14 محرم 1438   16 اکتبر 2016   شماره 4122  سال نوزدهم   1000 تومان

بیاتی: طبق تعهدات عمل نکنید خلع پیمان می شوید

اولتیماتوم شورا به پیمانکار 
تقاطع سه سطحه 15 خرداد

رئیس پلیس راه استان اعلام کرد

رکورد بیشترین تردد در جاده های قم

هشدار مهم به »زائران اربعین«

امیرعبداللهیان؛

حضور ایران درلوزان تصمیم درستی بود

در روزهایی که حال و هوای فضای سیاسی کشور درگیرودار انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم است، گویی چندان 
توجهی به انتخابات شوراهای شهر نمی شود و اگر تحرکی هم در حال انجام است در پس پرده است نه عیان و آشکار.

اصولگرایان چگونه وارد انتخابات شورای شهر خواهند شد؟ گویا مساله به این مهمی در میان انبوه اخبار مربوط به 
انتخابات ریاست جمهوری گم شده است پارلمان شهری فعلا در سایه قرار گرفته و حتی کسی به شهردار آینده تهران هم 

فکر نمی کند؛ اما آیا همین چیزی که ما در ظاهر می بینیم نمود واقعی همان وضعی است که در پشت پرده حاکم است؟

اشتراک »بهشت« مثل »بهارستان« با اصلاح طلبان

نسخه اصول گراها 
برای انتخابات شوراها

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: عزم مدیران استان 
بر این است که با تعامل مشکل پروژه تقاطع سه سطحه 15 
خرداد و عماریاسر حل شود و اگر پیمانکار طبق تعهدات خود 

عمل نکند به اجبار وارد بحث خلع پیمان می شویم.

ولی الله بیاتی با اشاره به برگزاری جلسه مشترك مدیران 
شهری با استاندار، مقامات قضایی استان و احمد امیرآبادی 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در  فراهانی 

خصوص روند اجرایی پروژه تقاطع سه سطحه 15 خرداد ...
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روزنامه صبح ایران
رهبر انقلاب در اجرای بند یک اصل 110 قانون اساسی سیاستهای کلی »انتخابات« را که پس 

از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام تعیین شده است، ابلاغ کردند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، متن سیاستهای کلی انتخابات 
که به رؤسای قوای سه گانه و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ شده، به این شرح 

است:
بسم  الله  الرحمن  الرحیم

سیاست های کلی انتخابات
 ـتعیین حوزه های انتخاباتی مجلس شورای اسلامی و شوراهای اسلامی بر مبنای جمعیت   1

و مقتضیات اجتناب ناپذیر به گونه ای که حداکثر عدالت انتخاباتی و همچنین شناخت مردم از 
 ـبرگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی به صورت دو مرحله ای در  نامزدها فراهم گردد. 2 
 ـبهره مندی داوطلبان در تبلیغات انتخاباتی  صورت عدم کسب نصاب قانونی در مرحله اول. 3 
با تقسیم برابر متناسب با امکانات در هر انتخابات حسب مورد از صدا و سیما و فضای مجازی و 

دیگر رسانه ها و امکانات دولتی و عمومی کشور.
 ـتعیین حدود و نوع هزینه ها و منابع مجاز و غیرمجاز انتخاباتی، شفاف سازی منابع و   4
هزینه های انتخاباتی داوطلبان و تشکل های سیاسی و اعلام به مراجع ذی صلاح و اعمال نظارت 

دقیق بر آن و تعیین شیوه و چگونگی برخورد با تخلفات مالی...

رهبر معظم انقلاب سیاست های کلی انتخابات را ابلاغ کردند؛

شفاف سازی منابع و هزینه های انتخاباتی و نظارت دقیق بر آن 
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رونمایی از ضریح جدید امامین عسکریین در قم

مدیر حوزه های علمیه بر لزوم توسعه احیا و ایجاد موقوفات 
حوزوی جدید در کشور تاکید کرد.

آیت الله علیرضا اعرافی پیش از ظهر دیروز در دیدار مدیرکل 
اوقاف و امورخیریه استان قم گفت: خوشبختانه پرچم حسینی 
در سراسر عالم به اهتزار در آمده و در سالهای گذشته در آفریقا 
و کشورهای مختلف چنین شوری را مشاهده کردیم و این مساله 

بیانگر نهادینه شدن این حماسه در سطح جهان است.
وی افزود: امسال در چند نقطه دنیا، گروه های افراطی و تکفیری 
به عزاداران متعرض شدند که باعث تاسف است که دست به چنین 

جنایاتی می زنند.
مدیر حوزه های علمیه کشور بیان کرد: به برکت نظام اسلامی 
ایران، الگوی عزاداری و حماسه سازی حسینی به سراسر جهان 
منتشر شده است، ولی در این خصوص باید به این نکته توجه کرد 
که الگوی عزاداری قم به سراسر کشور و جهان نیز  منعکس می 
شود؛ هیئت در طراز عزاداری اباعبدالله نکته مهمی است؛ در قم 
باید الگو ایجاد کنیم که بتواند برای کل جامعه سرمشق باشد که 

امیدواریم نهادهای فرهگی و تبلیغی با این نگاه کار کنند.
وی با بیان این که مسجد و حسینیه ها و بقاع متبرکه دارای 
جایگاه بسیار مهمی است گفت: نقش عبادی و معنوی و تزریق روح 
معنوی و فضای تقرب الی الله، به عنوان اولین نقش باید در این مراکز 

به منصه ظهور برسد.
مدیر حوزه های علمیه کشور بیان کرد دوم، نقش معرفت بخشی 
و ارتقای آگاهی دینی و معارف الهی است؛ سوم نقش اجتماعی 
فرهنگی و سیاسی است که مراکز باید در برنامه های خود قرار دهند 
که همبستگی اجتماعی را افزایش دهند و آگاهی ها را نشر داده 
و موجب ارتقای معنوی جامعه شوند. وی اظهارکرد: نقش چهارم، 
خدماتی است که این مراکز باید ایفا کنند، از خدمات نرم افزاری 
گرفته که هر مسجد و امامزاده باید یک اتاق برای ارایه مشاوره در 
ابعاد مختلف داشته باشد؛ همچنین برنامه ریزی هایی باید برای 

اطعام هدفمند نیازمند در این مجالس انجام شود.
عضو شورای عالی حوزه بیان کرد: اگر این چهار نقش در فعالیت 
های این حوزه پیاده شود، می توانیم در مقابل آسیب ها فایق بیاییم؛ 
مناسب است که سازمان اوقاف در طرح های کلان ورود کند و 
برنامه های راهبردی برای ارتقای این بخش ها داشته باشد؛ این 
هماهنگی میان نهادی نیز افزایش پیدا کند؛ در سطح کشور 15 
نهاد تبلیغی داریم که باید هماهنگی های لازم حداقل در قم در این 

عرصه انجام شود.
وی گفت: در بحث وقف و حوزه ها نیز باید تلاش های بیشتری 
انجام شود؛ اوقاف فعالیت خوبی در عرصه احیای موقوفات داشته 

است که امیدواریم این فعالیت های بیشتر شود.
مدیر حوزه های علمیه بیان کرد: در ساختار جدید مرکز مدیریت 
حوزه  اصلاحاتی انجام و در همین راستا دفتری با عنوان وقف و 
منابع پایدار ایجاد شد؛ زیرا حوزه ها باید به منابع پایدار دسترسی پیدا 

کنند هدف هم این است که وضع فعلی تغییر پیدا کند.
وی گفت:  سطح معیشت  طلاب و فضلای در حال تحصیل 

و تدریس بسیار پایین است؛ با میانگین 400 هزار تومان برای یک 
طلبه متاهل در حین تحصیل نمی توان انتظار داشت که بتوانند 
زندگی راحتی داشته باشند؛ ولی طلاب بزرگواری می کنند که این 
شرایط را تحمل می کنند؛ همچنین از جهات مسکن و مدرسه و 

فضای مدرسه نیز مشکل دارند.
آیت الله اعرافی اظهارکرد: در این مدت با مشاهدات میدانی که 
شخصا از مدارس داشتیم به این نتیجه رسیدیم که اکثر مدارس 
علمیه قم از سطح استاندارد آموزشی و تجهیزات و فضایی نیز پایین 

تر هستند.
وی گفت: این دفتر باید احیای موقوفات و احیای وقف های 
جدید را  پی بگیرد و راه هایی را دنبال کند که منابع پایدار برای 
احداث بنا و ساختمان های حوزوی ایجاد کند؛ انتظار داریم که اوقاف 

نیز در این زمینه ها قدم های بیشتری بردارد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم خبر داد
اعزام 80 روحانی به مناطق مختلف قم 

در دهه اول محرم
 مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم نیز در این دیدار گفت: 
امسال در 40 امامزاده استان قم مراسم دهه محرم برگزار شد و در 

این ایام 80 روحانی به مناطق مختلف استان اعزام شدند.
حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی مقدم گفت: ظرفیت 
امامزادگان ظرفیت بسیار مهمی است که در ایام محرم نیز با 

برگزاری گسترده برنامه های معنوی این جایگاه اثبات شد.
وی افزود: امسال در 40 امامزاده  استان قم مراسم ثابت دهه 
محرم برگزار شد و در این ایام 80 روحانی به مناطق مختلف استان 

قم اعزام شدند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم بیان کرد: بیش از 400 
امامزاده در استان قم در 100 بقعه مدفون هستند که سعی داریم در 

اکثر این بقاع برنامه های فرهنگی و معنوی برگزار کنیم.
وی افزود: کاروان تجمع لبیک یا حسین )ع( در آغاز ماه محرم 
در امامزادگان برگزار شد که در امامزاده ابراهیم شاهد حضور پنج 
هزار نفر بودیم؛ همچنین همایش شیرخوارگان حسینی و احلی من 

عسل در امامزادگان استان برگزار شد.
حجت الاسلام حسینی مقدم بیان کرد: از دیگر برنامه های 
این ایام می توان به برگزاری همایش ائمه جماعات کل استان 
با حضور بیش از 600 امام جماعت در مساجد و ادارات حضور 

اشاره کرد.
وی اظهارکرد: امسال در روزهای عاشورا و تاسوعای حسینی 
برنامه های فرهنگی در 15 امامزاده استان برگزار شد که برخی از این 
بقاع محور امام هیئات  اطراف خود بودند که از آن جمله می توان به 

امامزاده سیدعلی )ع( و سید معصوم )ع( اشاره کرد.
حجت الاسلام حسینی مقدم بیان کرد: از محل موقوفات امسال 
کمک هایی به برگزاری مجالس عزاداری انجام شد. در همین زمینه 
امسال 14 روحانی متخصص مشاوره برای زندانیان اعزام شدند که 

با استقبال مواجه شد.
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بازدیدعمومی از امروز به مدت 10 روز انجام می شود

 به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم همزمان با دوازدهمین 
روز ماه محرم، همایش »رهروان زینبی« در بخش های مختلف استان قم و با 

محوریت بقاع متبرکه برگزار شد.
همایش استانی »رهروان زینبی« با سخنرانی حجت الاسلام مومنی عصر 
روز جمعه 23 مهرماه در آستان مقدس امامزاده علی بن جعفر )ع( قم برگزار 
شد. این همایش ویژه بانوان و موضوع آن، صبر و استقامت حضرت زینب 
)س( در واقعه عاشورا و نقش ایشان در انتشار پیام این حادثه عظیم تاریخی 
بود. در این همایش حجت الاسلام والمسلمین سید حسین مومنی سخنرانی 
و حاج عباس حیدرزاده از ذاکران اهل بیت عصمت و طهارت )ع( به مداحی 

و ذکر مصیبت می پرداختند.

حجت الاسلام والمسلمین مومنی:
حراست از مجالس عزای حسینی وظیفه ای همگانی است 

 یکی از خطبای اهل بیت )ع( گفت: حفظ و حراست از مراسم عزاداری 
حسینی و روضه ها در مساجد و خانه ها امری ضروری است و به هر میزان که 

می توانیم باید در این زمینه کوشا باشیم.

حجت الاسلام والمسلمین سید حسن مومنی اظهار کرد: لازم است 
پیام های عاشورا را به طور کامل درک کنیم و در زندگی بکار بندیم زیرا این 

واقعه عظیم تاریخی سبب جلوگیری از انحراف در دین اسلام شد.
وی افزود: حفظ و حراست از مراسم عزاداری حسینی و روضه ها در 
مساجد و خانه ها امری ضروری است و به هر میزان که می توانیم باید در 

این زمینه کوشا باشیم.
خطیب اهل بیت )ع( با بیان اینکه اگر کسی شعارهای دینی و انقلابی را 
امری کم ارزش تلقی کند درک و فهم ضعیفی از این مسئله دارد خاطرنشان 
کرد: حضرت عباس )ع( در روزی که امام حسین )ع( به ایشان فرمود به 
دنبال آب برو، وظیفه خویش را اطاعت از امام عصر دانست و برای آوردن 
آب به شط فرات رفت و این تنها یک شعار نیست بلکه تکلیف شناسی ایشان 

را نشان می دهد.
وی در ادامه به جنایات روز عاشورا که توسط سپاه یزید صورت گرفت 
اشاره کرد و گفت: هنگامی که اسرای کربلا به شام برده شدند اهالی آنها 
هم جنایات زیادی علیه آنها روا داشتند از جمله اینکه کودکان را با نیزه 
می ترسانند، امام سجاد )ع( و دیگر اسرا را سنگباران کردند و آتش بر سر 

و روی آنها ریختند.
مومنی تصریح کرد: اسرای کربلا به خرابه ای برده شدند که هیچ سقفی 
بر سرشان نبود و شب ها از سرما و روزها از گرما اذیت و آزار می شدند و هر 

روز، شامیان به تمسخرشان می پرداختند.
خطیب اهل بیت )ع( با بیان اینکه یزید برای تحقیر فرزندان و اهل بیت 
امام حسین )ع( آنها را به بازار برده فروشان برده بود گفت: اینها همه جنایاتی 

است که بر بهترین مردمان آن دوران روا داشته شد.
وی عنوان کرد: حضرت زینب )س( در جریان عاشورا و بعد از آن، شاهد 
جنایات بی شمار شامیان بود و بی حرمتی های زیادی را نسبت به پیکر 
مطهر امام حسین )ع( دید اما صبر پیشه کرد و در پیام رسانی واقعه عاشورا 

نقشی بسزا داشت.

تجلیل از خانواده شهید مدافع حرم
در این همایش، از خانواده یکی از شهدای مدافع حرم تجلیل به عمل آمد. 
سعید سامان لو شهید مدافع حرم زمستان سال گذشته با رشادت و فداکاری 
خود و هم رزمانش سبب آزادی منطقه شیعه نشین نبل الزهرا شد و فاتح 
الزهرا لقب گرفت، از شهید سامانلو دو یادگار به جای مانده است علی 11 
ساله و محمد حسین 3 ساله فرزندان این شهید گرانقدر هستند. در همایش 
»رهروان زینبی« و با حضور مدیران و مسئولان اوقاف استان قم، از همسر 
این شهید مدافع حرم تجلیل شد. همچنین قرار است بر اساس قرعه کشی 
که در پایان صورت می گیرد، کمک هزینه اعزام به عتبات عالیات به 10 نفر 
از بانوان شرکت کننده در همایش اهدا شود. برپایی ایستگاه صلواتی و اجرای 
گروه سرود عاشورایی از دیگر برنامه های همایش رهروان زینبی در آستان 

مقدس امامزاده علی بن جعفر )ع( بود.

همایش »رهروان زینبی« نیز در 
امامزاده سید معصوم )ع( برگزار شد 

همایش »رهروان زینبی« در ناحیه دو اوقاف شهرستان قم، در آستان 
مقدس امامزاده سید معصوم )ع( برگزار شد.

همزمان با دوازدهمین روز ماه محرم، همایش »رهروان زینبی« در 
بخش های مختلف استان قم و با محوریت بقاع متبرکه برگزار شد.

آستان مقدس امامزاده سید معصوم )ع( هم میزبان برگزاری این همایش 
در ناحیه دو اوقاف شهرستان قم بود. همایش »رهروان زینبی« در این بقعه 
متبرکه، عصر روز جمعه 23 مهرماه و با حضور جمع زیادی از بانوان قمی 
برگزار شد و سخنرانانی از اساتید حوزوی جامعةالزهرا در آن به سخنرانی 
پیرامون ابعاد مختلف واقعه عاشورا و صبر و استقامت حضرت زینب )س( که 

موجب ماندگاری پیام حسینی شد پرداختند.
گفتنی است همایش مشابهی نیز در این ناحیه و آستان مقدس امامزاده 

طاهر )ع( روستای طغرود نیز برگزار شد.

به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم برگزارشد

همایش استانی »رهروان زینبی« در امامزاده علی بن جعفر )ع(قم
آیت الله اعرافی در دیدار مدیرکل اوقاف و امورخیریه استان قم تاکید کرد:

احیای موقوفات حوزوی ضروری است
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اجلاس لوزان
در افق مبهم

پس از چند دوره افت و خیر در پهنه جنگ و دیپلماسی 
و هنگامی که طرف های قدرتمندتر بحران، رسما ختم 
فرصت های دیپلماتیک را اعلام کردند، ناگهان دور جدیدی 
از مذاکرات را با دستور کار تامین اتش بس و یافتن راه های 

برقراری صلح و ثبات »اعلام کرده و همه را غافلگیر کردند.
بویژه انکه، در اعلام نام طرف های مدعو در نشست روز شنبه لوزان، نوعی وزن کشی و 

حذف و اضافه را نیز اعمال کردند. 
تا شامگاه جمعه چهاردم اکتبر، چند ساعت قبل از موعد اجلاس، بجز روسیه و امریکا، 
بعنوان دو طرف اصلی مذاکره، حضور ترکیه و سعودی نیز پر رنگ و حضور قطر کمی کم 

رنگ تَر، مطرح بود. 
گفتگوی زاخارووا سخنگوی وزارت خارجه روسیه در شب قبل از ان، افق دیگری را در 
خصوص مشارکین و مدعوین به اجلاس لوزان، پدیدار می کرد. خانم سخنگو، در مصاحبه 
خود، عبارات مبهم و چند پهلو دایر بر شرکت مقامات بعض کشورهای مهم و مؤثر منطقه 

در نشست شنبه، بکار برد. 
علیرغم اینکه همه طرف ها بخوبی می دانند، بدون توافق ایران، هیچ نوع موازنه ای بر 
روی زمین شکل نخواهد گرفت، با این حال تا شامگاه جمعه، نه از طرف ایران و نه سایر 
طرفهای ذیربط، خبری واضح نسبت به دعوت یا حضور ایران، مطرح نشده بود. همین امر 

بر شک و شبهه نسبت به أهداف و نیز سرنوشت این نشست، افزوده بود. 
صفحه شخصی دکتر جابری انصاری، معاون عربی افریقایی وزارت خارجه ایران، )در 
یک فضای مجازی( در شامگاه جمعه، خبری را درج کرد که همه گمانه زنی ها را متحول 
کرد. شرکت ایران، عراق و مصر، در سطح وزیران امور خارجه، در کنار نماینده سازمان ملل 
و وزرای امریکا، روسیه، ترکیه، سعودی و قطر، صورت و محتوای قابل انتظار دیگری، به 

اجلاس شنبه بخشید. 
تا پبش از تأیید این خبر، شمایل این نشست، بیشتر از جنگ و صلح، حاکی از تبانی بر 
سر منابع مادی، چیزی شبیه به تقسیم سهم ثروت )مثلا حل معادله بزرگ انرژی(، بود و 

انتظار ویژه ای از لوزان، حداکثر بیش از توافق ژنو در سپتامبر، نمیرفت. 
در آن معادله، هدف محوری امریکا، میتوانست صرفا خرید زمان و عبور از کانال یکماه 

اینده - ماه تعیین سرنوشت انتخابات- باشد، 
و اینکه هدف محوری روسها، بردن حداکثر استفاده از اضطراب و استرس زمانی امریکا 
در همین مقطع و چهار ماه اینده، )تا استقرار دولت جدید امریکا( جهت حفظ برتری نبرد 

هوایی ارزیابی می شد.
اینک اما با حضور ج اا در اجلاس، با هر عنوانی و همچنین همراهی دولت عراق و مصر، 
این انتظار ایجاد شده است که تکلیف چند موضوع محوری، دستکم برای حصول توافق در 

نشستهای بعدی همین جمع، معین شود. 
مهمترین مساله فوری، جلوگیری و ختم معضل گروگانگیری تروریست ها و داعش، از 

مردم و ساکنان شهرهای اشغالی و در راس انها، حلب است. 
موضوع فوری بعدی، برقراری اتش بس، ولو موقت، جهت حصول توافق در امر کمک 

رسانی به ساکنان غیر نظامی مناطق اشغالی، خاصه شهر حلب است. 
این دو مساله مهم، قاعدتا منوط به دستیابی همه طرفها به معادله ای است که بتواند 
مرزهای ادغام داعش و النصره و دیگر تروریستهای وابسته به داعش و القاعده را از سایر 

تروریستها و گروه های مسلح معارض، منفک و جدا نماید. 
هرچند که اکثر گروه های مسلح حاضر در نبرد سوریه، مبادرت به جنایات ضد بشری 
کرده اند و ادعای« معارضین میانه رو »بسیار مشابه با عبارت« تروریست میانه رو »میباشد 
)و طبعا بی معنا است(، اما اگر این جدا سازی صورت پذیرد، اولین انتظاری که ایجاد 
میشود، توافق جدی بر سر سرنوشت تروریستهای بدتر، در مقابل تروریست های میانه 

رو! خواهد بود. 
در اینصورت مسئولیت اقدامات هر کدام از دیگر گروه های مسلح، مثلا ارتش ازاد، راحت 

تَر شناسایی خواهد شد. 
چنین وضعیتی، به فرض وقوع، میتواند بهانه حمایت و پشتیبانی برخی از طرفها از 

داعش و النصره را تا حدودی خلع نماید. 
اینها سه عنوان از فوری ترین ضرورتهای مذاکراتی است که می تواند در دستور اجلاس 

شنبه لوزان قرار گیرد. 
اما انچه که همه طرفهای مؤثر در بحران سوریه، بدنبال آن هستند، ایجاد موازنه نظامی 

و امنیتی در صحنه عملیاتی، به نفع و با غلبه خودشان است. 
طبیعی است که هر کس دست بالاتر را در صحنه جنگ و نظامی داشته باشد، امکان 

بیشتری در اعمال صلاحیت و نفوذ، در پشت میز مذاکرات خواهد داشت. 
همین واقعیت موجب شده که هر کدام از طرفها، بویژه در طَی روزهای اخیر تا انجا که 
ممکن است بر پتانسیل و ظرفیتهای نظامی خود در صحنه، بیافزاید. این امر، خود میتواند 

بر شکنندگی مسیر دیپلماتیک بیافزاید. 
البته نمی توان از اکنون، انتظار داشت که اجلاس لوزان، بتواند قوام و دوام بیشتر از 
اجلاس ژنو در ماه گذشته داشته باشد، اما به فرض انکه شانسی برای تداوم روند دیپلماتیک 
و غلبه ان بر تعارضات عملیاتی، قائل باشیم، انگاه، میتوان انتظار داشت که محورهای زیر در 

دستور اجلاس های بعدی قرار گیرد. 
- تعیین اصول و سازوکار مذاکره پیرامون حل بحران سوریه و خاتمه جنگ، 

- تعیین مدل بررسی نقش و وضع معارضان و دولت قانونی سوریه در اینده این کشور 
- تصمیم گیری در خصوص فرایند تعیین و استقرار« وضعیت انتقالی »
- تصمیم گیری در خصوص نحوه تعیین نظام حکومتی اتی در سوریه
- بحث بر سر وضعیت و اینده دولت قانونی کنونی و شخص بشار اسد 

- بررسی کیفیت« حکم »در خصوص افراد و سازمانهای تروریست پس از ثبات و امکان 
اعمال عدالت 

- بررسی وضعیت جنایات ضد بشری علیه ملت سوریه و تعقیب عوامل ان جنایات، أعم 
از دولتهای حامی تروریستها یا اشخاص مرتکب جرایم

- بررسی نقش و مسئولیت ساختارهای بین المللی و دولتها، در فرایند بازسازی سوریه،
از سوی دیگر، تلاش دو طرف قدرتمند این جنگ، ایالات متحده و روسیه، برای داشتن 
سهم بیشتر از منابع قدرت و امنیت در سوریه و منطقه، ورای فرایند حل و فصل بحران، بر 

پیچیدگی شرایط می افزاید. 
روسیه به چیزی کمتر از تثبیت حضور بخشی از قوای مؤثر نظامی خود در دریا و 

خشکی سوریه و داشتن اطمینان از استقرار یک نظام همراه، رضایت نمی دهد، 
روسها همچنین کنترل کم و کیف خطوط انرژی و منابع گازی منطقه را از أهداف 

استراتژیک خود میدانند. 
بعلاوه، مسکو مترصد است تا هر عاملی که بتواند در موازنه سازی سیاسی امنیتی، 
با رقیبان اروپایی شان، در خارج نزدیک روسیه بکار آید را در بحران سوریه برای خود 

محفوظ دارند. 
ایالات متحده نیز تداوم حجم معینی از پتانسیل و ظرفیت بحران در منطقه را )از قبیل 

حفظ مهار شده داعش( از ضروریات أهداف سیاسی امنیتی میان مدت خود می داند. 
هدف غایی واشنگتن، پیشبرد ایده بزرگ خاورمیانه جدید است. سوریه و بحران ان و 
کیفیت مدیریت ان، برای امریکا، حکم شاه کلید این ایده بزرگ را دارد. در این ماتریس 
گسترده و پیچیده، همزمان بایستی نقش و وضع اینده اکثر دوستان، شرکا، رقیبان و تهدید 

های امریکا در منطقه، معین گردد. 
موضوع مهار و کنترل نقش افرینی روسیه در خاورمیانه و در حیات خلوت سنتی غرب، 
از مهمترین أهداف واشنگتن در این مرحله از روند تقابل منطقه ای ایشان است. البته ایالات 
متحده و رژیم صهیونیستی، مساله محور مقاومت و توسعه نفوذ امنیتی نظامی ایران در قلب 
خاورمیانه را نیز از مهمترین تهدیدات خود تلقی می کنند. هر روند مذاکراتی یا عملیاتی، از 

منظر امریکا و اسرائیل، باید متضمن رفع این تهدید مهم نیز باشد. 
از سوی دیگر، یکی از دلایلی که امریکا از ابتدا بر حضور سعودی و ترکیه و قطر در 
اجلاس لوزان تاکید داشت، حضور ایشان در فرایند تصمیم گیری برای تسهیم منافع و 

تقسیم مسئولیت های اینده است. 
اما سهم ترکیه و سعودی، )و البته قطر گازی!( چه خواهد بود و از کدام کیسه و توسط 
کدام طرف تضمین خواهد شد، خود بخشی از معمای موجود می باشد. بویژه انکه اردوغان 
تلاش دارد تا محل استقرار نماینده خود در مذاکرات را، میان لاوروف و کری تعیین کند. 

دیگر اینکه، منافع مردم سوریه و تحلیل طرفها از نقش و رویکرد ایران و محور مقاومت 
و دولت قانونی سوریه، در ورای هر گونه توافقی بین قدرتهای برتر، چگونه ارزیابی و در نظر 

گرفته شده، سوْال بزرگ این داستان است. 
در مورد وضعیت رژیم صهیونیستی نیز، ایجاد تعادل میان تضمین امنیت در ورای توافق 
احتمالی بر سر سرنوشت جنگ و تامین سهم ان رژیم از منابع گازی مدیترانه و بازار اروپا، 

محتمل ترین فرضیه است. 
ترکیب شرکت کنندگان در اجلاس لوزان اما چندان به نفع ج اا، متوازن نیست. از روسیه 
فقط تا حدود معینی میتوان أنتظار گسترش قاعده مطالبات را داشت، هر چند که دراصل 
حضور ایران در کنار روسیه، یک منفعت مشترک است. عراق و مصر اما انچنانکه ترکیه و 
سعودی وزن معارضه را سنگین میکنند، موازنه را به نفع ایران و أسد، سنگین نخواهند کرد؛ 
اما در مجموع، شاید بتوان ترکیب دمیستورا، روسیه، مصر و عراق را در حد فاصل ایران با 

امریکا، سعودی و ترکیه، نوعی فرصت برای خودمان تلقی نمود. 
در انتها، مجددا خاطر نشان میشود که نقطه مهم و محوری، نقش و سرنوشت گروههای 
تروریستی، از داعش تا« تروریست های موسوم به میانه رو »است که از غامض ترین ابعاد 

این معمّا است. 
شاید معنای جمله محوری که بشار اسد، روز پنجشنبه در مصاحبه با پراودا بیان داشت 
را، اینجا بهتر بتوان درک کرد، هنگامی که گفت«؛ هیچ راه سومی پیش روی تروریست ها 
نیست، یا باید معبری باز شود که همه به ترکیه بازگردند و یا باید همانجا که هستند، کشته 

شوند فرض بشار در ان گفتگو، نابودی بدون چون و چرا ی داعش بود. 
تا اینجا و بدون وقوع تحولی اساسی در رویکردهای راهبردی طرفهای درگیر، نمی توان 

انتظار داشت که سرنوشت این معمای تودرتو، در نشست لوزان رقم بخورد. 
سرنوشت بحران و جنگ در سوریه، در صورت عدم تغییر راهبردی و اهداف متضاد 
و متعارض طرفهای درگیر، نه در پشت میز مذاکره که بر روی زمین و در عرصه نبرد با 

تروریسم هدایت شده، تعیین خواهد شد.

رسالت دبیر کل جدید 
سازمان ملل

در روزهای اخیر بان کی مون، دیپلمات سابق کره جنوبی 
و دبیرکل سازمان ملل که از سال 2006 به مدت ده سال این 
سمت را بر عهده داشت، جای خود را به »آنتونیو گوترش« 
داد که نخست وزیر سابق پرتغال و برای مدت 10 سال نیز، 
کمیسر عالی سازمان ملل متحد در امور پناهندگان بوده است. حال با پایان رسمی دوره 
فعالیت دبیر کل پیشین و معرفی دبیر کل جدید، می توان نگاهی داشت به عملکرد بانکی 
مون و اقدامات و فعالیتهای وی به عنوان دبیر کل مهمترین و بزرگترین سازمان جهانی و 

نیز به چالشهایی اشاره کرد که دبیر کل جدید سازمان ملل با آن مواجه است. 
بر اساس منشور سازمان ملل، دبیرکل سازمان ملل متحد سرپرست دبیرخانه سازمان 
است و در رأس آن قرار دارد. او در عمل سخنگو و رهبر سازمان ملل به شمار می رود و 
بلندمرتبه ترین کارمند بین المللی محسوب می شود. برای دبیر کل سازمان ملل وظایف 
مختلفی تعریف شده است که اجرای تصمیمات سیاسی سازمان، ایفای نقش مهم در 
شورای امنیت به خصوص زمانی که گزارش خود را در خصوص مسائل جاری ارائه می 
دهد؛ اداره کردن انجام عملیات حفظ صلح، ترتیب دادن کنفرانس های بین المللی، 
میانجیگری در حل اختلافات بین المللی، سفر به سراسر جهان به منظور حفظ تماس با 

مردم کشورهای عضو، از جمله این وظایف هستند. 
میزان تأثیرگذاری دبیر کل، معطوف به شخصیت، اراده و نفوذ وی در نظام بین الملل 
است و توانایی او در رهبری و مدیریت، تجربه وسیع در زمینه روابط بین الملل، مهارت و 
توانمندی لازم در زمینه اقدامات دیپلماتیک و ارتباطات گسترده و تسلط بر چند زبان از 

شرایط لازم برای ایفای مؤثر نقش دبیرکلی سازمان ملل هستند.
با لحاظ چنین شرایطی به نظر می رسد، عملکرد بانکی مون دبیر کل آسیایی سازمان 
ملل چندان موفقیت آمیز و در راستای اقتدار و نقش آفرینی جدی سازمان ملل در مسائل 
جهانی نبوده است. مهمترین نقطه ضعف بانکی مون، شخصیت ضعیف و نفوذپذیری قابل 

تأمل وی بوده است که سبب اتخاذ مواضع ضد و نقیض توسط او گردیده است. 
قرار دادن نام عربستان در لیست سیاه کودک کشی از یکسو و بلافاصله خارج کردن نام 
این کشور از لیست با فشارها و تهدیدات این کشور، یکی از موارد ضعف شخصیت وی بوده 
است. از سوی دیگر بانکی مون در طی فعالیت ده ساله خویش پیشنهاد میانجی گیری در 
بحرانهای مختلفی را ارائه کرده است که پیشنهاد میانجی گری بین طرفهای یمنی، میان 
هند و پاکستان بر سر مسأله کشمیر، میانجی گری میان ایران و آمریکا و ایران و عربستان 
از جمله این پیشنهادات بوده اند. با این وجود در همه موارد فوق میانجی گیری وی یا 
مورد پذیرش قرار نگرفته و یا مؤثر واقع نشده و به نتیجه ملموسی نرسیده است. این امر به 
خوبی نشان می دهد که بانکی مون از چهره و شخصیتی مقتدر و اثر گذار برخوردار نبوده 
و سازمان ملل نیز در دوران تصدی وی جایگاه حل المسائلی و مثبت خود را تا حد زیادی 

از دست داده و به ساختاری غیر کارامد تبدیل شده است.
بانکی مون در زمینه کمک به گسترش صلح و امنیت جهانی نیز کارنامه مثبتی از خود 
به جای نگذاشته و عملکرد منفعلانه سازمان ملل در بحران سوریه، حمله ائتلاف عربی 
به یمن، گسترش موج تروریسم در عراق و افغانستان، کمکهای مالی و لجستیکی برخی 
کشورها به داعش، سرکوب انقلابهای مردمی در مصر، یمن و بحرین و ادامه و وخیم تر 
شدن بحران آوارگان، نشان از آن دارد که بانکی مون نتوانست سازمان ملل را به مرکز تأمین 
کننده صلح و امنیت جهانی و نماینده ای برای همه ملتهای جهان تبدیل کند و بیش از 

پیش این سازمان را به حاشیه رانده است. 
حال دبیر کل جدید در شرایطی سازمان ملل را تحویل می گیرد که ادامه درگیریها در 
سوریه، جنگ و تجاوز به یمن، تحرکات طالبان در افغانستان و گسترش طلبی داعش از 
عراق و سوریه و ترکیه گرفته تا آلمان، فرانسه، آمریکا، مردم خاورمیانه و کل جامعه جهانی 
را خطر فجایع انسانی، جنگ، ویرانی و افزایش تروریسم مواجه ساخته است. گوترش در 
وضعیتی بر مسند دبیر کلی تکیه می زند که این سازمان بیش از همیشه موقعیت و نفوذ 
جهانی خود را از دست داده است و به جای آن قدرت نظامی و منافع ملی خود محورانه 

برخی کشورها به نیروی پیش برنده مسائل در عرصه بین المللی تبدیل شده است. 
هر چند دبیر کل سازمان ملل بر اساس منشور این سازمان، از حق و قدرت تصمیم 
گیری برای اقدامات بین المللی برخوردار نیست و این امر تاحد زیادی به اعضای دائم شورای 
امنیت سپرده شده است، اما شاید مهمترین رسالتی که گوتیرس پرتغالی در وضعیت 
موجود دارد، نشان دادن شخصیتی مقتدرتر و نفوذناپذیرتر از دبیر کل سازمان ملل، نزدیکی 
و هم دردی بیشتر با ملتها به جای حرف شنوی از قدرت های بزرگ، اعمال فشار بر اعضای 
دائم شورای امنیت برای جدیت در حل و فصل بحران های بین المللی و احیای حقوق و 
قوانین بین المللی در جهانی باشد که زیر چکمه سربازان و کمربندهای انتحاری تروریستها، 

نفسش به شماره افتاده است. 

عباس عراقچی:

حضور ظریف در لوزان 
پس از »تحقق شرایط ایران« انجام شد 

معاون امور حقوقی و بین المللی وزارت امور خارجه گفت: حضور آقای ظریف در نشست 
بین المللی سوریه در لوزان سوئیس، پس از »محقق شدن شرایط ما« انجام شد.

سیدعباس عراقچی  درباره حضور وزیر امور خارجه کشورمان در نشست بین المللی 
سوریه که با مشارکت ایران، روسیه، آمریکا، ترکیه، عربستان، عراق، مصر و قطر در شهر 
لوزان سوئیس برگزار می شود، افزود: برای رسیدگی به موضوع سوریه یک جمع بین المللی 
وجود داشت که فکر می کنم حدود 17 تا 18 کشور هستند. وی تصریح کرد: این گروه 
تاکنون جلسات چندان موفقی نداشته و شاید یکی از دلایل آن بزرگی گروه و تعداد زیاد 
گروه ها بوده است. عراقچی گفت: تصمیم گرفته شده این جلسه در جمع کوچکتری برگزار 
شود و از جمهوری اسلامی ایران هم دعوت به عمل آمد و بعد از اینکه شرایط ما محقق شد 
آقای دکتر ظریف تصمیم گرفتند شرکت کنند. وزیر امور خارجه صبح امروز برای شرکت 
در نشست بین المللی سوریه در لوزان سوئیس که با مشارکت ایران، روسیه، آمریکا، ترکیه، 

عربستان، عراق، مصر و قطر، برگزار می شود، عازم لوزان شد.

امیرعبداللهیان؛

حضور ایران درلوزان تصمیم درستی بود 
 دستیار ویژه رئیس مجلس شورای اسلامی در امور بین الملل حضور کشور مان در 
اجلاس لوزان را درراستای تامین حداکثری امنیت ملی کشورمان و تامین امنیت در منطقه 

و در سوریه دانست.
حسین امیرعبداللهیان دیروز در یک ارتباط زنده تلفنی با خبر نیم روز صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران افزود: جا دارد جمهوری اسلامی ایران در هر مذاکره سیاسی در 
خصوص وضعیت سوریه هم به تناسب حضور خوب و فعالمان در میدان، در عرصه سیاسی 
هم حضور داشته باشیم. امیرعبداللهیان مشکل اصلی در عدم نتیجه گیری در نشست های 
مربوط به سوریه را، رویکرد طرفین دانست و گفت: گروهی صرفا بدنبال کماکان استفاده از 
تروریستها برای تغییر نظام سیاسی در سوریه هستند و گروهی از جمله جمهوری اسلامی 
ایران، روسیه، عراق و به مقدار زیادی مصر، راه حل سیاسی را به معنای واقعی دنبال می 
کنند. دستیار ویژه رئیس مجلس شورای اسلامی در امور بین الملل افزود: این تفاوت این دو 
رویکرد باعث شده طرفینی که در دور میز جمع می شوند به وضعیت آینده خیلی خوش 
بین نیستند. وی گفت: چنانچه بازیگران اصلی در سوریه اعتقاد واقعی داشته باشند به راهکار 
سیاسی و تصمیمی که مردم سوریه خواهند گرفت، این گفتگوها می تواند مورد توجه 
قرار گیرد. امیرعبداللهیان ادامه داد: اما اگر کماکان بر طبل حمایت از تروریستها و راهکار 
نظامی کوبیده شود هیچ شانسی برای چنین گفتگوهایی فراروی جامعه بین الملل وجود 
نخواهد داشت. دستیار ویژه رئیس مجلس شورای اسلامی در امور بین الملل همچنین با 
اشاره به اینکه آمریکایی ها نیز با نگاه به مسائل انتخاباتی در داخل آمریکا بصورت شتابزده 
اقداماتی را در روزهای پایانی مانده به انتخابات ریاست جمهوری دنبال می کنند تصریح 
کرد: متاسفانه برخی از رفتارهای آمریکا کماکان غیرواقع بینانه است و می خواهند هم با 
حامیان تروریستها همراهی کنند و هم راهکار سیاسی را مبنایی قرار دهند برای رسیدن به 

اهدافشان بصورت میدانی که تاکنون به آن دست نیافتند.

سخنگوی شورای نگهبان:

 سیاستهای کلی انتخابات گامی اساسی 
در جهت توسعه سیاسی کشور است

سخنگوی شورای نگهبان، ابلاغ سیاست های کلی انتخابات از سوی رهبر معظم انقلاب 
اسلامی را گامی اساسی در جهت توسعه سیاسی کشور دانست.

به گزارش روز شنبه ایرنا از کانال تلگرامی عباسعلی کدخدایی، سخنگوی شورای نگهبان 
با بیان این مطلب افزود: دقت در بندهای 18 گانه این سیاست ها نشان از دوراندیشی رهبر 
معظم انقلاب دارد که در زمانی که نظام انتخاباتی کشور در حال از دست دادن کارآمدی 
خود بود، با تدوین و ابلاغ به موقع این سیاست ها راه روشن کشور در پیشرفت های سیاسی 
را فراهم کردند. سخنگوی شورای نگهبان افزود: اینک وظیفه دستگاه های مربوط است تا 
با تدوین به موقع و دقیق قوانین و مقررات مورد نیاز، نهاد های مجری و ناظر را در اجرای 
صحیح این سیاست ها یاری رسانند. کدخدایی تاکید کرد: شورای نگهبان نیز با اتخاذ تدابیر 
لازم در انجام وظایف قانونی خود و جهت هر چه بهتر اجرا شدن سیاست های ابلاغی 
انتخابات تلاش خواهد کرد تا گام های اساسی جهت افزایش مشارکت آگاهانه و به منظور 
ثبات و اقتدار نظام مقدس جمهوری اسلامی بردارد. به گزارش ایرنا، حضرت آیت الله خامنه 
ای رهبر معظم انقلاب اسلامی، دیروز- شنبه- در اجرای بند یک اصل 110 قانون اساسی، 
سیاست های کلی »انتخابات« را که پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تعیین شده است، ابلاغ کردند. متن سیاست های کلی انتخابات به رؤسای قوای سه گانه و 

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ شده است.

سرمقاله

یک  بند  اجرای  در  انقلاب  رهبر 
سیاستهای  اساسی  قانون   110 اصل 
کلی »انتخابات« را که پس از مشورت 
با مجمع تشخیص مصلحت نظام تعیین 

شده است، ابلاغ کردند.
صداوسیما  خبرگزاری  گزارش  به 
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، متن سیاستهای کلی 
انتخابات که به رؤسای قوای سه گانه و 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 

ابلاغ شده، به این شرح است:
بسم  الله  الرحمن  الرحیم

سیاست های کلی انتخابات
انتخاباتی  حوزه های  تعیین   ـ  1
شوراهای  و  اسلامی  شورای  مجلس 
اسلامی بر مبنای جمعیت و مقتضیات 
حداکثر  که  به گونه ای  اجتناب ناپذیر 

عدالت انتخاباتی و همچنین شناخت مردم از نامزدها فراهم 
گردد.

 ـبرگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی به صورت   2
دو مرحله ای در صورت عدم کسب نصاب قانونی در مرحله 

اول.
 ـبهره مندی داوطلبان در تبلیغات انتخاباتی با تقسیم   3
برابر متناسب با امکانات در هر انتخابات حسب مورد از صدا 
و سیما و فضای مجازی و دیگر رسانه ها و امکانات دولتی و 

عمومی کشور.
 ـتعیین حدود و نوع هزینه ها و منابع مجاز و غیرمجاز   4
انتخاباتی، شفاف سازی منابع و هزینه های انتخاباتی داوطلبان 
و تشکل های سیاسی و اعلام به مراجع ذی صلاح و اعمال 
نظارت دقیق بر آن و تعیین شیوه و چگونگی برخورد با 

تخلفات مالی.
 ـممنوعیت هرگونه تخریب، تهدید، تطمیع، فریب   5
و وعده های خارج از اختیارات قانونی و هرگونه اقدام مغایر 
امنیت ملی نظیر تفرقه قومی و مذهبی در تبلیغات انتخاباتی.

 ـممنوعیت استفاده از حمایت و امکانات بیگانگان اعم   6
از مالی و تبلیغاتی توسط نامزدها و احزاب و برخورد به موقع 

دستگاه های ذی ربط.
 ـپیشگیری از جرایم و تخلفات انتخاباتی و هرگونه   7
اقدام مغایر قانون، منافع ملی، وحدت ملی و امنیت ملی و 
رسیدگی سریع و خارج از نوبت حسب مورد به آنها به ویژه 
جرایم امنیتی، مالی و تبلیغاتی و اقدامات تخریبی ضد 

داوطلبان.
 ـارتقاء سطح شناخت و آگاهی و آموزش های عمومی   8
و ترویج هنجارهای انتخاباتی و نهادینه کردن آن در فرهنگ 
عمومی و تعیین قواعد و ضوابط رقابت سیاسی سالم به 

منظور افزایش مشارکت و حضور آگاهانه و با نشاط مردم و 
کمک به انتخاب اصلح.

 ـتعیین چارچوب ها و قواعد لازم برای فعالیت قانونمند   ۹
و مسؤولانه احزاب و تشکل های سیاسی و اشخاص حقیقی 
در عرصه انتخابات مبتنی بر اصول و مبانی نظام جمهوری 
اسلامی ایران به نحوی که رقابت های انتخاباتی منجر به 

افزایش مشارکت آگاهانه، اعتماد، ثبات و اقتدار نظام شود.
 ـهمراه با زمینه سازی مناسب   ـارتقاء شایسته گزینی   10
 ـدر انتخاب داوطلبان تراز شایسته جمهوری اسلامی ایران و 

دارای ویژگی هایی متناسب با جایگاه مربوط از طریق:
 ـتعیین دقیق معیارها و شاخص ها و شرایط   ـ10   1
عمومی و اختصاصی داوطلبان در چارچوب قانون اساسی 
با تأکید بر کارآمدی علمی، جسمی و شایستگی متناسب با 
مسؤولیت های مربوط و تعهد به اسلام، انقلاب و نظام اسلامی 
و قانون اساسی به ویژه التزام به ولایت فقیه و سلامت اخلاقی 

 ـاقتصادی.
 ـشناسایی اولیه توانایی و شایستگی داوطلبان   ـ10   2
در مرحله ثبت نام به شیوه های مناسب قانونی و متناسب با 

هر انتخابات.
برای  لازم  شرایط  احراز  و  دقیق  بررسی   ـ  10  ـ  3
صلاحیت نامزدها با پیش بینی زمان کافی در چارچوب 
قانون هر انتخابات از طریق استعلام از مراجع ذی صلاح و 

پاسخگویی مسؤولانه و به موقع آنها.
 ـاتخاذ ترتیبات لازم برای به حداقل رساندن   ـ10   4

ممنوعیت حضور داوطلبان شاغل.
 ـتعریف و اعلام معیارها و شرایط لازم برای   ـ10   5
بودن  مدبر  و  مدیر  و  مذهبی  سیاسی،  رجل  تشخیص 

نامزدهای ریاست جمهوری توسط شورای نگهبان.
 ـنظارت شورای نگهبان بر فرایندها، ابعاد و مراحل   11

مجلس  جمهوری،  ریاست  انتخابات 
خبرگان  مجلس  و  اسلامی  شورای 
رهبری از جمله تأیید نهایی صلاحیت 
داوطلبان، رسیدگی به شکایات و تأیید یا 
ابطال انتخابات به منظور تأمین سلامت 
و  حداکثری  مشارکت  جلب  انتخابات، 
تأمین حقوق داوطلبان و رأی دهندگان با:

 ـتعیین ساز و کارهای شفاف،   ـ11   1
زمان بندی شده و اطمینان بخش و فراهم 
کردن حضور داوطلبان یا نمایندگان آنها 

در تمام مراحل.
در  مکتوب  پاسخگویی   ـ  11  ـ  2
رد  و  انتخابات  ابطال  دلایل  خصوص 
صلاحیت داوطلبان در صورت درخواست 

آنان.
 ـبهره گیری از فناوری های نوین   12
در جهت حداکثرسازی شفافیت، سرعت 

و سلامت در اخذ و شمارش آراء و اعلام نتایج.
 ـتعیین ساز وکار لازم برای حسن اجرای وظایف   13
نمایندگی، رعایت قسم نامه، جلوگیری از سوءاستفاده مالی، 
اقتصادی و اخلاقی و انجام اقدامات لازم در صورت زوال یا 

کشف فقدان شرایط نمایندگی مجلس در منتخبان.
چارچوب  در  انتخابات  قوانین  نسبی  ثبات   ـ  14
سیاست های کلی و تغییر ندادن آن برای مدت معتنابه، 
مگر به ضرورت و با تصویب تغییرات با رأی حداقل دوسوم 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی.
 ـپاسداری از آزادی و سلامت انتخابات و حق انتخاب   15
آزادانه افراد و صیانت از آراء مردم به عنوان حق الناس در 
قانون گذاری، نظارت و اجراء و نیز رعایت کامل بی طرفی از 

سوی مجریان و ناظران و برخورد مؤثر با خاطیان.
 ـممنوعیت ورود نیروهای مسلح، قوای سه گانه اعم   16
از وزارتخانه ها و دستگاه های تابعه آنها، دستگاه های اطلاعاتی 
و امنیتی، سازمان ها، نهادها و شرکت های دولتی و نهادهای 
عمومی در دسته بندی های سیاسی و جناحی انتخاباتی و 

جانبداری از داوطلبان.
 ـاجرای انتخابات ریاست جمهوری، مجلس شورای   17
اسلامی، مجلس خبرگان رهبری و شوراهای اسلامی شهر و 
روستا توسط وزارت کشور و زیرنظر هیأت اجرایی مرکزی 
انتخابات به ریاست وزیر کشور که ترکیب این هیأت و وظایف 
آن و همچنین ترکیب و وظایف هیأت های اجرایی استانی و 

شهرستانی را قانون مشخص می کند.
 ـتنظیم تاریخ و همزمانی برگزاری انتخابات های   18
عمومی به گونه ای که فاصله برگزاری آنها حدود دو سال 
باشد و مراحل و ساز وکار اجرایی آن تا حد امکان یکسان و 

متحد صورت پذیرد.

رهبر معظم انقلاب سیاست های کلی انتخابات را ابلاغ کردند؛

شفاف سازی منابع و هزینه های انتخاباتی و نظارت دقیق بر آن 
یادداشت

اخبـــار

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت: آقای 
عراقچی معتقد است آثار برجام به مرور زمان خود را نشان 
می دهد؛ البته نباید انتظار معجزه داشته باشیم. مابقی 

دستیابی به اهداف به تلاش خودمان بستگی دارد.
سید حسین نقوی حسینی با اشاره به جلسه صبح 
دیروز کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
برای بررسی نهایی گزارش شش ماهه اجرای برجام،اظهار 
داشت: در این جلسه گزارش اعضا از مباحث شش گانه 
گزارش شش ماهه ارائه شد که عبارت بود از »مقدمه، 
اجرای تعهدات جمهوری اسلامی، اجرای تعهدات 5+1، 
وضعیت تحریم ها، تحریم های جدید آمریکا، ارزیابی و 

پیشنهادات کمیسیون«.
وی ادامه داد: در ادامه جلسه، آقای سیدعباس عراقچی 
رئیس ستاد اجرایی برجام در جلسه حضور پیدا کرد تا 
با بررسی آخرین وضعیت اجرایی برجام، ابعاد و ابهامات 
اجرایی برجام تبیین شود. آقای عراقچی روند اجرای برجام 
را خوب ارزیابی کرد و گفت که در حوزه نفت شرایط خوبی 
داریم و در حوزه بیمه ها و مراودات اقتصادی هم مشکلات 

رفع شده است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس افزود: طبق گفته آقای عراقچی در حوزه پولی 
و بانکی هم بن بست وجود ندارد بلکه با مشکلاتی روبرو 
هستیم که بخشی از آن به بیرون برمی گردد و بخشی هم 
به آمادگی و به روز شدن بانک های داخلی برمی گردد؛ البته 
جمهوری اسلامی انتظار دارد طرف مقابل مطابق برجام 
شرایط کاملًا مساعد را فراهم کند و حقوق ملت ایران در 

تمام ابعاد تأمین شود.

نقوی حسینی اظهار داشت: رئیس ستاد اجرایی برجام 
به اعضای کمیسیون گفت که مشکل اصلی تحریم های 
اولیه آمریکا علیه ملت ماست که البته با مذاکرات هسته ای 
ارتباط نداشته، اما مانع انتفاع ملت ما از اجرای برجام 
می شود و ما می خواهیم از همه ظرفیت های برجام استفاده 
کنیم؛ برای مثال، با توجه به برخی عهدشکنی ها، تلاش 
کردیم کمیسیون مشترکی را راه اندازی کنیم که یکی از 
ظرفیت های مهم برجام است. اولین محصول تلاش در 
جهت راه اندازی کمیسیون مشترک، صدور مجوز خرید 
هواپیما بود که باعث شد مشکل خرید هواپیما حل شود. 
برخی دیگر از تحریم ها که مربوط به حقوق بشر و تروریسم 

می شود نیز از مشکلات دیگر اجرای برجام است.
وی تصریح کرد: به گفته عراقچی برخی از مشکلات 
ما در مسیر اجرای برجام، شرکای تجاری ایران هستند 
که پیگیر حل آن هستیم. FATF نیز مشکلات بسیاری 
بر سر راه فعالیت های مالی و پولی ایران است؛ همچنین 
ایران هراسی که گروه های تندرو در آمریکا، صهیونیست ها 
و برخی کشورهای عربی منطقه به آن دامن می زنند نیز 
از جمله موانع و مشکلات ثمربخش اجرای برجام است و 
رتبه ما را در رتبه بندی ریسک سرمایه گذاری، در موقعیت 

نامناسبی قرار داده است.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس عنوان کرد: آقای عراقچی انتخابات آمریکا را هم 
بی تأثیر در شرایط اجرای برجام ندانست و گفت که با توجه 
به مواضعی که نامزدهای ریاست جمهوری آمریکا دارند، 
بسیاری از بنگاه های اقتصادی را در شرایط برزخی نگه 
داشته است. همچنین وی با اشاره به فعالیت های مستمر 

برقراری ارتباطات و عادی سازی روابط اقتصادی با عرصه 
بین المللی یادآور شد که تاکنون زمینه جذب بیش از 70 
میلیارد دلار از کشورهای مختلف از حوزه های مختلف 
اقتصادی اروپایی و غیراروپایی فراهم شده است و مراحل 

نهایی خود را طی می کند.
نقوی حسینی با اشاره به بخش دیگری از اظهارات 
عراقچی در کمیسیون امنیت ملی اظهار داشت: آقای 
عراقچی گفت، آن بخش از شرایط مورد اشاره مقام معظم 
رهبری که مربوط به قبل از اجرای برجام بوده، اگر تأمین 
نمی شد که برجام اجرا نمی شد و بخشی که مربوط به بعد 
از آغاز برجام بود نیز مو به مو عملیاتی شده و پیگیری 
شده است. مجموعه اسناد مکتوب اجرایی شدن شروط 
مقام معظم رهبری هم به شورای عالی امنیت ملی و هم 
به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس داده 

شده است.
وی افزود: آقای عراقچی معتقد بود که برجام موانع 
راه  سر  از  را  اسلامی  جمهوری  اقتصادی  فعالیت های 
برداشته و آثار آن به مرور زمان خود را نشان خواهد داد؛ 
البته نباید انتظار معجزه داشته باشیم. مابقی دستیابی به 

اهداف به نحوه فعالیت ها و تلاش های ما بستگی دارد.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس درباره تحریم های جدید آمریکایی ها علیه ایران 
نیز گفت: آقای عراقچی معتقد است، تحریم های جدید 
آمریکایی ها برخلاف شروط تعیین شده از سوی مقام 
معظم رهبری بود ولو اینکه نقض فاحش نباشد و از سوی 
یکی از اعضای 1+5 باشد، ولو اینکه تحریم افراد باشد نه 

تحریم علیه جمهوری اسلامی.

روایت نقوی از سخنان عراقچی در کمیسیون امنیت ملی؛

نباید از برجام انتظار معجزه داشته باشیم

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
دامن زدن به اختلافات سیاسی در خصوص 
اقدامات تروریستی و حمایت ها و دخالت 
های خارجی را برای حل مسایل سوریه 
بسیار مضر دانست و گفت: شواهد و قرائن 
حکایت از تداوم سیاست های خصمانه در 
منطقه، دامن زدن به اختلافات و نزاع های 
منطقه ای و تشدید بحران ها در منطقه و 

حتی در سطح بین المللی و جهانی دارد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی روز شنبه 
در جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با تسلیت ایام شهادت و سوگواری حضرت 
اباعبدالله الحسین )ع( و یاران وفادارش، به 
برگزاری مراسم باشکوه و گسترده عزاداری 
ها در سراسر کشور و آرامش و امنیت مثال 
زدنی آن اشاره کرد. وی ادامه داد: باید از 
مردم به خاطر حضور گسترده در برنامه های 
عزاداری و از نیروهای امنیتی و اطلاعاتی به 
خاطر تأمین امنیت این برنامه ها تشکر کنیم 
که به رغم برنامه های شوم و توطئه های 
زشت دشمنان برای ایجاد نا امنی، فضایی 
خلق کرده اند که مردم در کمال امنیت 

برنامه های عزاداری خویش را انجام دادند.
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
با ابراز تأسف شدید به اقدامات غیرمعقول 
از  کشور،  چند  امسال  های  عزاداری  در 
جمله عراق و استفاده از قمه، زنجیرهای 
غیرمتعارف و حتی بعضاً سلاح اشاره کرد و 

گفت: با اینکه رهبری سال ها پیش صراحتاً 
به قمه زنی اشاره و آن را ممنوع کرده بودند 
و من هم در چندین خطبه نماز جمعه، 
مستنداً به قباحت این کار پرداخته بودم، 

متأسفانه فرهنگ سازی درستی نشد.
آیت الله هاشمی رفسنجانی به حضور 
برخی عناصر وهابی در اجتماعات عزاداری 
شیعیان در عراق و انجام کارهای زشت آنان 
و همچنین جدیت بعضی از رسانه های 
غربی برای پوشش این برنامه ها و پخش 
آنان در شبکه های متعدد تلویزیونی اشاره 
کرد و افزود: این کارها که هیچ ربطی به 
فرهنگ ناب عزاداری ها و بیان فلسفه ی 
قیام امام حسین )ع( ندارد، موجب بدنامی 

شیعیان در عالم می شود و باید با فرهنگ 
سازی غنی، جلوی گسترش و تعمیق این 
اقدامات گرفته شود. وی در کنار ابراز تأسف 
به خاطر این اقدامات ناسزا، به برنامه های 
برای  جوانان  از  گروهی  سازنده  و  خوب 
های  خانواده  به  نذری  غذاهای  رساندن 
نیازمندان اشاره و تاکید کرد: حمایت از این 
کارها باعث آشنایی بیشتر جوانان، خانواده 
ها و مردم از برنامه های ماه محرم شیعیان 
مجمع  رییس  شود.  می  تاریخ  طول  در 
تشخیص مصلحت نظام در ادامه به زمزمه 
های تقابل آمریکا و هم پیمانانش با روسیه 
اشاره کرد و گفت: این حرف ها از حدّ شایعه 
جزییات  و حتی  گذشته  ای  رسانه  های 

لشکرکشی ها را بیان می کنند که برای 
امنیت جهانی خطرناک است.

 آیت الله هاشمی رفسنجانی هشدارهای 
امنیتی پوتین به شهروندان روسی در اقصی 
نقاط جهان و به خصوص در اروپا و همچنین 
مصاحبه اخیر بشار اسد در خصوص »جنگ 
روانی جهانی به خاطر مسایل سوریه« را 
قابل توجه دانست و افزود: عقلای جهانی 
باید هوشیار باشند که کنترل ماجرا، حتی 
اگر خیلی محدود هم آغاز شود، بسیار دشوار 
اختلافات  به  زدن  دامن  وی،  بود.  خواهد 
سیاسی در خصوص اقدامات تروریستی و 
حمایت ها و دخالت های خارجی را برای 
حل مسایل سوریه بسیار مضر دانست و 
اظهارداشت: شواهد و قرائن حکایت از تداوم 
دامن  منطقه،  در  سیاست های خصمانه 
زدن به اختلافات و نزاع های منطقه ای و 
تشدید بحران ها در منطقه و حتی در سطح 
بین المللی و جهانی دارد. رییس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، تصریح کرد: در 
چنین شرایط و موقعیت حساسی، هوشیاری 
کامل، تشریک مساعی و رصد کردن به روز 
و دقیق تحولات و نقل و انتقالات و مواضع 
کشورهای مرتبط و درگیر، توسط دستگاه 
های دیپلماسی و سیاسی، نظامی و امنیتی 
با  متناسب  باید  و  است  ضروری  کشور 
تحولات و تغییر شرایط و مواضع، تصمیم 

گیری ها و اقدامات لازم نیز انجام شود.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: فکر نمی کنم مشکلی برای فعالیت انتخاباتی 
اصلاح طلبان چه برای انتخابات شورا ها و چه برای انتخابات ریاست جمهوری وجود داشته 

باشد.
مرتضی حاجی با اشاره به وضعیت اصلاح طلبان و همچنین ترکیب جدید شورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان عنوان کرد: ترکیب فعلی شورا بسیار خوب است و عمدتاً از 
نمایندگان احزاب در این شورا حضور دارند البته نیمی از اعضای شورا هم از اشخاص حقیقی 
هستند که به دلیل جایگاهی که داشتند برای کمک به فراگیری فعالیت اصلاح طلبان در شورا 
حضور دارند. البته این به معنی این نیست که این بهترین ترکیب است قطعاً ترکیب بهتر از 

این هم می توانست باشد اما این ترکیب بسیار قابل قبول است.
وی در گفت و گو با ایلنا، در مورد اضافه شدن سه نفر به شورای عالی گفت: به نظر من 
این مجموعه خوبی است که دارای فراگیری و همگرایی بالایی هستند و این به انسجام بیشتر 

اصلاح طلبان کمک خواهد کرد.
حاجی در مورد محدودیت های اخیر و احضارهای صورت گرفته برای برخی شخصیت های 

اصلاح طلب گفت: فکر نمی کنم این اقدامات بتواند برای انتخابات برای اصلاح طلبان محدودیتی 
ایجاد کند. گستردگی شرکت مردم در انتخابات همیشه خوب بوده و به این مسائل بستگی 
نداشته است. عالی ترین مسئولان نظام همواره تاکید بر حضور گسترده در انتخابات دارند. 
اگر قرار باشد حرکتی صورت گیرد که این گستردگی را محدود کند خلاف منویات رهبری 

خواهد بود.
 او ادامه داد: فکر نمی کنم مشکلی برای فعالیت انتخاباتی اصلاح طلبان چه برای انتخابات 

شورا ها و چه برای انتخابات ریاست جمهوری وجود داشته باشد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: انتخابات ریاست جمهوری و شورا ها دو 
انتخابات متفاوت هستند. انتخابات شورا ها به دلیل گستردگی بیشتر کار پیچیده تری را 

می طلبد و وقت بیشتری را می گیرد.
حاجی در پاسخ به این سوال که آیا شما در کارگروه تدوین آیین نامه شورای عالی حضور 
دارید، گفت: پیشنهاد داده بودند منتها نتوانستم فرصت کنم در این کمیته شرکت کنم اما 

دوستان ما مشغول انجام کارهای مربوط به تدوین آیین نامه هستند.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

تقابل آمریکا و روسیه برای  امنیت جهانی خطرناک است

مرتضی حاجی:

محدودیت ها برای اصلاح طلبان مشکلی ایجاد نمی کند

محمد مهدی مظاهریعلیرضا  اکبری



3 اقتصادی

قیمتنمایندگینامخودرو

20634,452,000تیپ5

EF7 44,300,000 دنا با موتور

GLX40530,200,000 پژو 

SLX40532,900,000 پژو 

ELX40,800,000پژوپارس

 36,300,000 پژوپارسسال

E29039,200,000 تندر 

LX32,700,000 رانا 

TU533,300,000رانا 

 30,700,000 سمندLXسال

EF7 31,000,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

 111,000,000رنوکپچر

 35,800,000رنو تندر پیکاپ

 75,000,000هایما اس S7 ( 7 ( . فول دنده ای
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10,850,000سکهبهارآزادی
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5,500,000نیمسکه

2,870,000ربعسکه

1,820,000سکهیکگرمی
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معاون وزیر راه و شهرسازی:

دولت حامی، هدایتگر و تنظیم کننده 
بازار مسکن است

معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی بر ایجاد دو نهاد توسعه ای و تضمینی 
مسکن برای عدم  دخالت دولت در زمینه ساخت و عرضه مسکن تاکید کرد و گفت: دولت 
باید ناظر، هدایت گر و تسهیل کننده باشد و در حوزه مسکن باید سیاست های مالی، تولید و 
فناوری در کنار مسائل اجتماعی دیده شود.  حامد مظاهریان اظهارداشت : ما نیازمند یک 
گفتمان مشترک در مورد سیاست گذاری مسکن هستیم. بدین معنا، سیاست گذاری در امر 
مسکن چندبخشی است و مربوط به یک حوزه و سازمان نیست و به همین دلیل نیز، در 
این زمینه بحث های مربوط به سیاست های مالی، سیاست های مرتبط با تولید، فناوری و 
حتی حقوقی باید در کنار مسائل اجتماعی و با هم دیده شود. مظاهریان افزود: اختلال در 
کیفیت زندگی، یکی از چالش های بخش مسکن است. سیاست کلی در بخش مسکن و در 
حوزه کیفیت آن توجه به بحث هویت و فرهنگ ایرانی اسلامی است و اینکه خانواده ایرانی 
باید در مسکنی سکنی گزیند که ضامن رفاه و آسایش اش باشد. معاون وزیر راه و شهرسازی 
ادامه داد: موضوع دیگری که جزو سیاست های کلی است و باید به آن توجه شود تولید و 
عرضه مسکن مناسب است و اینکه ما نیازمند نهادهای توسعه ای و نهاد ضمانت هستیم تا 
بتوانیم در دنیای امروز، مسکن را به سمتی ببریم که دولت بدون آنکه وارد چرخه ساخت و 
ساز شود، بتواند تنظیم کننده، حامی و هدایتگر بازار باشد. دو نهاد توسعه ای و نهاد ضمانتی 
در کشورهایی که توانسته اند بحث مسکن را حل کنند جزو زیرساخت های پایه ای است. به 
گفته این مقام مسئول و سیاست گذار حوزه مسکن، زمین و نحوه واگذاری زمین یکی از 
مباحث مهم حوزه مسکن است. اکنون حدود 55درصد قیمت مسکن ناشی از ارزش زمین 
است. برای کنترل قیمت زمین شرط اول آن است که مدیران شهری درک مشترکی از 
سیاست های توسعه شهری و سیاست های زمین داشته باشند تا بتوانند با اجرای این سیاست 
شفافیت در بازار زمین را حاکم نمایند.  معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: مسکن اجتماعی 
باید در قالب یک نظام فراگیر اجتماعی و در قالب سیاست های رفاه همگانی شکل بگیرد. در 
حال حاضر، بخش های مختلفی داریم که توزیع یارانه های رفاهی را انجام می دهند که متاسفانه 
علاوه بر آنکه مسکن در آنها کم وزن است، یکپارچه هم نیستند. مظاهریان تصریح کرد: در 
همه کشورهایی که موفق بودند؛ یک سیاست واحد و فراگیر اجتماعی وجود داشته تا ضمن 
هم افزایی به خانوارها برای خانه دار شدن کمک و دسترسی خانوارها به مسکن را هموار کند. 
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه کاهش دامنه مداخله دولت 
در ساخت و ساز، توافق سیاست گذاران کلان مسکن است تاکید کرد: دولت باید افزایش نقش 
حاکمیتی خود را دنبال کند، ناظر بازار باشد و بتواند با الزاماتی که در ابعاد اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و زیست محیطی به عمل می آورد تولید مسکن را افزایش دهد. معاون مسکن و 
ساختمان وزیر راه و شهرسازی در مورد تامین مسکن خانوارهای جوان که مورد تاکید وزیر 
راه و شهرسازی هم بوده و جزو اهداف کوتاه مدت وزارت راه و شهرسازی برای سیاست گذاری 
در حوزه مسکن است گفت: جهت گیری برنامه هایی که توسط وزارت راه و شهرسازی دنبال 
می شود به سمت خانوارهای تازه تشکیل شده و گروه هایی است که برای نخستین بار صاحب 
خانه می شوند. این سیاست، سیاست مقبولی در جامعه است زیرا توجه خود را معطوف به 
خانوارهایی کرده که شغل دارند و با کاهش بار مسکن در درازمدت می توانند به بخش مولد 
جامعه تبدیل شوند.  مظاهریان ادامه داد: در صندوق پس انداز یکم نیز جهت گیری به همین 
سمت است. یعنی کسانی می توانند از تسهیلات پس انداز مسکن یکم استفاده کنند که خانه 

اولی و خانوارهای جدید هستند.

مدیر اسبق امور اوپک وزارت نفت پاسخ داد

چرا اوپک همچنان مهم است؟
مدیر اسبق امور اوپک وزارت نفت با تشریح دلایلی که نشان می دهد سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( همچنان سازمانی حائز اهمیت است، تاکید کرد ایران باید به عنوان 
یکی از اعضای موسس اوپک، برای تقویت آن تلاش کند. جواد یارجانی، کارشناس ارشد امور 
اوپک در پاسخ به این پرسش که آیا ممکن است تزلزل در نقش اوپک به انحلال تدریجی این 
سازمان بیانجامد به ایسنا گفت: این سازمان در سال 1۹60 تاسیس شد و در این 56 سالی 
که از عمر آن می گذرد در برخی مواقع از قدرت آنچنانی بر خوردار نبود و برای مثال در 10 
سال اول تاسیسش اهمیت چندانی نداشت اما در دهه های بعدی با توجه به تحولات سیاسی 
اقتصادی دنیا، اوپک بسیار قدرتمند و موقعیت آن حائز اهمیت شد. یعنی ما تحولات زیادی 
را شاهد بوده ایم اما اوپک توانسته است تا کنون دوام بیاورد چرا که این سازمان چیزی جز 
ترکیب اعضا و اینکه آن ها به این سازمان بها دهند و آن را حفظ کنند نیست. مدیر سابق امور 
اوپک وزارت نفت ایران افزود: همانگونه که می دانیم در سال های اخیر تعدادی از اعضا که 
رفته بودند دوباره بازگشتند و این نشان می دهد که این سازمان برای آن ها منافعی داشته 
است. او با تاکید بر اینکه اوپک در طول سالیان مختلف، شرایط سختی را در درون خود تجربه 
کرده است یادآور شد: هیچ کس نمی تواند منکر این باشد که این سازمان مقتدر ترین و در 
برخی موارد کارامد ترین سازمان بوده است که توسط کشور های جهان سوم به صادرات مواد 
خام مبادرت ورزیده است و در این مسیر بسیاری بوده اند که به هر رشته ای دست زده اند تا 
این سازمان را چه از بیرون و چه از درون از بین ببرند اما نا کام مانده اند. یارجانی همچنین با 
اشاره به تاثیر گذاری اوپک تصریح کرد: آخرین باری که دیدیم اوپک قدرت خود را به نمایش 
گذاشت، در سال 2008 بود که در آن زمان قیمت نفت به زیر 40 دلار سقوط کرده بود واین 
سازمان تولید خود را تقریبا 4 میلیون بشکه کاهش داد که موجب افزایش قیمت ها شد. وی 
همچنین یاد آور شد: در صورتی که اعضای اوپک احساس کنند که بخشی از منافع ملی آن 
ها با حضور در این سازمان حفظ می شود، این سازمان به عمر خود ادامه خواهد داد و ما نیز 
باید به عنوان یکی از اعضای موسس، آن را تقویت کنیم زیرا تنها سازمان اقتصادی جهان سوم 

است که این سال ها توانسته است به حیات خود ادامه دهد.

تحفه فرانسوی "تو زرد" از آب درآمد!

دعوا بر سر تولید خودروی نا ایمن در ایران

سود بانکی همچنان دور می خورد

سودهای 2۴ درصدی برای پول های خاص!

 در شرایطی که مناقشات پشت پرده برای تعیین چگونگی 
تولید "کوئید" به عنوان خودروی ارزان قیمت رنو در ایران در 
جریان است، در تست انجام شده ایمنی این خودرو به شدت 

زیر سوال رفته است.
به گزارش ایسنا، گلوبال ان کپ "Global Ncap" یک 
موسسه معتبر و مستقل جهانی است که به بررسی سطح 
کیفیت و ایمنی خودروها پرداخته و بسته به چگونگی ایمنی 
خودروها در تست تصادف، صفر تا پنج ستاره کیفی به آن 
می دهد. در این زمینه در تست خودروی کوئید که چندی 
پیش از سوی این موسسه صورت گرفته، این خودرو حتی 
موفق به کسب یک ستاره از پنج ستاره ایمنی نیز نشده است. 
این موسسه سه نمونه از کوئید که نمونه دوم و سوم مدل های 
ارتقا یافته این خودرو بوده اند را مورد تست تصادف قرار داده 
که نتایج آن به شرح زیر است: " اولین نسخه از این خودرو که 
تست شد، از بین سری اول مدل های تولیدی انتخاب شده بود 

و بدون هیچ تجهیزات ایمنی و حتی کیسه هوای راننده تست 
شد. این خودرو برای ایمنی سرنشین بزرگسال امتیاز صفر 
گرفت. بدنه این نسخه کاملا بی ثبات ارزیابی شد. ایمنی سر 
و قفسه سینه راننده در این نسخه ضعیف بود و قفسه سینه 
سرنشین کمی ایمنی داشت. زانوی سرنشینان در این نسخه 
می تواند توسط ساختار خطرناک داشبورد تهدید شود". نسخه 
دوم کوئید که از سوی این موسسه تست شده از دوم آوریل 
2016 تولید می شود. گلوبال ان کپ اعلام کرده که رنو این 
نسخه را سری به روز شده کوئید می داند که انتظار می رفت 
سطح ایمنی بهتری داشته باشد، اما این نسخه نیز در ایمنی 
سرنشین بزرگسال امتیاز صفر و در ایمنی سرنشین کودک 
امتیاز 2 از 5 ستاره را دریافت کرده است. به گفته این سازمان، 
ساختار این خودرو از بین نرفت اما باز هم بی ثبات است و 
نمی تواند فشار بیشتری را تحمل کند.  سومین نسخه ای که 
تست شد یک کوئید با ساختاری قوی تر و همچنین کیسه 

هوای راننده بود که به عنوان یک آپشن اضافی در نسخه ممتاز 
این خودرو ارائه می شود، اما این نسخه نیز در ایمنی سرنشین 
بزرگسال امتیاز صفر و در ایمنی سرنشین کودک امتیاز 2 را 
کسب کرد. در ادامه این گزارش گلوبال ان کپ اعلام کرده که 

رنو باید اصلاحات بیشتری را در خودروی کوئید اعمال کند.
در حالی نتایج تست های صورت گرفته از سوی این موسسه 
بین المللی نشان می دهد که کوئید یک خودروی بی کیفیت و 
غیر ایمن بوده و در تصادفات جان سرنشینان را تهدید می کند 
که هم اکنون ایران خودرو و سایپا به دلیل پایین بودن قیمت، 
مشتاق به در اختیار گرفتن تولید این خودرو در ایران هستند 
و از آن سو شرکت رنو نیز در چانه زنی های خود به مذاکرات 
در این رابطه ادامه داده و از احتمال تولید مستقل این خودرو 

در ایران نیز خبر داده است.
اگرچه گفته می شود کوئید در صورت تولید در ایران به 
دلیل پایین بودن قیمت، جایگزین مناسبی برای خودروهایی 
همچون پراید خواهد بود، اما نتایج تست ایمنی این خودرو 
علامت سوال بزرگی درباره ایمنی این خودرو و در نتیجه 

سرنوشت تولید این خودرو در ایران ایجاد کرده است.
این وضعیت در حالی است که اخیرا برنارد کامبیر، رئیس 
تولید  رنو درباره  آفریقا، خاورمیانه و هند شرکت  منطقه 
خودروی کوئید در ایران اظهار کرده است که "خودروی کوئید 
یک جواهر است و من متقاعد شده ام که اگر ما این خودرو را 

در ایران تولید کنیم بسیار موفقیت آمیز خواهد بود".
مسوولان رنو در حالی خودرویی که فاقد ایمنی لازم در 
تست های مربوطه بوده را جواهر می دانند که در این رابطه 
شرکت رنوپارس به عنوان نماینده رنو در ایران درباره نتایج 
تست خودروی کوئید از سوی موسسه گلوبال ان کپ در پاسخ 
به ایسنا ادعا کرده که "کوئیدی که در ایران تولید خواهد 
شد مدل متفاوتی نسبت به کوئید تولیدی در هند که توسط 
موسسه گلوبال ان کپ تست شده، خواهد بود. البته نمونه 
جدید خودروی کوئید هند نیز در تست تصادف این موسسه 
یک ستاره کیفی را کسب کرده است". طبق اعلام رنوپارس، 
"کوئیدی که برای تولید در ایران انتخاب شده مانند نمونه در 
حال تولید در برزیل بوده و در تست تصادف حتما سه ستاره 

از پنج ستاره کیفی را کسب خواهد کرد".

 سود بانکی ظاهرا حداکثر تا 15 درصد برای سپرده های مدت دار در شبکه بانکی رایج شده، 
اما جولان رقیبی همچون صندوق های سرمایه گذاری به عنوان راهی برای دور زدن نرخ های 
موجود سود سپرده را تحت الشعاع قرار داده است، اکنون بانک ها بیش از حساب های سپرده 
در مورد گشایش حساب در صندوق های سرمایه گذاری که فضای بیشتری برای جذب منابع 
با توجه به پیشنهادهای جذاب برای مشتریان دارند مانور می دهند، حتی طرحی با کف 500 

میلیونی و سودی تا 24 درصد.
به گزارش ایسنا، روال تا حدی سریع کاهش سود سپرده بانکی طی دو تا سه سال گذشته 
که با بهانه ریزش تورم و نامناسب بودن سودهای موجود با شرایط اقتصاد و تولید رقم خورده، 
به نظر می رسد چندان اوضاع و ساختار بانک ها را که به اذعان مدیران بانکی و همچنین 
کارشناسان نظامی بیمارگونه است مورد توجه قرار نداده است، به طوری که کاهش سود اتفاق 
می افتد، اما اجرای یک دست و منظم آن در بین شبکه بانکی همواره در هاله ای از ابهام قرار 
گرفته است و این جدای از موضوع نظارت بر اجرای مقررات بانکی به مشکلات ساختاری در 
پیاده سازی دستورالعمل های سود که البته به آن توافق بین بانک ها گفته می شود، برمی گردد.

کمتر زمانی در طول سال های اخیر شبکه بانکی شاهد آن بوده که گفته شود سود سپرده 
و یا تسهیلات براساس توافق بانک ها کاهش یافته، اما در ادامه گردانندگان شبکه بانکی اعم 
از آنهایی که در چتر نظارت بانک مرکزی قرار دارند و چه آنهایی که در بازار غیرمتشکل پولی 
فعالند تمایل به اجرای سودهای مصوب و ابلاغی داشته باشند. بسیار دیده می شود که بانک ها 
یا در مواقعی حتی سودهای متعارف را به مشتریان پیشنهاد نداده و نرخ هایی منحرف از آن 
را اعلام می کنند و یا هنگامی که نظم بیشتری در زمان کاهش سود اتفاق می افتد، نرخ اصلی 
روی پیشخوان بانک قرار دارد، ولی در کنار آن طرح ها و اشکال مختلف برای دریافت منابع 

بالاتری که سود بیشتری را در اختیار مشتری قرار می دهند، می چرخد.
در این میان صندوق های سرمایه گذاری به مرور و با روند کاهشی سود در حساب های 
سپرده رونق بیشتری گرفته و بیش از گذشته خودنمایی می کند. جایی که این صندوق ها 
می توانند با مجموعه ای از سهام، اوراق مشارکت و یا سایر اوراق بهادار از طریق پول های 
جمع آوری شده از مشتریان در قالب سبدی وارد معاملات بورس شده و سودی با ریسک 
حداقلی برای آورنده سرمایه ایجاد کنند. به عبارتی آورنده پول به جای سرمایه گذاری مستقیم 
در یک سهم یا اوراق مشارکت خاص به طور غیر مستقیم می تواند منابع مالی خود را در بازار 
سرمایه گذاری کند و خیالش آسوده باشد که حتی اگر نوسانی در بورس اتفاق بیفتد باز هم 

می تواند تا چند درصد بالاتر از سود سپرده بانکی آن هم تضمین شده سود دریافت کند.
این در حالی است که بررسی های میدانی از این حکایت دارد که گرچه تمامی بانک ها 
اکنون دارای مجوز برای فعالیت صندوق های سرمایه گذاری نیستند، اما آنهایی هم که این 
توان را از سوی بانک مرکزی دریافت کرده اند در حال حاضر بر اساس سلیقه و شرایط 
بانک خود آنگونه که می خواهند جولان می دهند. برخی حساب های روزشمار باز می کنند 

با سود 22 درصد، یعنی نرخی تا هفت درصد بالاتر از سود سالانه سپرده بانکی آنهم بدون 
کف مشخص. بعضی بانک ها صندوق های سرمایه گذاری خود را انگار برای اشخاص خاص 
اختصاص داده اند و وقت شان را صرف ارقام خرد نمی کنند به طوری که کف حداقل 500 
میلیون تومانی برای مشتری تعریف و حداقل سود 22 درصد برای آن تعیین کرده اند که البته 
هرچقدر مبلغ بالاتر می رود می تواند تا سود 24 درصد را نیز به آن اختصاص دهد. پول های 
کلانی که سودهای کلان تر و حتی تا ۹ درصد بالاتر از نرخ مصوب و یا به عبارتی همان توافق 

شده خود بانک ها را در بر می گیرد.
ساماندهی صندوق های سرمایه گذاری گرچه مورد اشاره بانک مرکزی نیز قرار گرفته، اما 
ظاهرا تنها نظارتی که بر آن می شود کنترل سقف منابع برای ورود به بازار سرمایه است و 
سودهای پرداختی از این طریق و یا منابعی که به آنها وارد می شود و سازوکار آنها مورد بررسی 
ونظارت قرار ندارد، آن هم در جایی که این صندوق ها می توانند به راحتی سپرده های بانکی 
و سودهای آن را تحت تاثیر قرار دهند و به تدریج با روالی که بانک ها در پیش گرفته اند به 
حسابی خاص برای افرادی خاص که پول های با ارقام بالا دارند تبدیل شوند و در این میان 
مشتریان بانکی که از مبالغ کلان برخوردار نیستند، باید تنها تن دهندگان به سودهای پایین 

بانکی باشد.

رییس سازمان توسعه تجارت اعلام کرد

میزان صادرات از برنامه عقب است
رییس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: در حال حاضر میزان و 
حجم صادرات آنگونه که باید شایسته نیست و ارقام و اعداد در حوزه 
صادرات در شأن کشور نیست لذا شاهد بیان چالش های مختلفی از 

سوی صادرکنندگان هستیم.
به گزارش ایسنا، مجتبی خسروتاج - معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت  روز گذشته در نشستی خبری که به مناسبت روز ملی 
صادرات برگزار شد، با اشاره به اینکه در حال حاضر شاهد حجم بالایی 
از صادرات به کشورهای همسایه هستیم، اظهار کرد: همچنان در 
بحث فرهنگ صادراتی دچار مشکلاتی هستیم و باید صادرات در 

دستگاه های مختلف در اولویت قرار گیرد.
وی افزود: روز ملی صادرات نیز به همین دلیل یکبار در سال مدنظر 

قرار می گیرد تا فرهنگ صادراتی را در داخل ایجاد کنیم.
خسروتاج اظهار کرد: باید به منظور جهش و تحول در حوزه 
صادرات، فرهنگ صادراتی را مدنظر قرار دهیم و دولت نیز به همین 

منظور روز ملی صادرات را در نظر گرفته است.
رییس سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه یکی از اتفاقات 
است،  مختلف  های  بنگاه  با  مذارکره  صادرات  حوزه  در  مثبت 
خاطرنشان کرد: در مذاکره با بنگاه های تجاری شاهد بیان گله های 
متفاوت و عنوان چالش های مختلف هستیم که اگر قصد داریم این 

مشکل را برطرف کنیم باید مسائل مختلفی را لحاظ کنیم.
خسروتاج با بیان اینکه در مراسم پیش رو صادکنندگان نمونه سال 
۹4 انتخاب می شوند، عنوان کرد: انتخاب صادر کننده نمونه بر اساس 
مصوبه دولت انجام می شود و شامل کارگروهی از بخش دولتی و 
خصوصی است که بر اساس ضوابط صورت می پذیرد و برای شرکت 

در این رقابت، داشتن حداقل کف رقابتی لازم است.
فقط 5 درصد از شرکت های صادراتی با جذب سرمایه گذار 

خارجی محصول تولید کردند
انتخاب  برای  مختلفی  های  شاخص  اینکه  به  اشاره  با  وی 
صادرکنندگان نمونه در نظرگرفته شده است، اعلام کرد: مهمترین 
شاخص کمیت صادرات است )درآمدهای ارزی حاصل از صادرات( و 
پس از آن شاخص حفظ و ماندگاری در یک بازار در نظر گرفته شده 
تا بدانیم بقا در یک بازار مقطعی نبوده و چه اقداماتی توسط بنگاه ها 
انجام شده است وشاخص سوم مهارت های فنی و عملکرد شرکت 

ها در این بخش است.
به گفته رییس سازمان توسعه تجارت ایران، 478 شرکت در مراسم 
سال جاری شرکت کرده اند، گفت: به ترتیب تهران، خراسان رضوی، 
اصفهان و فارس بیشترین میزان شرکت کننده را داشته اند و متاسفانه 
چهارمحال و بختیاری، سیستان و بلوچستان و کهگیلویه و بویر احمد 

در سال جاری شرکت کننده را نداشته اند.
با اشاره به اینکه 75 درصد شرکت های  خسروتاج همچنین 
صادراتی استانداردهای مدیریت بین المللی را کسب کرده اند، یادآور 
شد: 41 درصد شرکت های صادراتی در بخش کسب استانداردهای 
بین المللی موفق بوده اند و در این بین تنها پنج درصد از شرکت های 
صادراتی توانسته اند محصول خود را با جذب سرمایه گذار خارجی 
تولید کنند که رقمی پایین است. اگر می خواهیم در توسعه صادات 
کشور جهشی داشته باشیم باید فضای نوآوری در بخش های مختلف 

تولیدی را ایجاد کنیم و به تولیدات محدود خود را منحصر نکنیم.
میزان صادرات از برنامه عقب است

رییس سازمان توسعه تجارت ایران در ادامه به گزارش عملکرد 
شش ماهه صادراتی اشاره کرد و گفت: بر اساس عملکرد شش ماهه 
نخست سال جاری 21.7 میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داشته ایم که 
این رقم سال گذشته 20.4 میلیارد دلار بوده است. متاسفانه از برنامه 
ریزی انجام شده عقب هستیم و اگر می خواهیم به میزان 50 میلیارد 
دلار صاردات غیرنفتی در سال جاری برسیم باید 25 میلیارد دلار 

صادرات انجام می دادیم.
خسروتاج افزود: هرچند توانسته ایم از نظر وزنی رشد 25 درصدی 
در بخش صادرات غیرنفتی را داشته باشیم اما در بخش رشد ارزشی 
تنها شش درصد رشد کرده ایم و اگر می خواهیم به رشد مورد نظر 

برسیم باید تلاش بیشتری انجام دهیم.
 10 مقصد صادراتی ایران

به گفته وی، در بخش میعانات گازی 3.5 میلیارد دلار ) 13 درصد 
کاهش ارزشی( ، پتروشیمی 8.6 میلیارد دلار ) رشد ارزشی 22 
درصدی(، صنعت 7.3 میلیارد دلار )یک درصد رشد ارزشی(، فرش و 
صنایع دستی 46 میلیون دلار، محصولات کشاورزی 1.5 میلیارد دلار 
)هفت درصد کاهش ارزشی( و در بخش معدن 576 میلیون دلار 
)41 درصد رشد ارزشی( داشته ایم. باید در مورد بخش کشاورزی با 
مسئولان جهاد کشاورزی جلساتی را برگزار کنیم و علت این کاهش 

را مورد بررسی قرار دهیم.
رییس سازمان توسعه تجارت ایران با اعلام اسامی 10 مقصد 
صادراتی ایران بیان کرد: به ترتیب چین، امارات متحده عربی، عراق، 

ترکیه، کره جنوبی، هند، افغانستان، ژاپن، پاکستان و عمان 10 
کشوری هستند که بیشترین میزان صادرات به آن ها انجام شده 

است.
افزایش واردات از کشورهای اروپایی و برزیل 

خسروتاج همچنین به کشورهایی که واردات از آن ها از لحاظ 
ارزشی رشد داشته اشاره کرد و گفت: به ترتیب آلمان، برزیل، ایتالیا، 
فرانسه، هلند و انگلستان کشورهایی هستند که واردات از آن ها از 

لحاظ ارزشی رشد داشته است.
وی با بیان اینکه باید سیاست های جایگزین مناسب در بخش 
واردات مدنظر قرار گیرد، عنوان کرد: علاوه بر این باید با اعمال نظام 
تعرفه ای صحیح و کنترل رسمی واردات شاهد تغییرات عمده در این 
بخش باشیم. ظرفیت های تولید داخل بیشتر شده و همین عامل 
موجب کاهش واردات شده است؛ بنابراین باید سیاست های جایگزین 

صحیحی به واردات تعلق گیرد.
 60 درصد واردات با ارز متقاضی انجام می شود

 رییس سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره به اینکه با نظام تعرفه ای 
سعی کرده ایم از تولید داخل حمایت کنیم تاکید کرد باید بدانیم که 
تنها با این تصمیم کار پیش نمی رود و با برخی چالش ها مواجه ایم؛ 
یکی از چالش های موجود افزایش تعرفه موضوع مقابله با پدیده قاچاق 
است اگر نرخ تعرفه، سود یا مالیات  بالا برود باید در کنار آن کنترل 
رسمی به نحو مطلوبی صورت گیرد اما در حال حاضر می بینیم که 
قاچاق برخی کالاها همچون تلفن  همراه بسیار راحت است و یک 

مسافر می تواند یک چمدان موبایل به داخل کشور بیاورد.
خسروتاج با اعلام این که 60 درصد محصولات وارداتی با ارز 

متقاضی انجام می شود، گفت: در این بین تنها 40 درصد از واردات با 
ارز رسمی صورت می گیرد و ما در این بخش توانسته ایم از ابزار نظام 

ارزشی استفاده کنیم.

ارائه 300 میلیارد تومان تسهیلات صارداتی با بهره 16 درصد 
وی همچنین به برخی مشوق های صادراتی اشاره کرد و افزود: 
مصوب شد به شرکت هایی که در عراق پروژه اجرا کرده اند و هنوز 
نتوانسته اند پول خود را دریافت کنند 200 میلیون دلار تعلق بگیرد 
که از این رقم 100 میلیون دلار محقق شده و 100 میلیون دلار دیگر 
نیز در دست بررسی دولت قرار دارد. به طور کلی این اقدام در مورد 
صادرکنندگان خدمات فنی و مهندسی مطلوب بود و دولت عراق 
نیز اعلام کرده پس از بررسی های انجام شده پرداخت ها را صورت 

خواهد دارد.
رییس سازمان توسعه تجارت ایران ادامه داد در سال گذشته 300 
میلیارد تومان با نرخ سود 14 درصد توسط بانک توسعه صادرات برای 
کسانی که صادرات صنعتی دارند تسهیلات در نظر  گرفته شد و در 
سال جاری نیز 300 میلیارد تومان دیگر با نرخ 16 درصد تسهیلات 

ارائه می شود.
اپل به هیچ کشوری نمایندگی رسمی نمی دهد

خسروتاج در مورد یکسان سازی نرخ ارز و تاثیر آن بر بخش 
صادرات نیز عنوان کرد این موضوع تاثیر چندانی بر بخش صادرات 
ندارد اما باعث می شود که از فساد دو نرخی بودن ارز جلوگیری شده 
و مانع واردات رانتی شود؛ بنابراین باید سیاست های هوشمندانه ای در 

مورد نرخ ارز اتخاذ شود.
وی همچنین در پاسخ به اینکه چه تمهیداتی برای جلوگیری از 
قاچاق تلفن همراه آیفون صورت گرفته است؟ گفت: شرکت اپل 
نه تنها به ایران بلکه به سایر کشورها نیز نمایندگی رسمی نمی دهد؛ 
بنابراین ما اعلام کردیم به شرکت هایی که می توانند خدمات پس 
از فروش ارائه کنند مجوز ثبت سفارش داده شود. باید بدانیم که 
حدود 18 درصد مالیات بر ارزش افزوده در مورد هزینه واردات رسمی 

موبایل مدنظر قرار می گیرد.
 قاچاق چیان اپل نگران باشند

رییس سازمان توسعه تجارت ایران افزود: با طرح رجیستری کسانی 
که به صورت قاچاق موبایل وارد کرده اند باید نگران باشند، چرا که 
ممکن است تلفن های همراه وارد شده کار نکنند. طرح رجیستری 

به صورت پایلوت انجام شده و بر اساس گزارش ها موفق بوده است.
خسرو تاج در مورد سفر هیئت های تجاری اروپایی به ایران خاطر 
نشان کرد: هیئت های تجاری اروپایی که در بخش خصوصی پس از 
برجام به ایران سفر کرده اند قطعا به دنبال منافع خودشان هستند و 
مان نباید انتظار داشته باشیم که تنها به دنبال خرید کالاهای ما باشند 
اما ما تمام تلاش خود را می کنیم که در این بخش از منافع خود دفاع 
کنیم و همانطور که هفته گذشته دیدید باید 40 درصد تولید پژو و 

رنو در داخل صورت گیرد.
وی در پایان از در نظر گرفتن روز ملی برند خبر داد و گفت قصد 
داریم به منظور حساس سازی بنگاه ها در امر برند سازی همانند روز 

ملی صادرات، روز ملی برند را نیز مد نظر قرار دهیم.
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دو دیدار آخر تیم ملی نشان داد؛

 گرانی بالاخره ثمر داد!
سرمربی پرتغالی تیم ملی فوتبال ایران که پرهزینه ترین و گرانترین مربی تاریخ تیم ملی 
ایران محسوب می شود و شش سال است هدایت این تیم را برعهده دارد حالا نشانه گران 

بودنش را نشان داده است.

 انگلیسی ها ضرب المثلی اجتماعی دارند که می گوید: »هنوز آنقدر پولدار نشده ایم که 
جنس ارزان بخریم«. این ضرب المثل به معنای آن است که جنس خوب باید بخرند و ده ها 
بار بپوشند نه اینکه ده بار جنس ارزانتر بخرند و برای خرید آن هم متقبل هزینه های رفت و 

آمد شوند و هر بار آن جنس را دور بیاندازند و دوباره همان حرکت را تکرار کنند.
قصه فوتبال ایران با کی روش هم دست آوردهای فنی را نشان می دهد که هزینه های 
وی را معنی می کند و این خرید را جزو دسته بندی های خرید خوب طبقه بندی می کند. 
او گران است اما از چندین بار مربی عوض کردن و تاوان دادن و شکست خوردن و حاصلی 

نداشتن بهتر است. کی روش حالا تیمی ساخته که یا نمی بازد یا سخت می بازد.
عادت تیم ملی ایران به نباختن در پی مکانیسم صخره ای دفاع تیمی که کی روش برای 
فوتبال ملی ما طراحی کرده حالا در حال عوض شدن هم هست. در واقع بازی به بازی تیم 
ملی بهتر به میدان می رود تا امروز بیشتر و بهتر از قبل به یاد آوریم که چرا این سرمربی 
پرتغالی  دوست داشت اردوی اتریش را هم داشته باشد و تکامل تیمش را نه در روند مسابقات 

که از همان بازی اول داشته باشد.
با این همه امروز باید تاکید کرد که همه آن تعطیل کردن ها و اردوها که معادلش در همه 
آسیا دیده می شود و در داخل اما بلوایی بر پا کرده بود، نتیجه داده و تیم ملی به شکلی بازی 

می کند که تاکنون کم سابقه بوده است.
تیم ایران در مسیر مقدماتی جام جهانی روسیه در بازی ازبکستان و کره جنوبی، حتی 
یک موقعیت گل هم به حریفان خود نداده و بارها و بارها تا فروپاشی بیشتر دروازه حریف 
جلو رفته است. هرچند در دو دیدار ابتدایی برابر قطر و البته چین عملکرد ضعیف و غیرقابل 

دفاعی داشت.
هر چند که تنها امتیاز چین در چهار مسابقه مرحله مقدماتی برابر ایران کسب شده است اما 
این اتفاق هرگز در فوتبال ملی ایران دیده نشده بود که کره جنوبی نتواند حتی یک موقعیت 
گل خلق کند. لازم است تاکید شود که حریف ایران کره جنوبی بود نه تیم های درجه دو و 

سه آسیا که آنها هم پیش از این گاهی یقه فوتبال ما را می گرفتند.
حتی با همین کی روش در دور قبلی مقدماتی جام جهانی در تهران سه بار تیر دروازه ایران 
لرزید تا این نشان از تحت فشار بودن تیم ملی داشته باشد اما حالا و پس از چهار سال تفکرات 
کی روش چنان در ساق پای تیم جوان شده ما رسوخ کرده که کره جنوبی حتی یک بار هم 
نمی تواند تیم ایران را تهدید کند.به این تیم در صورت ادامه همین روند می توان برای صعود 

به مرحله دوم جام جهانی هم امیدوار بود.

افتخاری:

 نه نیازی به مدیرعاملی استقلال دارم
 نه حضور در فوتسال

مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: نیازی به مدیرعاملی استقلال و حضور در فوتسال نداشته و 
وقت آن رسیده که دیگران از تجربیاتم استفاده کنند.

سیدرضا افتخاری درباره وضعیت تیم استقلال در آستانه دیدار امروز با سیاه جامگان مشهد 
عنوان کرد: پس از برد مقابل ذوب آهن، شرایط خوبی داریم و می خواهیم به این روند ادامه 
دهیم. باید خودمان را به بالای جدول رسانده و فاصله امتیازات را کم کنیم. این فاصله امتیاز 

به خاطر نتایج ابتدای فصل بود.
وی افزود: در جام حذفی هم شروع خوبی داشتیم و قصد داریم در هر دو جام مدعی 
باشیم. امیدوارم نتایج طوری ادامه داشته باشد که در لیگ قهرمانان آسیا هم نتیجه بگیریم.

مدیرعامل استقلال با اشاره به مشکلات مالی باشگاه تصریح کرد: اصلی ترین مشکل ما 
بدهی های سنگین باشگاه است. مربیان و بازیکنان زیادی طلبکار هستند. تعهداتی که باشگاه 
به آنها داده، باعث شده که بدهی ها پرداخت نشود. هدف ما این است که بدهی بازیکنان 
را پرداخت کنیم. این موضوع به یک باره جمع نمی شود. از طرفی نیم نگاهی هم به توسعه 
باشگاه داریم که یکی از آنها آماده سازی کمپ است. در بحث تامین اعتبار قدم هایی برداشته 
و روز گذشته اکیپی در کمپ حضور داشتند تا به بررسی اتاق بدنسازی و اتاق های نیمه کاره 
زیر سقف جایگاه بپردازند. قصد داریم بهره وری به صورتی باشد که تیم های پایه بتوانند از 

آن استفاده کنند.
افتخاری در رابطه با اینکه استقلال و پرسپولیس در زمین شماره دو آزادی یک روز در 
میان تمرینات خود را پیگیری می کنند، خاطرنشان کرد: هم ما و هم پرسپولیس به دلیل 

نداشتن زمین اسیر شده ایم.
وی در خصوص اظهارات مدیران استقلال علیه یکدیگر گفت: برخی صحبت  ها خارج از 
هیئت مدیره است. این صحبت ها بیشتر به سوال خبرنگار بستگی دارد که چطور سوالش را 
مطرح کند. برخی مواقع سوالات به گونه ای است که طرف مجبور می شود چیزی که دلش 
نمی خواهد، بگوید. مشکل اصلی ما مالی است و تلاش می کنیم آن را حل کنیم. تاکنون اتفاق 
نیفتاده که طرحی بدهم و هیئت مدیره با آن مخالفت کند. در مجموع همکاری های لازم 

صورت گرفته و اگر بحثی هم مطرح می شود از کانال دیگری است.
مدیرعامل باشگاه استقلال ادامه داد: آیا شما با خواهر و برادرتان بحثی پیدا نمی کنید؟ 
اختلاف هیئت مدیره با مدیرعامل خانوادگی است، اما قبول دارم در بیرون وجهه خوبی ندارد. 
من مشکلی با هیئت مدیره ندارم و روحیه ام این نیست که بخواهم درگیر شوم. مشکل ما 

مالی است و تلاش می کنیم آن را حل کنیم.
افتخاری در پاسخ به این سوال که بحث کاهش قرارداد بازیکنان حواشی زیادی ایجاد کرده 
است، گفت: همه تلاشمان را می کنیم تا باشگاه تعهدات را پرداخت کند. اگر این اتفاق نیفتد، 
با بازیکنان صحبت خواهیم کرد. دوست نداریم بدهی بازیکنان برای نفر بعدی گذاشته شود.

وی در مورد اینکه با اسپانسر باشگاه چه مشکلی دارید، گفت: با اسپانسر باشگاه مشکلی 
نداریم. مشکل ما قراردادی است که سازمان لیگ با اسپانسرش بسته و مورد قبول تیم های 
استقلال، پرسپولیس و تراکتورسازی نیست. بین سازمان لیگ و اسپانسر مشکلاتی وجود 

دارد که با برگزاری جلسات در پی حل این مشکل هستیم.
مدیرعامل باشگاه استقلال در پاسخ به این سوال که آیا استقلال می تواند جزو مدعیان 
قهرمانی باشد، به تسنیم گفت: فاصله امتیازات استقلال با تیم های مدعی در اول فصل زیاد 
شد، اما هر چقدر جلوتر می رویم، فاصله کمتر می شود. نه تنها انتظار من، بلکه انتظار همه 
هواداران این است که استقلال همیشه جزو مدعیان قهرمانی باشد. بالاخره هزینه  شده و 
مربی خوبی آمده است. در این مدت تغییر مدیریت باشگاه روی بازیکنان تاثیر گذاشته بود، 

اما اکنون که همه چیز تمام شده، شرایط هم تغییر کرده است.
رئیس پیشین کمیته فوتسال و مشاور فعلی این کمیته در خصوص وضعیت فوتسال عنوان 
کرد: چند سال است برای فوتسال زحمت کشیده ام. نمی خواهم بگویم فوتسال چه وضعیتی 
داشت که تحویل گرفتم. خوشبختانه بهترین نتیجه تاریخ فوتسال رقم خورد. این نتیجه 
همینطوری رقم نخورده است. با این نتایج خیلی از کشورها، ایران را جزو تیم های قدرتمند 
می شناسند بنابراین باید تیمی را آماده کنیم که همیشه از پس حریفان بربیاید. همه می دانند 
من چه کارهایی با فوتسال کرده ام. طرحی دارم که می خواهم با وزیر ورزش صحبت کرده تا 
فوتسال را رها نکنیم. وی در واکنش به این سوال که ظاهرا به دلیل دو شغله بودن قرار است 
از کمیته فوتسال برود، خاطرنشان کرد: کمیته فوتسال شغل محسوب نمی شود. شغل به 
جایی می گویند که استخدام شده و حقوق بگیر باشم، اما این شرایط را نداشته و فی سبیل الله 
برای فوتسال کار کردم. رئیس پیشین کمیته فوتسال درباره اینکه گفته می شود برخی ها 
اصرار دارند تا سرمربی خارجی جایگزین سرمربی ایرانی تیم ملی فوتسال شود، گفت: الان 
نمی توانند با نتایجی که کسب شده، این حرف را بزنند. هیچ فردی مخالف کادر فنی نیست 

و هیچ کسی هم نمی تواند به کادر فنی دست بزند.
افتخاری در رابطه با پاداشی که به اعضای تیم فوتسال داده شده، اظهار داشت: این پاداش 
مقطعی بود. با وزیر ورزش صحبت کردم تا پاداش اصلی را بدهیم. رقم این پاداش هم خوب 
است. البته بازیکنان فوتسال اعلام کردند که برای پول نجنگیدند، اما انتظاراتی دارند. مقامی 
که کسب کرده اند، برای نخستین بار اتفاق افتاده و کم هم نیست بنابراین برای آنها باید تلافی 
کرد. وی در ادامه در خصوص اینکه گفته می شود با رفتن محمود گودرزی از وزارت ورزش، 
مدیران استقلال و پرسپولیس هم رفتنی خواهند بود، گفت: من نه توسط وزیر آمدم و نه 
توسط او خواهم رفت. 30 سال است اعتبار دارم و همینطوری بدست نیامده است. زمانی که 
فوتسال را پذیرفتم، وزیر نیامده بود. هر کسی می آید، سه، چهار سال طول می کشد تا با فضا 

آشنا شود. کار اصلی از چهار سال دوم آغاز می شود.
»آدمی نیستم که بگویند توسط فلانی آمده یا از این جناح و آن جناح توصیه شده است«. 
مدیرعامل استقلال با بیان این جمله به تسنیم گفت: زمانی که دبیرکل فدراسیون یا سرپرست 
سازمان لیگ بودم، خیلی از آقایان در فوتبال حضور نداشتند. نه نیازی به مدیرعاملی استقلال 
دارم نه حضور در فوتسال. وقت آن رسیده که آنها از تجربیاتم استفاده کنند. فضای استقلال 
با فوتسال فرق می کند. فوتسال مجموعه ای بود که تمام اختیارات را داشتم. علی کفاشیان 
حمایت کرد و هیچ دخالتی در کارم نداشت. در استقلال وزیر ورزش این قول را داده که 
حمایتم کند. بر اساس حمایت او تلاش می کنم که باشگاه توسعه پیدا کند. دوست دارم 

فضایی ایجاد شود که افراد سالم در باشگاه حضور یابند.

احسان لشگری:

باید دین خود را به کشتی ادا کنم
مربی جدید اردوی تیم ملی کشتی آزاد بعد از حضور در این مسئولیت گفت: در کشتی دینی 

بر گردن من است که باید آنرا ادا کنم و تجربیاتم را به جوانترها انتقال دهم.
احسان لشگری با بیان اینکه قصد دارد چیزهایی که در 15 سال یاد گرفته را به کشتی گیران 
دیگر منتقل کند، گفت: با بررسی تمامی جوانب تصمیم گرفتم از دنیای قهرمانی خداحافظی 

کرده و وارد دنیای مربیگری بشوم.
وی افزود: هم اکنون 31 سال سن دارم و کشتی گیران زیادی هستند که در این سن به 
فعالیت خود ادامه می دهند، اما من گرچه از نظر بدنی شرایط ادامه کار را دارم بهتر دیدم 

از نظر روانی با دنیای قهرمانی خداحافظی کنم و در عرصه مربیگری به خدمت ادامه دهم.
وی تصریح کرد: هر کشتی گیری یک دوره قهرمانی دارد و به خوبی می داند تا چه زمانی 
می تواند ادامه دهد. من هم پس از چند ماه فکر و بررسی تمامی جوانب به این نتیجه رسیدم 

که باید از این دوره گذر کنم و پای در عرصه مربیگری بگذارم.
دارنده مدال برنز المپیک لندن تصریح کرد: به نظر من باید در بهترین زمان از دنیای 
قهرمانی خداحافظی کرد تا طوری نشود که برگشت دوباره داشته باشید. مطمئنا اگر برگردید 
و نتیجه نگیرید ومدام برای جبران ناکامی، نتایج بدتری کسب کنید، بی تردید سابقه خوب 

گذشته را هم خراب خواهید کرد.
دارنده مدال برنز جهان اظهار کرد: مربیگری بسیار سخت تر از دوران قهرمانی است، چراکه 
در دوره قهرمانی خودت هستی و خودت، اما در مربیگری باید روحیه جمعی داشته باشید و 
با دیگران هماهنگ شوید. ضمن اینکه باید با چندین نفر ارتباط برقرار کنید و تجربیات خود 

را به آنها انتقال دهید.
وی در پایان خاطرنشان کرد: از اعتماد کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد و فدراسیون کشتی، 
برای حضور به عنوان مربی در اردوها تشکر می کنم و امیدوارم بتوانم به خوبی در مسئولیتی 

که به من محول شده ایفای نقش کنم.

دلیریان:

 به جز سوریان نام هیچکس مطرح نبود
سرپرست تیم ملی کشتی فرنگی گفت: مربیگری در تیم ملی یک افتخار بزرگ برای هر 

مربی محسوب می شود که حتی پیشنهاد آن هم به سادگی به کسی داده نخواهد شد.
محمد دلیریان اظهار داشت: تیم ملی هر کشوری از جایگاه بالایی برخوردار است و طبیعتا 
هدایت و مسئولیت این تیم نیز افتخار بزرگی است که نصیب هر فردی نخواهد شد. به نظر 
من رسیدن به چنین جایگاهی می تواند بزرگترین افتخار یک مربی باشد و نام او را در تاریخ 

ورزش ماندگار کند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا به برخی از مربیان کادر فنی قبلی و فرنگی کاران ملی پوش 
المپیکی پیشنهاد مربیگری داده شده است یا خیر، گفت: به هیچوجه چنین پیشنهادی به 
کسی نشده و اگر از گوشه و کنار خبرهایی مبنی بر رد یا قبول این پیشنهادات می شود، 
واقعی و رسمی نیست. ما برای سپردن مسئولیت مربیگری به هر فردی، ناز کسی را نمی 
کشیم، چراکه معتقدیم این افتخار بزرگ به سادگی واگذار نمی شود و باید شایسته و لایق 

رسیدن به آن بود.
عضو شورای فنی کشتی فرنگی افزود: در این راستا نام هیچ فردی یا افرادی به عنوان 
گزینه های مربیگری در عرصه ملی مطرح نشده و تنها کسی که شخصا از او نام بردم، حمید 
سوریان بود. معتقدم اگر سوریان قصد کنار گذاشتن کشتی به عنوان یک کشتی گیر را دارد، 
می تواند گزینه خوبی به عنوان یک برند و نابغه این رشته، در عرصه مربیگری باشد. سوریان 
زحمات زیادی برای کشتی کشیده و افتخارات زیادی برای ایران کسب کرده و نام و اقدامات 

او آنقدر بزرگ است که بتوان او را جزو گزینه های خوب دنیای مربیگری دانست.
دلیریان در پایان به برخی اخبار و شایعات اخیر واکنش نشان داد گفت: ما تا به امروز به 
هیچ فردی با واسطه یا بی واسطه پیشنهاد مربیگری ندادیم و شاید این اخبار حاصل افکار 

و حدس و گمان آنها بوده که بی جهت از سوی برخی اهالی کشتی بزرگنمایی شده است.

یزدانی:

 بازگشتم به کشتی بستگی به جراحی ام دارد
آزادکار وزن ۹7 کیلوگرم کشورمان گفت: دوست داشتم زودتر مورد عمل جراحی قرار 

بگیرم و متاسفانه زمان زیادی را از دست داده ام.
رضا یزدانی در خصوص عمل جراحی روی آشیل پایش عنوان کرد: خیلی وقت است که 
پیگیر عمل جراحی روی پایم هستم و قرار بود بلافاصله بعد از المپیک این عمل انجام شود. 
اکنون خیلی دیر شده و دوست داشتم این عمل زودتر انجام شود تا راحت تر راه بروم. متاسفانه 

زمان زیادی را از دست دادم و می توانستم خیلی زودتر از اینها جراحی کنم.
دارنده مدال طلای جهان در پاسخ به این سؤال که آیا قصد بازگشت به کشتی را دارد یا 
خیر، خاطرنشان کرد: مشخص نیست بتوانم بازگردم یا خیر و باید دید که جراحی آشیل پایم 
چطور است و به چه صورتی انجام خواهد شد. بازگشتم به کشتی بسته به عمل جراحی ام 

دارد و بعد از آن تصمیم می گیرم کشتی بگیرم یا نه.
یزدانی ادامه داد: اکنون در راه رفتن معمولی هم مشکل دارم و کمی لَنگ می زنم و آشیل 

پایم پاره است.
وی در خصوص اینکه برایش تفاوتی دارد که در ایران مورد عمل جراحی قرار بگیرد یا خارج 
از کشور، گفت: مهم نیست که کجا باشد و نکته مهم این است که یک فوق تخصص این کار 
را انجام دهد. تحقیق زیادی کردم و تفاوتی بین ایران و خارج نیست. حدود 5 تا 6 ماه روی 

این پا تمرین کردم و راه رفتم که این شرایط را برای پاشیل پایم بدتر کرده است.
آزادکار وزن ۹7 کیلوگرم کشورمان در پاسخ به سؤال دیگری مبنی بر اینکه آیا ناراحت 
نیستی که چنین فشاری را روی پای خود متحمل شدی، اظهار داشت: الان ناراحت هستم 
و شاید به نوعی پشیمان ولی قبل از المپیک تنها به کشتی گرفتن در المپیک فکر می کردم 

و هدفم موفقیت بود.

فدراسیون بین المللی ورزش زورخانه ای؛ ایرانی یا جهانی؟

علی رغم اصرار مسوولان فدراسیون جهانی ورزش  زورخانه ای و کشتی پهلوانی مبنی بر 
جهانی بودن این فدراسیون اما با وجود گذشت 12 سال از تاسیس آن، هنوز هیچ کدام از 

نهادهای ورزشی معتبر در دنیا این نهاد ورزشی ملی ایران را به رسمیت نشناخته اند.
فدراسیونی تحت عنوان فدراسیون جهانی ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی در سال 
83 در تهران ایجاد شد که محسن مهرعلیزاده ریاست آن را بر عهده دارد و در اساسنامه آن نیز 

این نکته قید شده رییس این فدراسیون همواره باید یک ایرانی باشد.
در حالی مسوولان این فدراسیون مدعی جهانی بودن این نهاد هستند که اساسنامه این 
فدراسیون تاکنون و با وجود گذشت 12 سال از افتتاح آن به تایید کمیته بین المللی المپیک، 
شورای المپیک آسیا و سایر نهادهای بین المللی نرسیده و مشخص نیست بر پایه کدام قانون و 

عرف مسولان این فدراسیون مدعی جهانی بودن آن هستند.
سال گذشته طبق دستور کمیته بین المللی المپیک به اتحادیه جهانی کشتی و متعاقب آن 
دستور این اتحادیه به تمامی فدراسیون های کشتی در سراسر جهان، تمامی رشته های سنتی 
کشتی و برگزاری مسابقات داخلی و بین المللی این رشته ها و همچنین اعزام تیم ها زیر پوشش 

فدراسیون های کشتی قرار گرفت.
بر همین اساس تمامی رشته های کشتی سنتی در ایران و از همه مهمتر کشتی پهلوانی 

نیز تحت پوشش فدراسیون کشتی قرار گرفت و حتی فدراسیون جهانی کشتی پهلوانی نیز 
تشکیل شد که پس از تشکیل جلسه هیات رییسه این فدراسیون در استانبول، 20 اردیبهشت 
ماه سال جاری علیرضا رضایی به عنوان سرپرست فدراسیون جهانی کشتی پهلوانی انتخاب 

شد.
طی ماه های گذشته نیز فدراسیون کشتی، تیم ملی کشتی پهلوانی ایران را با برگزاری رقابت 
های انتخابی تشکیل داده و آن ها را به مسابقات بین المللی نیز فرستاده است و مسابقات جهانی 

این رشته نیز قرار است در کشور بلاروس برگزار شود.
 فدراسیون جهانی ورزش  زورخانه ای و کشتی پهلوانی از منابع دولتی برای تامین بودجه 
خود استفاده می کند، هر چند محسن مهرعلیزاده می گوید تنها 30 درصد بودجه آن از دولت 
دریافت می شود. از سوی دیگر فدراسیون ورزش زورخانه ای و کشتی پهلوانی نیز در ایران به 
فعالیت خود ادامه می دهد و مسولان این فدراسیون نیز مدعی هستند که باید کشتی پهلوانی 
و ورزش زورخانه ای کاملا زیر نظر این فدراسیون باشد. این در حالی است که طی سال های 
گذشته نه تنها هیچ تعامل و همپوشانی بین فدراسیون جهانی ورزش زورخانه ای و فدراسیون 

ملی ورزش زورخانه ای نبوده بلکه همواره شاهد تعارض بین مسولان آن ها نیز بوده ایم.
مهرعلیزاده به تازگی در یک نشست خبری با اشاره به اینکه  قبول این موضوع که رشته 
کشتی پهلوانی و ورزش های زورخانه ای زیر نظر اتحادیه جهانی کشتی یک اشتباه بوده است، 
خاطر نشان کرد: یکسری از دوستان اشتباه می کنند و اسم آن را پیروزی گذاشته اند چرا که 
ما باید اصالت خود را حفظ  کنیم تا این رشته از دست ایران خارج نشود. هر چند که ممکن 
است جهانی شدن این رشته طبق فرهنگ ایرانی و اسلامی ما به درازا کشیده شود، ولی در 

نهایت به هدف مان خواهیم رسید.
مسابقاتی تحت عنوان دومین دوره مسابقات جهانی ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی 
نیز هفته گذشته در کشور اندونزی برگزار شد آن هم در شرایطی که اولین دوره این رقابت ها 
8 سال پیش در بوسان کره برگزار شده است. در حاشیه این رقابت ها نیز مجمع انتخاباتی این 
فدراسیون برگزار شد و مهرعلیزاده به عنوان تنها کاندیدای ایرانی بار دیگر با 54 رای از 56 رای 

به عنوان رییس در سمت خود ابقا شد.
اینکه فدراسیونی جهانی در تهران و با مدیریت هموطنانمان تاسیس شود و به فعالیت بپردازد 
جای بسی خوشحالی است اما در جایی که این فدراسیون به تایید هیچ کدام از ارگان های 
معتبر ورزشی جهان نرسیده و صرفا به ادعای خودمان جهانی است و در داخل کشور نیز چند 
مدعی دارد بهتر است مسولان ورزش در این باره روشنگری کنند و بگویند آیا این فدراسیون 

جهانی است و مهمتر  اینکه آیا اصلا نیازی به وجود این فدراسیون هست یا خیر؟      
ورزش زورخانه ای جایگاه ویژه ای در تاریخ، فرهنگ و ورزش این سرزمین دارد و وجود 
این گونه مسائل نه تنها باعث ضربه بر پیکره این رشته خواهد شد، بلکه جایگاه ایران را در 
رشته های سنتی مانند ورزش زورخانه ای و کشتی پهلوانی بی هدف و چند پاره خواهد کرد. امید 
است که با تدبیر و همدلی همه دلسوختگان ورزرش زورخانه ای ایران، مشکلات کنونی حل و 

تکلیف خدمت به ورزش باستانی ایران زمین برای همگان نیز روشن شود.

وضعیت صبای قم در آستانه لیگ برتر نوجوانان 

رونمایی از مدل 95 صبای قم در تبریز
گزارش از: رضا جعفری

شاگردان محسن یزدی در تیم فوتبال نوجوانان 
صبای قم به دلیل قرعه استراحت در هفته نخست 
فصل جدید لیگ برتر فوتبال نوجوانان باشگاه های 

کشور عملکرد فنی سایر رقبا را زیر نظر می گیرند.
 فصل جدید رقابت های لیگ برتر فوتبال رده سنی 
نوجوانان باشگاه های کشور رسما از روز پنجشنبه 
بیست و نهم مهرماه آغاز می شود و تیم های لیگ 
برتری تا روز هفتم آبان در 13 مسابقه به مصاف 
استراحت  قرعه  با  قم  صبای  اما  می روند  یکدیگر 

مواجه شده است.
* هم گروهی صبای قم با چهار تیم مطرح 

لیگ برتری
بر اساس گروه بندی صورت گرفته برای برگزاری 
فصل 13۹5 لیگ برتر این رده سنی در سازمان 
لیگ، تیم نوجوانان صبای قم در گروه دوم مقدماتی با 
تیم های دخانیات گیلان، سپاهان گیلان، ملوان بندر 
انزلی، پور البرز، گسترش فولاد تبریز و تراکتورسازی 
تبریز هم گروه شده است و بعد از تغییرات در کادر 
فنی و بازیکنان خود، اکنون با مربیان و نفرات جدید 

گام به مصاف تیم های لیگ برتری می گذارد.
در هفته نخست فصل جدید لیگ برتر فوتبال 
گروه  در  دارد،  استراحت  که صبا  نوجوانان کشور 
دوم سه بازی به انجام می رسد و طبق برنامه روز 
پنجشنبه ششم آبان ماه سپاهان اصفهان با دخانیات 
گیلان در ورزشگاه سردار جنگل رشت به مصاف 

یکدیگر خواهند رفت.
همچنین دو نماینده استان آذربایجان شرقی یعنی 
همشهری های تبریزی تراکتورسازی و گسترش فولاد 
در گام نخست به مصاف یکدیگر می روند در حالی 
که بازی  آنها را تراکتورسازی میزبانی می کند، ضمن 
اینکه روز جمعه هفتم آبان ماه ملوان بندرانزلی در 

ورزشگاه کلویر این شهر میزبان پور البرز است.
* جدال با گسترش فولاد در نخستین 

مسابقه صبای قم از هفته دوم
آینده دار  و  نوجوان  فوتبالیست های  بدین ترتیب 
صبای قم براساس قرعه کشی و برنامه ریزی انجام 
شده در سازمان تیم های پایه فدراسیون فوتبال ایران 
در گروه دوم از مرحله مقدماتی فصل جدید لیگ 
برتر فوتبال نوجوانان باشگاه های کشور قرار گرفته اند 
نخستین بازی خود را در میهمانی گسترش فولاد 

تبریز انجام می دهند.
تیم فوتبال نوجوانان صبای قم در نخستین بازی 

فوتبال  برتر  لیگ  مسابقات  جدید  فصل  از  خود 
نوجوانان باشگاه های کشور برابر گسترش فولاد تبریز 
صف آرایی می کند، در حالی که رقیب تبریزی بعد از 
رویارویی با همشهری خود تراکتورسازی برابر صبا 

قرار می گیرد.
البته فوتبالیست های مستعد و آینده دار صبای قم 
در هفته نخست رقابت ها فرصت بسیار خوبی دارند 
تا عملکرد دیگر رقباتی لیگ برتری هم گروه خود را 
زیر نظر بگیرند، زیرا بر اساس قرعه کشی بازی های 
این فصل، در هفته نخست با قرعه استراحت برخورد 
کرده اند و قطعا باید در دیداری دوستانه آمادگی خود 

را در شرایط مسابقه حفظ کنند.
بدین ترتیب نماینده فوتبال قم در نخستین دیدار 
خود از مرحله گروهی فصل 13۹5 لیگ برتر فوتبال 
برنامه فدراسیون فوتبال به  نوجوانان کشور طبق 
میهمانی تیم فوتبال نوجوانان گسترش فولاد تبریز 
خواهد رفت، دیداری که بعد از قرعه استراحت هفته 
نخست برای صبا، در چارچوب دیداری از هفته دوم 

لیگ برتر برگزار می شود.
شاگردان محسن یزدی در تیم فوتبال نوجوانان 
صبای قم بعد از استراحت در هفته نخست فصل 
جدید مسابقات لیگ برتر فوتبال نوجوانان ایران که 

دیدارهای آن روزهای 2۹ مهر تا هفتم آبان برگزار 
می شود، در هفته دوم باید یکی از دو نماینده تبریزی 
هم گروه با خود رقابت کنند، دیداری که نخستین 
مسابقه آنها در فصل جدید لیگ برتر فوتبال نوجوانان 

کشور نیز به شمار می رود.
* تغییرات در کادر فنی صبا

این در حالی است که امسال نیز بازی های لیگ 
برتر فوتبال رده سنی نوجوانان قهرمانی باشگاه های 
کشور با رقابت تیم های شرکت کننده، ابتدا به شکل 
دوره ای در قالب گروه های مقدماتی برگزار می شود و 
در نهایت از هر گروه دو تیم مجوز صعود به مراحل 

بالاتر را کسب می کنند.
از  حالی  در  قم  صبای  نوجوان  فوتبالیست های 
آبان  ماه کار خود را در فصل جدید رقابت های لیگ 
برتر آغاز می کنند که کادر فنی آنها نسبت به فصل 
گذشته تغییر کرده است و صبایی ها که سال گذشته 
لیگ را با سرمربیگری کمال شیری آغاز کرده و با 
هدایت مسعود خسروی به پایان برده بودند، اکنون 
محسن یزدی یکی از فوتبالیست های موفق قم را به 

عنوان سرمربی روی نیمکت خود می بینند.
در شرایطی که سرمربیگری تیم فوتبال نوجوانان 
فوتبال  مسابقات  جدید  فصل  در  قم  صبای 

باشگاه های برتر رده سنی نوجوانان قهرمانی کشور 
بر عهده محسن یزدی است، مهدی عمویی و محمد 
علیخانی به عنوان مربی در این تیم فعالیت می کنند 
و علیرضا شاکری به عنوان مربی دروازه بان ها و محمد 
سیرلانی به عنوان سرپرست، دیگر عضو کادر تیم 

فوتبال نوجوانان صبای قم هستند.
* صبا بدون پیروزی در لیگ برتر 

ماندگار شد
برای  امسال  قم  صبای  نوجوانان  فوتبال  تیم 
برتر  لیگ  مسابقات  در  متوالی  سال  هشتمین 
فوتبال نوجوانان باشگاه های کشور نماینده استان 
صورت  بندی  گروه  اساس  بر  که  بود  خواهد  قم 
گرفته برای برگزاری فصل 13۹5 لیگ برتر این رده 
سنی، در گروه دوم مقدماتی با تیم های دخانیات 
گیلان، سپاهان گیلان، ملوان بندر انزلی، پور البرز، 
گسترش فولاد تبریز و تراکتورسازی تبریز هم گروه 

شده است.
تیم فوتبال نوجوانان صبای قم در مرحله مقدماتی 
نوجوانان  فوتبال  برتر  لیگ  رقابت های  قبل  سال 
باشگاه های کشور در گروه چهارم حضور داشت و 
در رقابت با تیم های ذوب آهن اصفهان، پور البرز، 
پتوی لاله اصفهان، مقاومت تهران و فولاد مبارکه 

سپاهان اصفهان سهمیه قم در لیگ برتر را حفظ 
کرد.

نکته جالب توجه راجع به عملکرد تیم فوتبال 
برتر  لیگ   13۹4 فصل  در  قم  صبای  نوجوانان 
باشگاه های کشور این است که نماینده قم در هیچ 
یک از بازی های خود موفق به شکست دادن حریفان 
نشد و در نهایت با تساوی و باخت در جدول بازی ها 

ماند تا امسال در لیگ برتر مجددا به میدان برود.
آخر  و  اول  بازی های هفته های  در سال 13۹4 
فوتبال  برتر  لیگ  جاری  فصل  گروهی  مرحله 
نوجوانان باشگاه های کشور برای تیم فوتبال نوجوانان 
صبای قم با تساوی برابر پور البرز و ذوب آهن اصفهان 
همراه بود تا صبا بدون پیروزی مقابل حریفان در 

لیگ برتر ماندگار شود.
صبای قم از 10 بازی خود در مرحله گروهی فصل 
قبل لیگ برتر فوتبال نوجوانان باشگاه های کشور 
بدون کسب پیروزی و به دست آوردن چهار باخت 
و 6 تساوی در کارنامه خود، این رقابت ها را به پایان 

رساند تا در لیگ برتر جایگاه خود را حفظ کند.
* هشتمین فصل حضور صبا در لیگ برتر 

نوجوانان ایران
بر اساس برنامه ریزی فدراسیون فوتبال، بازی های 
مرحله گروهی مسابقات لیگ دسته برتر فوتبال رده 
با  در سال ۹4،  باشگاه های کشور  نوجوانان  سنی 
حضور 24 در گروه های چهارگانه مرحله مقدماتی 
برگزار شد و صبای قم هفتمین فصل حضور خود 
در این بازی ها را تجربه کرد و امسال هشتمین سال 

حضور این تیم در لیگ برتر است.
صبای قم در فصل قبل مسابقات لیگ برتر فوتبال 
البرز،  پور  تیم های  با  کشور  باشگاه های  نوجوانان 
پتوی لاله اصفهان، مقاومت البرز، سپاهان اصفهان و 
ذوب آهن اصفهان هم گروه بود و در هفته های قبل 
برابر تیم های مقاومت تهران و فولاد مبارکه سپاهان 
اصفهان در هر دو دیدار رفت و برگشت نتیجه را 
واگذار کرد و با تیم های پتوی لاله، ذوب آهن اصفهان 
و پور البرز نیز در هر دو بازی رفت و برگشت به 

تساوی رضایت داد.
حالا بعد از استراحت در هفته نخست، کار اصلی 
صبای قم در فصل 13۹5 لیگ برتر فوتبال رده سنی 
نوجوانان باشگاه های کشور از روز پنجشنبه سیزدهم 
آبان ماه و مصاف خارج از خانه با تیم گسترش فولاد 
می شود،  آغاز  شهر  این  ابوذر  ورزشگاه  در  تبریز 
دیداری که از ساعت 14:45 دقیقه با سوت داور آغاز 

خواهد شد تا از صبای مدل ۹5 رونمایی شود.

 شهنازی:

 کمیته ملی المپیک علیه وزارت ورزش نخواهد بود
دبیرکل کمیته ملی المپیک مباحث پنجاهمین نشست 

هیئت اجرایی این کمیته را تشریح کرد.
 شاهرخ شهنازی در پایان نشست هیئت اجرایی کمیته 
اجرایی کمیته ملی المپیک در خصوص مصوبات این جلسه 
اظهار داشت: موضوع اعتبارات پارالمپیک در هیئت اجرایی 
مطرح شد و متاسفانه تعریف واضحی از اعتبارات پارالمپیک 
بیان نشده، مکاتباتی وجود دارد که بنابر آن تصور می شود 
بخشی از بودجه پارالمپیک پرداخت شده، در پایان نیز هیئت 
اجرایی اعلام کرد نیازمند مدارکی است که براساس آن این 
اختلافات پیگیری شود و مشخص شود آیا طبق مصوبات باید 

بودجه بیشتری پرداخت شود یا نه.
وی افزود: قرار شد خسروی وفا و سازمان برنامه این موضوع 
را پیگیری کنند. یک بار در مورد پارالمپیک ابلاغ اعتبار شده و 
پس از آن چند نامه آمد که ارقام دیگری عنوان شده بود و این 
باعث شد که برداشت یکسانی وجود نداشته باشد و در نهایت 

باید با سازمان برنامه صحبت کنیم.
دبیرکل کمیته ملی المپیک از حضور ایران در مسابقات 
کشورهای اسلامی خبر داد و گفت: مسابقات کشورهای 
برگزار می شود و هیئت  اردیبهشت سال ۹6  اسلامی در 
اجرایی پیشنهاد داد که رشته هایی که شانس کسب مدال 
دارند و یا فرصت حضور در مسابقات را ندارند، شانس حضور را 
پیدا کنند اما حضور در این مسابقات مشروط به اینکه اعتبارات 

از طرف دولت پرداخت شود.
شهنازی یادآور شد: بودجه موردنیاز برای مسابقات را در 
قالب بودجه ۹6 عنوان می کنیم به علاوه مسابقات داخل سالن 
و مسابقات رزمی را نیز در شهریور ماه سال ۹6 در پیش داریم 
و برای اولین بار است که رشته رزمی به آن اضافه شده است. 
برای این مسابقات نیز در نظر داریم تا کاروان کیفی اعزام شود. 
ما در مسابقات ساحلی کاروان کیفی با 33 ورزشکار اعزام 
کردیم و 21 مدال کسب کردیم که این تصمیم به صورت 
مشترک بین وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک گرفته شد، 
البته باید گفت تمام این اعزام ها مشروط به تامین بودجه است. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا تدبیری اندیشیده شده 
که فدراسیون ها از حضور در مسابقات کشورهای اسلامی 
خودداری نکنند، گفت: برای حضور در این مسابقات اولویت 
اصلی حضور رشته های مدال آور است و می خواهیم کاروان 
کیفی باشد و اگر رشته ای قصد حضور در این مسابقات را 

ندارد باید زودتر اعلام کنند، به اجبار نمی توانیم فدراسیونی 
را به مسابقات ببریم البته مسابقات آسیایی ژاپن را نیز پیش 
رو داریم که دو فدراسیون اسکی و اسکیت در آن شرکت 
می کنند، با تصمیم هیئت اجرایی رئیس فدراسیون اسکی 
سرپرست کاروان اعزامی به ژاپن، دبیرکل کمیته ملی المپیک 
سرپرست کاروان اعزامی به کشورهای اسلامی و اصغر رحیمی 
سرپرست کاروان اعزامی به مسابقات داخل سالن خواهد بود.

سخنگوی هیئت اجرایی کمیته ملی المپیک در ادامه 
به نتایج این نشست در خصوص نامه کمیته بین المللی 
المپیک به ایران اشاره کرد و خاطرنشان کرد: در این مدت 
صحبت هایی مطرح شده که برای رفع ابهامات لازم است متن 
نامه IOC به ایران منتشر شود. در این نامه صراحتا مطرح 
شده که این نامه نگاری ها به سابقه المپیک 2012 برمی گردد 
و اعلام شده ما باید طبق توافق هیئت اجرایی قبل مبنی 
بر اصلاح اساسنامه نتیجه را به IOC اعلام کنیم. متاسفانه 
طوری رفتار شده که وانمود شود کمیته ملی المپیک مخالف 

دولت است.
وی افزود: کیومرث هاشمی نامه کمیته بین المللی المپیک 
را برای وزیر ورزش ارسال کرد و وی نیز کار عاقلانه ای انجام 
داد و جلسه ای را با روسای فدراسیون ها برگزار کرد. متن نامه 
کاملا مشخص بود و لازم بود همین تدبیر از سوی وزارت 
ورزش انجام شود، در حال حاضر مسیر خوبی وجود دارد و 

وزارت ورزش نیز این مسیر را دنبال می کند.
اساسنامه شان  که  فدراسیون هایی  کرد:  تاکید  شهنازی 
اصلاح و مورد تایید فدراسیون های جهانی است، مشکلی 
برای برگزاری انتخابات ندارند. IOC هم فدراسیون های جهانی 
را مکلف به پیگیری اساسنامه ها کرده است نه کمیته ملی 
المپیک را به همین منظور هم دیدیم که کمیته بین المللی 
المپیک ابتدا از طرف فدراسیون جهانی به فدراسیون ها نامه 
می فرستد و پس از آن نامه IOC به کمیته ملی المپیک ایران 

رسید.
و  موضوع  این  افزود:  المپیک  ملی  کمیته  دبیرکل 
نامه نگاری ها فقط برای ایران نیست بلکه IOC در قالب برنامه 
2020 اصلاح اساسنامه فدراسیون ها و کمیته ملی المپیک 
کشورها را با سیاست IOC و تطبیق آن را مورد تاکید قرار 

داده است.
وی ضمن قدردانی از حمایت های دولت یادآور شد: در تمام 

این دوران ها دولت حمایت های خوبی از ورزش داشته و ما در 
مکاتبات خود با نوبخت و جهانگیری از این حمایت ها تشکر 
کردیم. کمیته ملی المپیک ایران بخشی از نظام است و علیه 
وزارت ورزش نخواهد بود، کارهایی که انجام می گیرد در جهت 
دفاع از کیان ورزش است که بخشی از آن را کمیته ملی 
المپیک و بخشی را وزارت ورزش انجام می دهد. موضع ما در 
خصوص نامه کمیته بین المللی المپیک دفاع از ورزش کشور 
است و به اتفاق وزارت ورزش کار می کنیم که اساسنامه ها 
طبق اساسنامه های فدراسیون های جهانی و منشور المپیک 

اصلاح شود. 
شهنازی در پاسخ به این سوال که آیا IOC تاکیدی بر 
اصلاح اساسنامه کمیته ملی المپیک دارد گفت: در حال حاضر 
حساسیت اصلی روی فدراسیون هاست. خروجی نشست وزیر 
ورزش و روسای فدراسیون ها نیز همین است. این نکته را نیز 
باید بگویم که اگر هنوز نامه فدراسیون جهانی به فدراسیون 

المپیکی ابلاغ نشده به زودی این نامه را خواهند داشت.
سخنگوی هیئت اجرایی کمیته ملی المپیک یادآور شد: 
IOC در نامه خود تاکید کرده که به هیچ عنوان اساسنامه 
دلیل  همین  به  ندارد.  قبول  را  فدراسیون ها  با  مشترک 
هم به فدراسیون های بین المللی نامه زده تا طی مکاتبه با 
فدراسیون ها این موضوع را پیگیری کند. کمیته ملی المپیک 
حق دخالت در امور اساسنامه فدراسیون ها را ندارند و فقط بر 
آنها نظارت دارد. عاقلانه ترین رفتار این است که کمیته ملی 
المپیک و وزارت ورزش در کنار هم باشند و فدراسیون ها نیز 

مصوبات لازم را از فدراسیون های جهانی بگیرند.
وی تاکید کرد: به عنوان سخنگوی هیئت اجرایی باید بگویم 
تمام اعضا از دولت و نماینده آن یعنی وزیر به خاطر اهتمام 
و برگزاری نشست با فدراسیون ها قدردانی می کنم و امیدوارم 
فدراسیون ها اساسنامه های خود را ارسال و تاییدیه آن را از 
فدراسیون های جهانی بگیرند، ما نیز در این زمینه هر همکاری 

لازم باشد انجام می دهیم.
شهنازی در پایان در خصوص خزانه دار کمیته ملی المپیک 
گفت: قرار بود تکلیف خزانه دار بعد از المپیک مشخص شود به 
همین دلیل در جلسه آینده هیئت اجرایی این موضوع تعیین 
تکلیف می شود. سریع ترین راه نیز معرفی یک سرپرست برای 
خزانه داری کمیته ملی المپیک تا زمان برگزاری انتخابات 

خزانه داری است.



5 علمی و سلامت 

دوش آب سرد یا آب گرم
 کدام برای پوست بهتر است؟ 

اگر شما هم مانند بسیاری از مردم باشید، یک حمام یا دوش آب داغ را به آب سرد 
ترجیح می دهید. آب گرم بطور کلی آرامش بخش تر است. اما شاید فکر کنید که کدام 

درجه حرارت آب، واقعا برای پوست شما بهتر است. در ادامه این مطلب را بخوانید.
کدام یک بهتر است؟

با توجه به مرکز پزشکی دانشگاه پیتسبورگ، متاسفانه دوش ها و حمام های آب گرم، 
پوست شما را خشک می کنند! این تحقیقات خاطر نشان می کند که آب داغ می تواند 
پوست شما را ملتهب کند، باعث خارش و پوسته پوسته شدن شود و تعادل رطوبت 
طبیعی پوست شما را بر هم بزند. این مرکز، درجه حرارت های آب سردتر و زمان های حمام 

کوتاه تر را برای نگه داشتن پوست در سالم ترین وضعیتش، پیشنهاد می کند.
 چرا آب داغ، پوست را خشک می کند

به گفته ی انجمن پوست آمریکا، آب داغ، چربی های طبیعی پوست شما را از بین می برد 
و باعث خشکی می شود. استفاده از آب سرد یا ولرم بجای آب داغ، به هیدراته نگه داشتن 

پوست شما کمک کرده و چربی های طبیعی پوست را مانند آب داغ، از بین نمی برد.
آیا باید از آب داغ اجتناب کنید؟

بسیاری از مردم از حمام و دوش آب سرد بیزارند، اما به دلیل آنکه این درجه حرارت آب 
برای پوست شما بهتر است، آیا شما باید آب سردتر را تحمل کنید؟ نه، مجبور نیستید! 
می توانید بجای یک حمام آب داغ طولانی و ریلکس کردن زیر آن، دوش های آب گرم 
کوتاه تر را انتخاب کنید. اگر پوستتان بعد از شستشو قرمز می شود، یعنی درجه حرارت آب، 
بیش از حد بالاست. اگر نمی توانید دوش و حمام آب گرم را کنار بگذارید، حتما پس از 

حمام، برای هیدراته نگه داشتن پوستتان از یک مرطوب کننده استفاده کنید.
 آیا آب گرم مزایایی هم دارد؟

در حالی که آب داغ برای مرطوب نگه داشتن پوست گزینه ی مناسبی نسیت، اما حمام 
و دوش آب گرم، چند مزیت دارد. به گفته مرکز پزشکی دانشگاه پیتسبورگ، دوش آب 
گرم می تواند استرس را کاهش دهد، شما را آرام کند، هنگامی که بشدت احساس سرما 
می کنید شما را گرم کند، گرفتگی بینی را برطرف سازد، و باعث شود راحت تر به خواب 

بروید.
حرف آخر

از آنجا که آب داغ، پوست شما را خشک می کند، آب ولرم یا سرد، با پوست سازگارتر 
است. با اینحال هنگامیکه در مورد درجه حرارت مناسب آب تصمیم می گیرید، باید جوانب 
مثبت و منفی را بسنجید. اگر دوش یا حمام آب داغ را انتخاب می کنید، حتما بطور منظم 

از یک مرطوب کننده روی پوستتان استفاده کنید.

۵ نکته قابل توجه برای دویدن در سرما
حتی اگر شما یک دونده مشتاق باشید که در هر فصلی و بدون در نظر گرفتن آب و هوا 
برای دویدن بیرون می روید، احتمالا از چند راهنمایی برای دویدن در سرما سود خواهید 
برد. در حالی که بسیاری از افراد برای ورزش کردن در طول ماه های سرد به باشگاه ها روی 
می آورند، اما بقیه انگیزه شان را از دست می دهند و به اندازه قبل ورزش نمی کنند یا حتی 
آن را کنار می گذارند. اگر برای دویدن در آب و هوای سرد به نکات زیر توجه کنید، بهتر 
قادر خواهید بود که در تمام طول سال سالم و باانگیزه بمانید. در ادامه این نکات را بخوانید.

از پاهایتان محافظت کنید
در حالی که بسیاری از افرادی که در طول ماه های سرد می دودند، نگران خشک و گرم 
نگه داشتن بقیه قسمت های بدنشان هستند، اما پاها درست به اندازه سایر بخش های بدن 
مهم هستند. مطمئن شوید کفش های ضخیمی دارید که منافذ زیادی ندارند، زیرا به آب 
و رطوبت اجازه داخل شدن می دهند. به دنبال کفش هایی با یک لایه محافظ گورتکس 

باشید و قبل از دویدن به کفش های جدیدتان لایه ای از اسپری ضدآب بزنید.
 زیاد لباس نپوشید

اگر هوای بیرون سرد باشد، معمولا تمایل دارید که هنگام بیرون رفتن از خانه، تا آنجا 
که ممکن است لباس بپوشید. با اینحال هنگامی که در هوای سرد می دوید، نباید به اندازه 
زمانی که برای پیاده روی بیرون می روید، لباس بپوشید. در عوض باید لباس هایی بپوشید 
که شما را تا حد ممکن گرم نگه خواهد داشت، بدون آنکه باعث شود در هنگام دویدن 
بیش از حد احساس گرما کنید. همچنین این لباس نباید در توانایی طبیعی شما برای 

حرکت کردن یا عرق کردن اختلال ایجاد کند.
لایه لایه لباس بپوشید

لایه لایه پوشیدن لباس ها یک راه عالی برای عایق بندی و محافظت اضافه در برابر 
سرماست، بدون آنکه توانایی شما برای حرکت را محدود کند یا به وزن شما به مقدار قابل 
توجهی بیفزاید. بررسی کنید که با توجه به درجه حرارت بیرون به چند لایه اضافه نیاز 
دارید و مطمئن شوید که علاوه بر پوشیدن لایه های مورد نیاز، از دستکش، کلاه و شال 

گردن مناسب نیز استفاده می کنید. 
ضد آفتاب بمالید

ممکن است شما متوجه نشوید اما احتمال آفتاب سوختگی در ماه های سرد زمستان، 
اگر بیشتر از تابستان نباشد، درست به اندازه آن است. به خاطر داشته باشید خواه خورشید 
به شدت در حال تابیدن باشد و خواه نه، باید به درستی از خودتان محافظت کنید. ایده 
خوبی است که از ضدآفتابی استفاده کنید که در برابر رطوبت و عرق مقاوم است و حتما 
به صورت، گردن، دست ها و پاهایتان و همچنین هر ناحیه دیگری که ممکن است با لباس 

پوشیده نشده باشد، ضدآفتاب بزنید.
به مقدار نیاز آب بنوشید

اگرچه ممکن است شما در هنگام دویدن در سرما، احساس متفاوتی داشته باشید و 
شاید آنقدر که در هوای گرم متوجه می شوید، از عرق کردن تان باخبر نشوید. اما هنوز 
هم مهم است که قبل، در حین و بعد از تمرین تان به مقدار مناسب و کافی آب بنوشید. 
مطمئن شوید که آب کافی می نوشید و اینکه در هنگام دویدن نیز به آب دسترسی دارید. 
این کار شما را مطمئن می سازد که در هنگام دویدن در هوای سرد بیرون، دچار مشکلات 

سلامتی دیگری نمی شوید.

چگونه ناخن های شکسته را ترمیم کنیم؟
همه ی ما قبلا به روشهای مختلف و بی شماری ناخن هایمان را شکسته ایم! حتی گاهی 
اوقات ممکن است مانیکوریست شما خرابکاری کند. اما چون ناخن ها خیلی سریع رشد 
می کنند، این مسئله چیز زیاد مهمی نیست. اگرچه ناخنی که نزدیک به پوست شکسته 

شده باشد بسیار دردناک است.
 اما چون ناخن، همواره در حال رشد است، بجای کوتاه کردن ناخن یا چسباندن چسب 
زخم، راه های دیگری نیز برای ترمیم ناخن و سالم نگه داشتن آن وجود دارد. اگر انجام این 
کارها برایتان سخت است، حداقل از یک چسب زخم زیبا برای پوشاندن ناخن شکسته تان 

استفاده کنید! در ادامه این روش ها را بخوانید.
1. هرگونه لاک ناخن را از روی ناخن شکسته تان پاک کنید و دستتان را با آب گرم 

بشویید.
2. ناخنتان را تا جایی که می توانید نزدیک به نوکش کوتاه کنید، یا سوهان بزنید. اگر 
اصرار دارید که بلندی ناخنتان حفظ شود، لازم نیست که زیاد ناخنتان را کوتاه کنید یا 
سوهان بکشید. ولی بدانید هر چه طول بیشتری از ناخن را باقی بگذارید، خطر گیر کردن 

و شکسته شدن کامل ناخنتان بیشتر خواهد شد.
3. یک باند پانسمان یا نوار تمیز را طوری برش دهید که بتواند بخوبی روی محل 
شکستگی ناخن قرار بگیرد. یک لایه ی نازک لاک بی رنگ روی ناخن بکشید، و وقتی هنوز 

خیس است، یک تکه باند یا گاز پانسمان را روی شکستگی قرار دهید.
یک لایه ی دیگر از لاک بی رنگ، بالای این پانسمان بکشید و قبل از اینکه لایه های 
دیگر را اضافه کنید، بگذارید کاملا خشک شود. برای قرار دادن باند یا نوار در جای درست، 
از یک خلال دندان استفاده کنید. اگر ناخن، ناصاف بنظر می رسد، ابتدا صبر کنید تا لاک 

تا صاف شود.کاملا خشک شود، و سپس با یک سوهان ناخن آنرا سمباده بکشید 
4. بعنوان یک روش جایگزین، می توانید بجای استفاده 

از روش قبل، از مقدار کمی چسب مایع بی رنگ و غیر 
سمی یا چسب ناخن، روی محل شکستگی استفاده 

کنید. اگر برای صاف شدن ناخن، نیاز به سمباده 
کشیدن دارید بعد از اینکه ناخن، خشک شد 

این کار را انجام دهید. از یک لایه لاک 
ناخن بی رنگ یا تقویت کننده روی نوک 
ناخن تان استفاده کنید. در آخر اینکه 

شما می توانید برای پنهان کردن 
از یک لاک  باند  یا  نوار  چسب، 
استفاده  ناخن تان  روی  رنگی 

کنید.

ممکن است به واسطه یک زمین خوردن و یا برخوردی 
شدید در یک مسابقه ورزشی، ضربه ای به سر شما وارد 
شده باشد. در آن لحظه شاید همه چیز خوب به نظر برسد 
و فعالیت خود را ادامه دهید، اما ممکن است طی هفته های 
بعدی، برخی نشانه های بلندمدت ناشی از آن ضربه مغزی 
را تجربه کنید. در ادامه با برخی از نشانه های آسیب مغزی 

آشنا می شویم.
نوسانات خلق و خو

اگر فردی خوشحال و شاد هستید و به طور ناگهانی و 
بی دلیل احساس غم و اندوه می کنید، این احتمال وجود 
دارد که قبلا دچار آسیب مغزی شده باشید. فردی با آسیب 
مغزی می تواند طیف گسترده ای از مشکلات روحی از جمله 

طغیان خشم را تجربه کند.
بخشی از مغز که تکانه ها را کنترل می کند ممکن است 
تحت تاثیر آسیب قرار گرفته باشد. این شرایط می تواند طی 
چند ماه نخست پس از بروز آسیب بهبود یابد، اما ممکن هم 

است که به یک روانشناس یا روانپزشک نیاز داشته باشید.
سردردهای بی دلیل

سردردها می توانند از عوارض جانبی آسیب مغزی باشند و 
درد می تواند در بخشی که آسیب به آن وارد شده است غیر 
قابل توضیح یا موضعی باشد. درد می تواند در نتیجه آسیب 
به اعصاب کوچک در پوست سر یا مشکل عضله اسکلتی 
)چگونگی تعامل عضلات و استخوان ها( شکل بگیرد. به این 
نکته توجه داشته باشید که شدت آسیب همواره برابر با شدت 

سردرد نیست.
عدم تمرکز

عدم تمرکز می تواند در اشکال مختلف رخ دهد که شامل 
فراموش کردن آدرس تا مشکل آفرین بودن فعالیت های 
عادی است. افراد خانواده و دوستان نزدیک می توانند متوجه 

این تغییرات در شما شوند. 
به واسطه گیج شدن، ممکن است با سرخوردگی در محل 
کار مواجه شوید و یا در انجام وظایف ساده خانگی با مشکل 
مواجه گردید. این نشانه ها می توانند در نتیجه یک آسیب 

مغزی خفیف نیز شکل بگیرند.
تهوع

اگر دچار ناراحتی معده شده اید و یا نیاز مداوم به استفاده از 
دستشویی دارید و دلیلی برای اینکه چرا اینطور شده اید، پیدا 
نمی کنید بهتر است به عقب بازگشته و سابقه ضربه به سر 
را مد نظر قرار دهید. تهوع و استفراغ می توانند از نشانه های 
مرتبط با آسیب مغزی باشند. سرگیجه که گاهی اوقات همراه 
با تهوع شکل می گیرد، یکی دیگر از نشانه ها است که ممکن 
است به تنهایی نیز آن را تجربه کنید. اگر حالت تهوع ادامه 

پیدا کرد بهتر است به پزشک مراجعه کنید.
ناشی گری

پس از یک آسیب مغزی تروماتیک ممکن است هماهنگی 
چشم و دست خود را از دست بدهید که از ناتوانی در باز 
کردن یک قفل با کلید گرفته تا بستن بند کفش را شامل 
می شود. همچنین ممکن است در مهارت های رانندگی با 
خودرو یا موتورسیکلت اختلال ایجاد شود. همچنین ممکن 
است با اشیای مختلف به طور مکرر برخورد کرده و یا آنها را 
روی زمین بیندازید. مراجعه به پزشک در این شرایط بسیار 
مهم است، به ویژه اگر با ماشین آلات سنگین سر و کار دارید 

و یا به طور مرتب با رانندگی می کنید.
تشنج

تشنج می تواند با یک آسیب مغزی تروماتیک متوسط 
تا شدید مرتبط باشد و حتی به از دست دادن هوشیاری 
نیز منجر شود. با این وجود، دلایل مختلفی برای بروز یک 
تشنج وجود دارند و از این رو تعیین علت دقیق از اهمیت 

بسیار زیادی برخوردار است. اگرچه بسیاری از افرادی که از 
آسیب مغزی تروماتیک رنج می برند هرگز تشنج را تجربه 
نمی کنند، اما این شرایط به طور معمول روزها و هفته ها 
)گاهی اوقات حتی ماه ها یا سال ها( پس از حادثه رخ می 
دهد. داروهایی وجود دارند که می توانند احتمال بروز تشنج 

را در بسیاری از موارد کاهش دهند.
مشکلات ارتباطی

مهارت های زبانی و ارتباطی فرد می توانند تحت تاثیر یک 
آسیب مغزی تروماتیک قرار بگیرند. این شرایط می تواند 
به سادگی فراموش کردن واژه ها یا از دست دادن توانایی 
صحبت کردن یا نوشتن در قالب جملات کامل باشد. در 
موارد دیگر، شما ممکن است از جملات کامل استفاده کنید، 
اما آنچه مخاطب می شنود واژه ها و جملاتی نامفهوم است. 
شما ممکن است واژه هایی بسازید که برای خودتان عادی به 
نظر می رسند، اما برای دیگران نامفهوم باشند که این شرایط 
به نام »زبان پریشی سلیس« شناخته می شود. خود فرد 
ممکن متوجه این مساله نباشد، اما نامفهوم و غیرقابل درک 
بودن آنچه می گوید، می تواند به ناامیدی و سرخوردگی وی 

منجر شود.
مشکلات بینایی

احساسات شما می توانند تحت تاثیر یک آسیب مغزی 
تروماتیک قرار بگیرند و اغلب بینایی آشکارترین قربانی 
محسوب می شود. اگر پیش از حادثه، بینایی شما 10/10 
بوده است و پس از حادثه ناگهان با تاری دید یا دشواری 
در تشخیص اجسام مواجه شدید، این شرایط می تواند با 
آسیب مغزی تروماتیک در ارتباط باشد. از دیگر مشکلات 
بینایی مرتبط با آسیب مغزی تروماتیک می توان به دو بینی 
یا کاهش دید محیطی اشاره کرد. در برخی موارد حتی از 
دست دادن بینایی یک یا هر دو چشم نیز گزارش شده است.

8نشانه آسیب مغزی
خلاص شدن از شر گرفتگی گردن 

با چند راهکار ساده
آیا هر چند وقت یک بار حس می کنید که سنگینی تمام دنیا روی شانه ها و گردن تان 
قرار دارد؟ آیا کارتان گاهی اوقات به معنای واقعی کلمه مانند تیری است که در گردن تان 
فرو می رود؟ اگر اینطور است شاید وقت آن باشد که دست از کار بکشید و کمی استراحت 
کنید. کار زیاد، استرس و گاهی اوقات تنبلی می تواند باعث گرفتگی گردن تان شود. تنها 
راه برای شل کردن این گره ها آن است که کمی استراحت کرده و تنوع ایجاد کنید. 
سفتی گردن به عنوان یکی از خطرات بالقوه محل کار در نظر گرفته می شود که نه تنها 
می تواند باعث درد شما شود بلکه ممکن است حرکت را برای شما بسیار دشوار سازد. اگر 
می خواهید که جلوی کشیدگی عضلات و بی تحرکی در زندگی و در نتیجه در گردن تان 
بگیرید، دست به کار شوید و در محل کارتان، یک برنامه تناسب اندام سالم را دنبال کنید. 
گردن شما برای این کار سپاسگزارتان خواهد بود. اگر از سفتی گردن رنج می برید، نکات 
زیر را برایتان انتخاب کرده ایم، در مورد چگونگی خلاص شدن از شر سفتی گردن است 

شما را به آرامشی که به دنبالش بودید، می رساند.
خلاص شدن از شر گرفتگی گردن

- هر کاری از خیره شدن به کامپیوتر برای مدت زمان طولانی تا خوابیدن در وضعیت های 
غیرعادی می تواند باعث سفتی گردن شما شود. یکی از بهترین راه ها برای مقابله با این 
وضعیت آزار دهنده، این است که صفحه نمایش کامپیوترتان را در یک وضعیت راحت 

تنظیم کنید یا وضعیت خوابیدن تان را به یک وضعیت راحت تر تغییر دهید.
- اگر گردن دردتان مشکل بسیار زیادی برایتان ایجاد کرده، انجام تمرینات مخصوص 
سفتی گردن مانند خم کردن گردن به دو طرف، خم کردن گردن به عقب، چرخش 
گردن و حتی مقاومت رو به جلو )قرار دادن دست ها روی پیشانی و فشار دادن گردن به 
جلو( می تواند باعث شود که احساس بهتری داشته باشید. با این حال قبل از چرخاندن 
گردن تان با یک پزشک مشورت کنید زیرا هر حرکت اشتباه می تواند باعث شود گردن تان 

برای همیشه پیچ خورده بماند.
- گردن تان گرفته؟ اگر اینطور است یک کمپرس گرم و سرد را امتحان کنید و گردن تان 
را دوباره روبه راه کنید. شما می توانید از یک کمپرس گرم برای کاهش درد و سوزش 
گردن تان استفاده کنید. با این حال اگر متوجه هرگونه التهاب روی گردن تان شدید، 

می توانید برای یک تسکین سریع، همیشه به کمپرس یخ متوسل شوید.
- ساعت های طولانی در دفتر یا پای تلفن ممکن است گردنتان را خشک کند. از جایتان 
بلند شوید و سریع به سمت راهروی شرکت بروید و تمام وسایلی که برای کارتان نیاز دارید 
را تنظیم کنید تا فرصت داشته باشید هر از گاهی دست از کار بکشید. با این کار می توانید 

کمی از گرفتگی گردن تان کم کنید.
- گاهی اوقات چیزی مانند یک دوش آب گرم می تواند گردن منقبض و سفت شما را 
شل کند و باعث شود احساس بهتری داشته باشید. یک ماساژ خوب نیز به همان اندازه 
مؤثر است. شما می توانید به یک فیزیوتراپ مراجعه کنید یا تحت درمان کایروپراکتیک 

قرار بگیرید.
- گاهی اوقات عوض کردن بالش تان نیز می تواند مؤثر واقع شود. اگر علاقه دارید که 
روی بالش اسفنجی و نرم بخوابید، شاید زمان آن باشد که بالش تان را با یک بالش سبک 
تعویض کنید تا احساس بهتری داشته باشید. با این حال اگر گردن درد شما واقعا جدی 

است، انتخاب یک بالش ارتوپدی می تواند مفید باشد.

 

چسب های بیمارستانی ضد قارچ و باکتری تولید شد

تولید  به  موفق  مس،  نانوذرات  با  کشور  محققان 
پوشش های پلیمری ضد باکتری، قارچ و کپک شده اند. 
این پوشش ها را می توان به عنوان پانسمان و چسب های 

بیمارستانی مورد استفاده قرار داد.
 امروزه بشر به دلیل ارتقای آگاهی اش از بهداشت و 

سلامت فردی، نیازهای متفاوت و جدیدی را می طلبد و 
انتظار دارد تا محیط اطراف، وسایل، لباس ها و هر آنچه او با 
آن ها سروکار دارد، عاری از هرگونه آلودگی و بوی بد باشد.

از این  بین منسوجات و پوشش ها محل مناسبی برای 
رشد باکتری ها و قارچ ها هستند و در صورت وجود رطوبت، 
حرارت و تغذیه ی کافی، باکتری در آن ها رشد کرده و 

موجبات بیماری، بوی بد و عفونت را فراهم می آورند.
پزشکی  ماسک های  بیمارستانی،  تخت های  پوشش 
و  باکتری  رشد  شرایط  بهترین  زخم  چسب های  و 
میکروارگانیسم ها را ایجاد می کنند. به کارگیری فناوری 
نانو در تولید این نوع پوشش ها، افزایش کارایی و دوام این 

پوشش ها را موجب گردیده است.
انجام  از  عباسی، مجری طرح گفت: هدف  امیررضا 
این طرح به کارگیری مواد ارزان قیمت حاوی ترکیبات 
مس به منظور تولید نانوکامپوزیت های زمینه ابریشمی 

ضدمیکروب بوده است.
وی افزود: استفاده از نتایج این طرح تحقیقاتی در صنعت 
پلیمر و نساجی، صرفه ی اقتصادی را در پی دارد؛ همچنین 
مواد گران قیمت وارداتی جای خود را به مواد ارزان قیمت 

بومی خواهند داد.
به گفته این محقق، تکنیک فراصوت یا سونوشیمی 

به عنوان یکی از تکنیک های مؤثر در سنتز مواد نانوساختار 
در سال های اخیر مورد توجه قرار گرفته است.

عباسی ادامه داد: در این روش به کمک امواج فراصوت 
حباب هایی تولید شده و انرژی زیاد حاصل از ترکیدن این 
حباب ها صرف شکستن پیوندها می  شود؛ در این طرح 
از این روش جهت پراکنده کردن همگن و یکنواخت 
نانوذرات در زمینه  پلیمری از روش سونوشیمی استفاده 
شده است؛ وجود این نانوذرات علاوه بر اعطای خاصیت 
ضد میکروبی به پلیمر، موجب بهبود خواص فیزیکی و 

مکانیکی نانوکامپوزیت حاصل می شود.

به گفته  محقق این طرح، در این پژوهش نانوذرات 
اکسید مس بر روی الیاف ابریشم با استفاده از روش تابش 
امواج فراصوت )سونوشیمی( رشد داده شده است؛ تأثیر 
دما، زمان واکنش، تابش امواج فراصوت و حلال بر روی 

رشد نانوذرات درون الیاف مورد مطالعه قرار گرفته است.
وی با بیان اینکه همچنین مورفولوژی نانوذرات رشد داده 
نیز به کمک میکروسکوپ الکترونی بررسی شده استف 
اظهار داشت: بر اساس تصاویر میکروسکوپ الکترونی، 
اکسید مس به صورت کریستالی بر روی الیاف ابریشم 

رشد کرده است.

دو محقق در دانشگاه فناوری Chalmers کشور سوئد موفق به طراحی کاغذ الکترونیکی 
منعطف و تمام رنگی شده اند که دارای ترکیبی از پلیمرهای رسانا و ساختارهای نانو است.

 سلول های بسیار باریک تشکیل دهنده این کاغذ الکترونیک با تغییر مختصری در ولتاژ 
خاموش و روشن می شوند و مانند پیکسل های نمایشگر ال سی دی عمل می کنند. اما این 
نمایشگر هم مانند دیگر نمایشگرهای انعکاسی در عمل هیچ نوری را منتشر نمی کنند، بلکه 

نور خارجی را منعکس می کنند که نمایشگر را روشن می کند.
نور این نمایشگر باریک تاشدنی حتی در شرایطی مانند تابش نور مستقیم آفتاب هم 
مناسب است. این در حالی است که نمایشگرهای ال ای دی استاندارد بیشتر در نور کم و در 

تاریکی خوب کار می کنند.  
یکی دیگر از مزایای نمایشگر مذکور نمایش دقیق رنگهاست. این نمایشگر می تواند تنوع 
رنگ های طبیعی را هم به شکل مناسبی پوشش دهد. refresh rate یا سرعت به روزرسانی 
فرکانس های به نمایش درآمده این محصول چند بار در ثانیه است که امید می رود در آینده 
بهبود یابد.هنوز محدودیت های دقت این نمایشگر مشخص نشده ولی احتمالا این رقم چند 
dpi 4̂( باشد. این رقم بیشتر از میزانی است که چشم انسان قادر  میکرومتر در پیکسل )10
به تشخیص آن باشد. میزان دقت یاد شده حتی از دقت گوشی های آیفون جدید اپل هم 

بیشتر است.
این نمایشگر تاشدنی هنوز در مراحل اولیه آزمایش و طراحی است و مشخص نیست عرضه 

تجاری آن به بازار چه زمانی آغاز می شود.  

رونمایی از کاغذ الکترونیک منعطف

رییس سازمان هواشناسی کل کشور از ساخت رادارهای هواشناسی توسط متخصصان 
ایرانی برای نخستین بار در کشور خبر داد.

 داود پرهیزکار درخصوص ورود تکنولوژی ساخت رادار برای پایش شرایط جوی در کشور 
برای نخستین بار اظهار کرد: رادارهای هواشناسی یکی از ادوات دیدبانی و پایش جوی 
است که در مراکز هواشناسی پیشرفته جهان مورد استفاده قرار می گیرد. این نوع رادارها از 

حساسیت بالایی برخوردار بوده و از تکنولوژی های روز استفاده می کنند.
وی در ادامه با بیان اینکه رادارهای هواشناسی توانایی شناسایی قطره باران از فاصله 200 
کیلومتری را دارند، گفت: حسنی که این رادارها نسبت به سایر ادوات دیدبانی و پایش جوی 
دارا هستند، این است که از پوشش آن ها در مکان های دور از دسترسی که امکان نصب سایر 
تجهیزات وجود ندارد، استفاده می شود. علاوه بر این در علم هواشناسی از داده های راداری 
می توان برای پایش و پیش بینی پدیده های خردمقیاس )که دارای گستره و طول عمر کوتاه 
هستند( نیز استفاده کرد. رییس سازمان هواشناسی کل کشور در این باره اضافه کرد: در حال 
حاضر ۹ رادار در کشور وجود دارد که باید تا 24 مورد افزایش یابد، در این صورت است که 
شبکه اصلی شکل می گیرد و پس از آن برای نقاط فرعی که فاقد پوشش هستند، شبکه  

تکمیلی تحت عنوان شبکه فرعی راه اندازی خواهد شد.
دکتر پرهیزکار در ادامه از انجام اقدامات اولیه برای امضای تفاهم نامه با پژوهشگاه فضایی با 
سازمان هواشناسی برای ساخت رادارهای جدید در داخل کشور خبر داد و گفت: با توجه به 
مذاکرات انجام شده بین سازمان هواشناسی و پژوهشگاه فضایی قرار است نسخه آزمایشی 

این رادارها تا تابستان سال ۹6 آماده و مورد بهره برداری قرار گیرد.

وی در ادامه خاطرنشان کرد: در رادارهای هواشناسی مهمتر از حوزه سخت افزاری آن، 
نرم افزاری است که اکوی رادار را به محصولات هواشناسی تبدیل می کند. در حقیقت رادارها 
در شناسایی پدیده خردمقیاس کمک می کنند، این توانایی درحال حاضر در کل کشور نیست 
و به همین دلیل نیاز است تا سطح پوشش رادارها در کل کشور گسترش یابد و آموزش لازم 
برای پیش بینی این پدیده ها نیز انجام گیرد. وی در بخش دیگری از سخنانش کمبود اعتبار 
و نبود نقدینگی را یکی از مشکلات موجود در اجرای طرح توسعه هواشناسی در کشور اعلام 
کرد و گفت: به طور قطع اگر این طرح در کشور اجرا می شد، طی سه تا چهار سال گذشته 

تحول عظیمی در سطح فعالیت هواشناسی کشور پدید می آمد.

رئیس کمیته نانوی سازمان غذا و دارو از ورود نانوداروی 
ضدسرطان به بازار خبر داد و گفت: برآورد شده است که 

تاکنون 35محصول در حوزه سلامت و نانو وجود دارد.
سید مهدی رضایت  با بیان اینکه چندین شرکت در حوزه 
محصولات حوزه سلامت در حوزه نانو فعالیت می کنند، اظهار 

داشت: برخی از این شرکت ها محصولات جدیدی برای عرضه 
به بازار دارند که منتظر اخذ مجوز نهایی از وزارت بهداشت 

هستند .
وی افزود: یکی از شرکتها،  نانو دارویی معرفی کرده که در 

بحث مشکلات کبد چرب موثر است.
وی با بیان اینکه یکی از شرکت های دانش بنیان موفق به 
ساخت داروی»سینادوکسوزوم« شده است که می تواند در از 
بین بردن تومورهای سرطانی به کار رود، اظهار داشت: طبق 
آمار تاکنون 15 هزار ویال در کشور از این نانو دارو فروخته شده 

و پزشکان نیز راضی هستند.
رضایت با اشاره به تولید دومین نانو داروی ضد سرطان 
اظهار داشت: یک شرکت دیگر موفق به ساخت نانو داروی ضد 
سرطان شده که در مرحله نهایی اخذ مجوز از وزارت بهداشت 
است. به گفته رئیس کمیته نانو سازمان غذا و دارو، این دومین 
داروی ضد سرطان است که توسط شرکت های دانش بنیان  

با فناوری نانو به تولید خواهد رسید.
وی با بیان اینکه ورود به بازار این دارو در مرحله آخر است، 

گفت: این دارو از خانواده تاکسول هاست؛ این دارو تا کنون 
وارد کشور می شده ولی پیش بینی می کنیم که امسال وارد 

بازار شود.
وی افزود: این دارو تحت پوشش بیمه قرار می گیرد و یک 
داروی چند صد هزار تومانی با قیمت چند ده هزار تومانی  

وارد بازار می شود.
سخت  بهداشت  وزارت  در  اینکه  بر  تاکید  با  رضایت 
گیری های بسیاری برای ارائه مجوز وجود دارد، عنوان کرد: 
بالاخره باید مشخص شود که از فناوری نانو در یک محصول 

استفاده شده و کارایی مورد نظر را دارد تا مجوز ارائه شود.
وی گفت: همچنین قرار است امسال، اولین داروی پوستی و 
موضعی سالک که توسط محققان یک شرکت دانش بنیان به 
تولید رسیده وارد بازار شود؛ این دارو تا 3 ماه آینده مجوزهای 

خود را از وزارت بهداشت اخذ می کند.
به گفته مدیر کارگروه توسعه نیروی انسانی ستاد ویژه 
توسعه فناوری نانو معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 

35 محصول در حوزه سلامت در حوزه نانو وجود دارد.

ساخت رادارهای هواشناسی برای نخستین بار در کشور

نانوداروی ضدسرطان به بازار می آید

یک خودروساز مطرح آلمانی موتورسیکلتی ساخته که کمتر کسی تصور می کرد از یک 
طرح جذاب مفهومی رنگ واقعیت به خود بگیرد.

 به نقل از نیو اطلس، شرکت خودروسازی بی ام و آلمان که به عنوان یکی از شاخص ترین 
خودروسازان در عرصه محصولات لوکس و پیشرفته محسوب می شود سال گذشته از طرح 
مفهومی موتورسیکلتی موسوم به Concept 101  رونمایی کرد. در آن موقع هیچ کس تصور 

نمی کرد این طرح دیدنی به زودی به یک محصول واقعی تبدیل شود.
اما اکنون این اتفاق دیدنی روی داده است. مهندسان بی ام و نسل جدید از موتورسیکلتها 

را تحت عنوان  B K1600 ساخته اند که ایده ابتدایی آن همان Concept 101 بوده است.
در واقع بی ام و نشان داده که طرفدارانش را فریب نداده و طرحهای مفهومی خود را به 
زودی به ایده ای جذاب و واقعی تبدیل می کند.این محصول جدید 160 اسب بخار قدرت 
دارد که از این حیث در زمره موتورسیکلتهای قدرتی قرار می گیرد و جالب اینکه بی ام و اعلام 
کرده یکی از سبکترین موتورسیکلتهایی است که تاکنون اقدام به تولید آن کرده است.این 
خودروساز در نظر دارد تولید انبوه آن را به زودی آغاز کرده و از اواسط سال آینده میلادی نیز 

فروش آن در بازارهای جهانی شروع کند.

موتورسیکلتی متفاوت از خودروساز
 معروف آلمانی
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اجتماعی 6

به مناسبت اربعین حسینی  صورت می گیرد

اجرای برنامه های فرهنگی توسط
 موکب حضرت معصومه)س( 

مدیر موکب حرم حضرت معصومه)س( گفت: این موکب به مناسبت اربعین حسینی با 
استقرار در مسیر نجف به کربلا در هشت محور برنامه های فرهنگی متنوع اجرا می کند. 

کحجت الاسلام زهیر ثباتی افزود: حرم حضرت معصومه)س( همزمان با فرارسیدن اربعین 
حسینی در مسیر نجف به کربلا موکبی به وسعت 12 هزار مترمربع برپا می کند و اجرای 

برنامه های فرهنگی در اولویت این موکب خواهد بود.
وی اضافه کرد: موکب حرم حضرت معصومه)س( با توزیع بیش از 250 هزار بسته فرهنگی 
متنوع برای قشرهای مختلف مردم از جمله کودکان، نوجوانان، جوانان، بانوان و زائران غیر 
ایرانی تلاش می کند امسال حضوری متفاوت تر در این عرصه داشته باشد. وی گفت: معرفی 
سه شخصیت حضرت زهرا)س(، امام رضا)ع( و حضرت معصومه)س(، معرفی حوزه علمیه، 
ظرفیت ها و عملکرد این نهاد و هم چنین معرفی احیاگران پیاده روی اربعین حسینی در 
قالب نمایشگاه، نشست های تخصصی و پرسش و پاسخ با حضور کارشناسان از برنامه هایی 
است که برای اجرا در موکب حضرت معصومه)س( برنامه ریزی شده است. به گفته ثباتی، 
اختصاص برنامه های فرهنگی برای بانوان به ویژه پاسخگویی به مسائل شرعی، اختصاص 
فضای ویژه بازی و معرفت افزایی برای کودکان و جوانان، اجرای برنامه های مختلف فرهنگی 
برای زائران غیر ایرانی به زبان های انگلیسی، عربی، اردو و ترکی و هم چنین برپایی نمایشگاه 
و اجرای آیین ذکر، روضه و توسل از دیگر برنامه های موکب حضرت معصومه)س( است. 
وی اقامه نماز قضا به جماعت را از برنامه های ویژه این موکب عنوان و بیان کرد: در موکب 
حضرت معصومه)س( علاوه بر این که نمازهای روزانه به صورت جماعت برگزار می شود، 
زمانی نیز برای اقامه نمازهای قضا به صورت جماعت و با هدف جبران گذشته و هم چنین 
افزایش امید زائران امام حسین)ع( به قبولی زیارت اربعین اختصاص داده شده است. وی 
افزود: مسئولان موکب حرم حضرت معصومه)س( به تاسی از سیره اهل بیت)ع(، سفیران 
کریمه و نمایندگان حرم را برای عرض خسته نباشید و قوت قلب به همراه پرچم متبرک 
حرم کریمه اهل بیت)س( به موکب های مختلف اعزام می کنند. مدیر موکب حرم حضرت 
معصومه)س( با بیان این که برنامه های موکب در بخش های مختلف خدماتی، فرهنگی و 
درمانی از شنبه 22 آبان ماه امسال آغاز می شود و تا دوشنبه اول آذرماه ادامه دارد، اضافه کرد: 
مردم عراق میزبان اصلی زائران حضرت اباعبدالله الحسین)ع( هستند و برپاکنندگان موکب 
نیز تلاش می کنند خلاءهای احتمالی موجود در این میزبانی را پر کنند. وی بیان کرد: آستان 
مقدس حضرت معصومه)س( آمادگی دارد نذرهای نقدی و غیر نقدی شهروندان را در دفتر 
مرکزی موکب واقع در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر کریمه اهل بیت جمع آوری 
کند و شماره تلفن 37175408 - 025 نیز آماده پاسخگویی به مردم و ارائه اطلاعات در این 
زمینه است. وی افزود: هموطنان می توانند وجه نقدی خود را به یکی از شماره حساب های 
168630074۹303 بانک سپه شعبه حضرت معصومه)س(، 3520-826-77۹۹۹۹۹۹-1 
بانک انصار شعبه صفاییه و 010004۹037602 بانک کارآفرین شعبه قم واریز کنند. به گفته 
ثباتی، امکان واریز وجه از طریق تلفن همراه با شماره گیری #251*741* نیز امکانپذیر است.

 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم  خبرداد

افزایش 12 درصدی تردد وسایل نقلیه
 در محورهای مواصلاتی قم 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: تردد وسایل نقلیه در محورهای 
مواصلاتی این استان در سه ماهه دوم امسال 12 درصد نسبت به مدت زمان مشابه در سال 

گذشته افزایش داشته است. 
ابوالفضل جمالی روز شنبه در گفت و گویی اظهار کرد: بر اساس آمارهای به دست آمده از 
دستگاه های تردد شمار نصب شده در محورهای مواصلاتی، حجم تردد ورودی بر حسب 
تردد واقعی به این استان در این مدت بیش از 11 میلیون دستگاه خودرو بوده که نسب به 
مدت مشابه در سال گذشته 12درصد افزایش داشته است. وی گفت: حجم تردد ورودی 
به شهر قم نیز بر حسب تردد واقعی درسه ماهه تابستان امسال بیش از ۹ میلیون و 800 
هزار دستگاه خودرو بوده که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته ۹ درصد افزایش نشان 
می دهد. وی خاطر نشان کرد: این تردد بر حسب معادل سواری ورودی به شهر قم بیش 
از 12میلیون می باشد و ورودی به استان نیز بیش از 15 میلیون دستگاه خودرو بوده است.  
وی گفت: براساس بیشترین تردد، محور آزادراه تهران - قم و بالعکس در رتبه نخست، محور 
کمر بندی قم - اراک و بالعکس در رتبه دوم و کمربندی قم - کاشان در رتبه سوم قرار گرفته 
است.  جمالی افزود: درایام سوگواری حضرت اباعبدالله حسین)ع( نیز حجم تردد ورودی به 
استان قم بیش از 517 هزار دستگاه خودرو و حجم تردد ورودی به شهر قم بیش از 435هزار 
دستگاه خودرو بوده است. وی گفت: در سه ماهه دوم امسال در استان قم بیش از 1میلیون و 
175هزار و 5۹۹ تن کالا حمل شده است و تعداد 621هزار و۹80 مسافر نیز جابجا شده اند. 

شامگاه جمعه؛

رکورد بیشترین تردد در جاده های قم شکسته شد
 رئیس پلیس راه استان قم از شکسته شدن رکورد بار ترافیکی در راه های مواصلاتی قم در 

شامگاه روز گذشته خبر داد. 
سرهنگ اردشیر جمشیدی راد، با اشاره به شلوغی راه های قم در تعطیلی های روزهای 
گذشته، گفت: راه های مواصلاتی این استان در تعطیلات آخر هفته گذشته روزهای پر 
ترافیکی را تجربه کرد. وی با اشاره به شلوغی راه ها که از عصر دوشنبه هفته گذشته آغاز 
شده بود، اظهار داشت: ترافیک راه ها تا عصر جمعه ادامه داشت و در شامگاه این روز راه های 

مواصلاتی قم رکورد تردد و ترافیک طی سال  جاری را شکست.
وقوع 4 تصادف زنجیره ای

رئیس پلیس راه استان قم به چند فقره تصادف زنجیره ای در اتوبان قم - تهران اشاره 
کرد و گفت: طی تعطیلات 4 فقره تصادف زنجیره ای در اتوبان قم - تهران رخ داد و با 
وجود تصادف های دیگری که در راه های مواصلاتی این استان به وقوع پیوست، خوشبختانه 
تصادفات تعطیلات تنها یک کشته داشت. وی در ادامه ابراز داشت: بیشترین علل تصادف رخ 
داده در راه های مواصلاتی قم عدم توجه به جلو و واژگونی خودرو بوده است. جمشیدی راد 
همچنین عنوان کرد: اتوبان قم - تهران و همچنین جاده اراک به قم بیشترین بار ترافیکی را 

در تعطیلات داشت و در حال حاضر نیز وضعیت جاده ها عادی و روان است.

مدیر کل بیمه سلامت استان قم   خبرداد

آغاز ثبت نام بیمه اتباع خارجی در استان قم 
مدیر کل بیمه سلامت استان قم  گفت :کلیه اتباع خارجی )افغانی- عراقی( که دارای کارت 
آمایش هستند می توانند نسبت به ثبت نام بیمه سلامت به دفاتر پیشخوان مراجعه نمایند.

دکتر محمدرضا فخاریان قمی مدیر کل بیمه سلامت استان قم با اعلام این خبر افزود:با 
عنایت به قرارداد پوشش بیمه سلامت اتباع خارجی با همکاری کمیساریای عالی سازمان 
ملل متحد، با سازمان بیمه سلامت ایران، و اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی، کلیه اتباع 
افغانی و عراقی که دارای کارت آمایش هستند می توانند برای ثبت نام خود و اعضای خانواده 
به دفاتر پیشخوان و چاپ و صدور دفترچه طرف قرارداد این اداره کل مراجعه نمایند. مدیر 
کل بیمه سلامت استان افزود: قرارداد بمدت 5 ماه و از تاریخ ۹5/7/5 لغایت ۹5/12/6 می 
باشد که و اتباع خارجی به لحاظ پوشش بیمه ای به گروه بیماران خاص، آسیب پذیر و غیر 
آسیب پذیر تقسیم می شود که حق سرانه گروه اتباع بیگانه بیمار خاص و خانواده شان و 
آسیب پذیری رأساً توسط کمیساریا پرداخت می شود. اضافه می نماید اتباع بیگانه غیرآسیب 
پذیر در قالب صندوق سایراقشار، تحت پوشش بیمه قرار گرفته، لیکن برابر مفاد قرارداد، 
متقاضی رأساً مسئول پرداخت حق بیمه سرانه با رعایت شرط خانوار خواهد بود.  مدیر کل 
بیمه سلامت افزود: اتباع خارجی که قبل از دریافت دفترچه در مراکز طرف قرارداد موجود 
در تفاهمنامه بستری شده باشند می توانند از تاریخ شروع قرارداد هزینه های بستری خود را 
از طریق صدور معرفی نامه بیمارستانی به صورت خسارت متفرقه از اداره کل بیمه سلامت 
استان دریافت نمایند. دکتر فخاریان قمی در خاتمه افزود: بر اساس تفاهم نامه اتباع خارجی 
تنها در صورت رعایت شرط خانوار منطبق با لیست وزارت کشور در قالب صندوق سایر اقشار 
از سیستم بیمه سلامت پایه با دریافت خدمات بستری موقت و سرپایی در بیمارستان های 

دولتی بهره مند خواهند شد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم خبر داد 

آشنایی فعالان خوشه کسب و کار سنگ
 با فرآیند ایجاد کنسرسیوم 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم از برگزاری نشست آموزشی آشنایی با نحوه 
تشکیل کنسرسیوم، ویژه واحدهای سنگبری استان به همت دفتر توسعه خوشه کسب 

و کار سنگ خبر داد. 
امیر طیبی نژاد از برگزاری نشست آموزشی آشنایی با نحوه تشکیل کنسرسیوم با حضور 
فعالان خوشه کسب و کار سنگ خبر داد و اظهار کرد: بر اساس برنامه عمل ارائه شده 
توسط خوشه کسب و کار سنگ قم و در راستای آموزش و آشنایی فعالان سنگ استان 
با موضوع فرآیند و مزایای ایجاد کنسرسیوم، یک دوره آموزشی در محل سالن انجمن 
صنفی کارفرمایی استان قم برگزار شد. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم با تقدیر 
از انجمن صنفی سنگبران استان در برگزاری مناسب این دوره آموزشی گفت: یکی از 
دستاوردهای برنامه عمل خوشه های کسب و کار، تدوین دوره های آموزشی برای فعالان 
خوشه ها است که می تواند ضمن آشنایی صنعتگران با روش ها، دستاورد ها و دانش روز 

جهان، سبب هم افزایی شده و زمینه فعالیت گروهی را نیز فراهم کند.

آخر هفته ها یا زمانی که چند روز تعطیلی رسمی در 
کنار هم قرار می گیرند، بسیاری از خانواده ها بار سفر 
می بندند و برای رهایی از خستگی کار و مشغله های 
روزمره، راهی جاده ها می شوند. این درحالی است که 
علاوه بر افراد شاغل، سالمندان بیش از افراد جوان و 
میانسال به سفر نیاز دارند، چراکه مسافرت نیازهایی 
از آن ها را تأمین می کند که غیرقابل جایگزین هستند. 
"الهه مهرپرور" روان شناس سالمندان اظهار داشت : 
اهمیت مسافرت برای سالمندان از سایر افراد بیشتر 
است و در تمدد اعصاب و سلامتی جسمی و روانی 

آن ها تأثیر فراوانی دارد. 
وی با بیان اینکه افراد سن وسال دار بیش از دیگران 
به مسافرت و تعطیلات نیاز دارند، می گوید: دور شدن 
از اجتماع و احساس تنهایی یکی از معضلاتی است 
که با رسیدن دوره بازنشستگی گریبانگیر افراد می شود. 
سالمندانی که عمری در محیط کار با دیگران مراوده 
داشته اند و به واسطه شاغل بودن احساس ارزشمندی 
سن  به  رسیدن  با  حالا  می کردند،  بودن  مفید  و 
بازنشستگی یکباره ارتباطات اجتماعی شان محدود 
شده و خانه نشین شده اند؛ به همین دلیل  غالبا احساس 
تنهایی مفرط و مؤثر نبودن بر وجودشان غلبه می کند. 
گاهی حتی برخی از این افراد تمام روزشان را بدون 

تعامل و معاشرت با دیگران طی می کنند. 
آن ها  با  که  افرادی  شدن  محدود  می افزاید:  وی 
معاشرت می کنیم، علاوه بر اختلال در قوای شناختی 
- عاطفی، باعث تشدید حس تنهایی می شود؛ از این رو 
لازم است که این افراد یا اعضای خانواده شان هر از 
گاهی برنامه سفر را فراهم کنند. مسافرت رفتن باعث 
می شود که سالمندان برای مدتی هرچند اندک، وارد 
فضای جدیدی شده و از احساس بیهودگی دور شوند. 
علاوه  براین مسافرتی که برای دیدار با اقوام و دوستان 
انجام می شود، نقش بسیار مؤثری در رفع خستگی 
و تجدید روحیه سالمندان دارد و بسیار نشاط آور و 
آرامش بخش است. مسافرت یعنی مهیا شدن امکان 
برای دیدن افراد و اشخاص جدید؛ تجربیات تازه ای 
که می تواند حس خود شکوفایی را در افراد تقویت 

کند.

چالش سفر و احساس هدفمندی
روحیه  حفظ  که  آنجا  کرد:از  تصریح  مهرپرور 
سرزندگی و فعال بودن در سالمندان، در بالا رفتن امید 
به زندگی و سلامت جسمی و روانی آن ها بسیار مؤثر 
است، انجام هر اقدامی در این راستا ازجمله ضروریات 
زندگی سالمندان محسوب می شود؛ مسئله ای که 
روان شناسان روی آن تأکید فراوان دارند.  وی در این 
خصوص نیز می گوید: دست وپنجه نرم کردن با امور و 
فعالیت های زندگی و به عبارتی چالش داشتن، ازجمله 
نیازهای هر انسانی برای داشتن احساس سرزندگی 
است. به همین دلیل انسان ها دائما به دنبال تغییر و 
تحول هستند و از اتفاقات جدید و هر چیز جدیدی 
ناخواسته استقبال می کنند. حالا تصور کنید که این 

نیاز در سالمندان بیشتر از دیگر افراد بروز می کند. 
سالمندان نیاز دارند که پس از بازنشسته شدن، باز 
چالش هایی هرچند کوچک و کوتاه مدت برای روبه رو 
شدن داشته باشند.  این روانشناس سالمندان اظهار 
داشت: در هر مسافرتی ما با اموری مواجه می شویم 
که در شهر و خانه مان با آن ها مواجه نیستیم؛ درباره 
اموری دغدغه داریم که در خانه خودمان حتی به 
آن ها فکر هم نمی کنیم. همین جذابیت مسافرت باعث 
می شود که فرد قوای مختلف شناختی - ارادی خود را 
برای حل مشکلات به کار بیندازد و این گونه احساس 
سرزنده بودن به فرد دست می دهد. خوردن غذاهای 
تازه و امتحان طعم های جدید و دیدن مکان های جدید 
و ناآشنا، باعث برجسته شدن دنیای پیرامون برای افراد 

می شود؛ ضمن اینکه مسافرت یکی از کارهایی است 
که بازنشستگان می توانند با خیال راحت طعم رهایی 
از وظیفه و اجبار را بچشند. تأثیر این فعالیت ها برای 
سلامت جسمی بیش از چیزی است که تصور می شود. 
به همین دلیل می گوییم که سالمندان و بازنشسته ها 

بیش از هر پزشک و دارویی به مسافرت نیاز دارند.
سفر و ایجاد تحرک فیزیکی

سن  به  رسیدن  با  داشت:  اظهار  مهرپرور  دگتر 
سالمندی، غالبا افراد بیش از گذشته ازنظر فیزیکی 
احساس ضعف و ناتوانی می کنند. گاهی این احساس 
کاملا کاذب بوده و به رغم برخورداری از شرایط فیزیکی 
خوب، باز اصرار دارند که خود را ناتوان ببینند و به 
دیگران این گونه نشان بدهند. خواسته یا ناخواسته 

فعالیت و تحرکات فیزیکی شان کمتر شده و میل به 
یکجانشینی پیدا می کنند؛ تمایلی که به شدت برای 
سلامتی این افراد تهدید به حساب می آید و یک دلیل 
دیگر برای تأکید بر ضرورت مسافرت سالمندان همین 

است. 
وی گفت: اطرافیان سالمندان باید به هر طریقی 
بیشتر  فیزیکی  تحرک  و  جنب وجوش  به  را  آن ها 
وادارند. افرادی که در شرایط عادی فعالیت جسمی 
می توانند  مسافرت  هیجان  به خاطر  دارند،  اندکی 
ساعت ها راه بروند و فعالیت های مختلف دیگر را انجام 
دهند. کارشناسان اجتماعی بر این باورند که گردش 
و مسافرت اگر برای همه مفید باشد، برای سالمندان 
و بازنشستگان یک ضرورت است؛ چراکه یک عمر کار 
و فعالیت روح و جسم آن ها را خسته کرده است و 
روزمرگی  و  بیکاری  شده اند،  بازنشسته  اکنون که 

رنج شان می دهد و به تدریج زمین گیرشان می کند.
سفرهایی با هم سن و سالان

مهرپرور گفت: یکی از اقدامات خوب و مؤثری که 
در سال های اخیر در برخی شهرها انجام  شده، توجه 
به برپایی تورهای تفریحی و مسافرتی برای سالمندان 
است. روانپزشکان سالمندان معتقدند که برنامه ریزی 
برای سفرهای کوتاه درون شهری یا سفرهای گروهی، 
می تواند در ترمیم روحیه، تقویت احساس هویت و 
خودباوری و افزایش نشاط در این گروه بسیار مؤثر 
باشد. برپایی تورهای مخصوص به سالمندان باتوجه 
به ویژگی های مشترک و توانایی ها و ضعف های این 
قشر، یکی از بهترین انواع مسافرت برای این افراد 

است.
دکتر الهه مهرپرور،روتنشناس سالمندان در این رابطه 
گفت: با ایجاد شبکه های ویژه سالمندان و تعامل بیشتر 
آنان با یکدیگر، این گروه برای روبه رو شدن با مشکلات 
و حل آن تواناتر می شوند و جامعه هزینه های کمتری را 
برای آن ها خواهد پرداخت؛ ضمن اینکه بودن این افراد 
در کنار هم که از شرایط نسبتا یکسانی برخوردارند، 
به ضعف ها  سبب می شود حساسیت آن ها نسبت 
و ناتوانی های شخصی شان کم شود و به دلیل درک 

متقابل، لذت بیشتری از همسفری شان ببرند.

مسافرت برای سرزندگی و نشاط سالمندان 

یکشنبه -بیست وپنجم مهرماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4122

 رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم خبرداد 

کشف 377 کیلوگرم تریاک در قم
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف 377 کیلوگرم تریاک در قم خبر داد. 

سرهنگ غلام عباس بلفکه در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
کسب خبری مبنی بر اینکه دو تن از قاچاقچیان با یک دستگاه کامیون قصد دارند محموله مواد 
مخدر را از یکی از استان های جنوبی با عبور از استان قم به تهران منتقل کنند، بلافاصله موضوع 

در دستور کار مأموران مبارزه با مواد مخدر استان قم قرار گرفت. 
به گفته وی ضمن هماهنگی های قضائی دو اکیپ به محل های مورد نظر اعزام و خودرو 

مذکور را در 30 کیلومتری قم شناسایی و راننده و سرنشین آن را دستگیر کردند. 
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم افزود: در ادامه یک دستگاه پژو 405 که کامیون را 
همراهی می کرد نیز متوقف و راننده آن دستگیر شد. وی ادامه داد:با انتقال کامیون به مقر پلیس 
در بازرسی از خودرو از لابلای کارتن های بار خرما 377 کیلوگرم تریاک در قالب 42 بسته 
کشف شد. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم در خاتمه از همراهی و همکاری پلیس 

مبارزه با مواد مخدر استان البرز در کشف این محموله مواد مخدر قدردانی کرد.

فرمانده انتظامی استان هرمزگان  خبرداد:

کشف 11میلیاردی کالاهای قاچاق 
فرمانده انتظامی استان هرمزگان از کشف انواع کالاهای قاچاق به ارزش 11 میلیارد ریال طی 

دو عملیات موفق پلیسی در استان خبر داد. 
سردار"عزیزاله ملکی" در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: در راستای مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، ماموران انتظامی شهرستان بندرلنگه، حین گشت زنی در محورهای مواصلاتی 
شهرستان به یک دستگاه تریلی کشنده مشکوك شده و آن را جهت بررسی بیشتر متوقف 
کردند.  وی افزود: پس از هماهنگی با مقام قضائی در بازرسی از خودروی مذکور 828 قطعه 
آباژور شمارش گیر و 11دستگاه گوشی تلفن رومیزی فاقد هر گونه مدارك گمرکی به ارزش ۹ 
میلیارد و 500 میلیون ریال کشف و یک متهم در این زمینه دستگیر شد.  این مقام انتظامی 
اذعان داشت: طی عملیاتی دیگر، مأموران پاسگاه انتظامی بندرپل شهرستان "خمیر" با انجام 
اقدامات اطلاعاتی از تخلیه بار قاچاق در یکی از خورهای ساحلی مطلع و پیگیری موضوع را در 
دستور کار خود قرار دادند.  سردار ملکی تصریح کرد: مأموران با اعزام به محل مورد نظر و پس 
از یک تعقیب و گریز کوتاه دو دستگاه خودرو تویوتا متعلق به قاچاقچیان را متوقف و در بازرسی 
از آنها ، هزار و ۹7۹ ثوب البسه،140 جفت کفش، ۹ دستگاه یخچال فریزر و 6 دستگاه اسپیلت 
قاچاق به ارزش یک میلیارد و500  میلیون ریال کشف کردند.  فرمانده انتظامی استان هرمزگان 
با اشاره به اثرات سوء قاچاق بر اقتصاد کشور،خاطرنشان کرد: شهروندان در صورت اطلاع از 
فعالیت قاچاقچیان، مراتب را هر چه سریعتر به پلیس 110 اطلاع دهند تا نسبت به دستگیری 

آنان در سریعترین زمان اقدام شود.

کشف 3 میلیارد کالای قاچاق درشهرضا 
فرمانده انتظامی شهرستان "شهرضا" از کشف یك محموله لوازم ساختمانی قاچاق به ارزش 

سه میلیارد ریال و دستگیری یک قاچاقچی خبر داد. 
سرهنگ حمید امیرخانی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: ماموران 
انتظامی ایستگاه ایست و بازرسی شهید "امامی" شهرستان "شهرضا" حین کنترل خودروهای 
عبوری به یک دستگاه کشنده کانتینردار20فوت که از جنوب کشور به سمت تهران در حرکت 
بودمشکوک و آن را متوقف کردند.  وی ادامه داد: در بازرسی از این کامیون کشنده یك محموله 
لوازم ساختمانی قاچاق شامل قیچی فلز بری،تراز بنایی و چراغ سیار فاقد هر گونه مدارک معتبر 
گمرکی کشف شد.  سرهنگ امیرخانی افزود: ارزش این محموله کشف شده توسط کارشناسان 
مربوطه سه میلیارد ریال اعلام شده است .  این مقام انتظامی بیان داشت : در این خصوص راننده 

دستگیر و جهت سیر مراحل قانونی به مراجع قضائی تحویل داده شد. 

اعضای باند سرقت که در پوشش مامور اقدام به اخاذی می کردند توسط پلیس شناسایی 
و دستگیر شدند.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان،  در ساعات اولیه مورخه 13۹5/05/15 
فردی با مراجعه به کلانتری 16۹ مشیریه به مأمورین اعلام کرد که توسط سرنشینان یک 
دستگاه خودرو پراید سفید رنگ و به شیوه غصب عناوین ) سرقت به شیوه مأمورنما ( مورد 

تهدید و نهایتا سرقت قرار گرفته است . 
پرونده در اداره پنجم پلیس آگاهی تهران بزرگ : 

 با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "سرقت در پوشش مأمور" و به دستور بازپرس شعبه 
هشتم دادسرای ناحیه 34 تهران ، پرونده جهت رسیدگی در اختیار اداره پنجم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت .
اظهارات مالباخته : 

مالباخته پس از حضور در اداره پنجم پلیس آگاهی تهران بزرگ در اظهاراتش به کارآگاهان 
گفت : " ساعت 23:00 مورخه 13۹5/05/14 ، از میدان آقانور به قصد رفتن به سه راه 
تهرانپارس سوار یک دستگاه خودرو پراید سفید رنگ با دو سرنشین شدم ؛ در میانه ی راه 
، سرنشین صندلی جلو خودش را به عنوان مأمور مبارزه با موادمخدر معرفی و مدعی شد 
که مدتی است مرا تحت نظر قرار دارند !!! ؛ به بهانه بازرسی ، اموال همراهم شامل 250 هزار 
تومان وجه نقد ، عابربانک حاوی 3 میلیون تومان و گوشی تلفن همراه به ارزش تقریبی 2 
میلیون تومان را از من گرفته ، داخل یک کیسه مشکی قرار داده و در ادامه با یک ] رشته [ 

دستبند فلزی ، دستانم را بستند " . 
مالباخته در ادامه اظهاراتش به کارآگاهان گفت : " زمانیکه سرنشینان پراید رمز حساب 
عابربانکم را مطالبه کردند ، فهمیدم که آنها سارق هستند ؛ ابتدا در برابر دادن رمز حساب 
مقاومت کردم اما آنها به شدت مرا مورد ضرب و شتم ؛ نهایتا مجبور شدم تا رمز حساب 
عابربانک خود را در اختیارشان بگذارم ؛ ]پس از گرفتن رمز[ در مقابل یک شعبه بانک توقف 
کردند و سرنشین پراید جهت اطمینان از صحت رمز از ماشین پیاده شد و راننده نیز ]جهت 
مراقبت[ به صندلی عقب آمد ؛ پس از اطمینان از صحت رمز ، آنها مرا در گردنه تنباکو ] واقع 

در منطقه خاور شهر [ از ماشین پیاده کرده و خودشان از محل متواری شدند ". 
اقدامات پلیسی و شناسایی متهمین : 

با توجه به شیوه و شگرد سرقت ، کارآگاهان اداره پنجم پلیس آگاهی با بررسی تراکنش 
مالی حساب عابربانک مالباخته اطلاع پیدا کردند که سارقین در کمتر از 24 ساعت از زمانِ 
سرقت ، با مراجعه به مراکز خرید لوازم منزل در "پاکدشت" و "ورامین" اقدام به خرید 

وسایل منزل کردند . 
کارآگاهان با شناسایی دقیق دو مرکز خرید در پاکدشت و ورامین ، به این مراکز مراجعه 
و در بررسی تصاویر دوربین های مداربسته و همچنین تصاویر بدست آمده از چهره نگاری، 
موفق به شناسایی یکی از مجرمین سابقه دار و حرفه ای اداره پنجم پلیس آگاهی بنام "داوود 

. ع" ) 25 ساله ( شدند . 
بررسی سوابق "داوود . ع" حکایت از آن داشت که وی تاکنون 3 بار به اتهام غصب عناوین 
و سرقت های تحت پوشش مأمور دستگیر و روانه زندان شده و آخرین بار نیز در اواخر سال 
13۹2 و پس از پایان دوران محکومیتش از زندان آزاد شده است ؛ همچنین بررسی دیگر 
اطلاعات موجود در پرونده "داوود" نشان داد که پدر وی بنام "فریدون" )60 ساله( نیز یکی 
دیگر از مجرمین سابقه دار و حرفه ای طایفه فیوج در زمینه سرقت های تحت پوشش و 
غصب عناوین است که از سال 1378 تاکنون بارها دستگیر و حداقل هشت بار محکوم و 
روانه زندان شده و آخرین بار نیز در بهمن ماه سال 13۹3 با اخذ مرخصی از زندان آزاد و 

پس از متواری شده است . 
همزمان با شناسایی "داوود . ع" به عنوان سرنشین خودرو پراید سفید رنگ ، کارآگاهان 
اداره پنجم پلیس آگاهی با انجام اقدامات پلیسی موفق به شناسایی یکی از جوانان منطقه 
مسعودیه بنام "محسن . ر" ) 28 ساله ( شدند که صاحب یک دستگاه خودرو پراید سفید 
رنگ به شماره انتظامی ایران 21 / *** ن 23 بوده و بارها نیز بهمراه داوود مشاهده شده 

است . 

در ادامه رسیدگی به پرونده ، با شناسایی تعداد دیگری از شکات و مالباختگانی که بدین 
شیوه و شگرد مورد سرقت قرار گرفته و ارائه اطلاعات از سوی برخی از آنها مبنی بر حضور 
فردی حدودا 60 ساله در سرقت ها و نهایتا شناسایی تصویر "فریدون . ع" توسط آنها ، 
کارآگاهان اطمینان پیدا کردند که سارقین به شیوه دو یا سه نفره و با استفاده از خودرو پراید 

سفیدرنگ متعلق به محسن اقدام به ارتکاب سرقت های خود کرده اند . 
دستگیری متهمین : 

با شناسایی مخفیگاه هر سه متهم در مناطق پیشوا )مخفیگاه فریدون( ، ورامین )مخفیگاه 
داوود( و پاکدشت )مخفیگاه محسن( ، هر سه متهم در سه عملیات همزمان در سحرگاه 

مورخه 13۹5/07/01 دستگیر و به اداره پنجم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شدند .
متهمین پس از مواجه حضوری با تعدادی از مالباختگان و ارائه دلایل و مستندات از سوی 
کارآگاهان ، صراحتا به دهها فقره سرقت تحت پوشش مأمور در مناطق مختلف تهران بویژه 

در تهرانپارس ، مسعودیه ، مشیریه ، رسالت ، لویزان ، سرآسیاب و ... اعتراف کردند . 
در ادامه ی تحقیقات از متهمین مشخص شد که فریدون به عنوان یکی از مجرمین سابقه 
دارِ طایفه فیوج ، اقدام به آموزش فرزند خوئد ) داوود ( در زمینه سرقت های تحت پوشش 

مأمور نموده و او را از سن 11 سالگی جهت انجام سرقت آموزش داده است !!! . 
سرهنگ کارآگاه داوود فرد ، معاون مبارزه با سرقت های خاص پلیس آگاهی تهران بزرگ 
، با اعلام این خبر گفت : " با توجه به اعتراف صریح متهمین به دهها فقره سرقت ، سوابق 
متعدد متهمین اصلی پرونده )فریدون و داوود( در غصب عناوین دولتی و سرقت های تحت 
پوشش مأمور ، شناسایی تعدادی از شکات و مالباختگان و به جهت شناسایی سایر شکات 
و مالباختگان ، دستور انتشار بدون پوشش تصویر هر سه متهم از سوی مقام محترم قضایی 
صادر شده است ؛ لذا از کلیه شکات و مالباختگانی که موفق به شناسایی تصویر متهمین 
شدند دعوت می شود تا جهت پیگیری شکایات خود به نشانی اداره پنجم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ در خیابان وحدت اسلامی مراجعه نمایند ". 

متهم: از 11 سالگی پدرم انواع دزدی را به من آموزش داد 

باند سرقت در تهران متلاشی شد

اعتیاد؛ درمان دارد ! 
اعتیاد، بیماری لاعلاج یا علاج پذیر؟ این سوالی است که برای چند 
دهه ذهن پزشکان، کارشناسان و صاحب نظران را به خود مشغول کرده 
است؟ و هنوز هم بر سر این نظرکه اعتیاد درمان دارد یا خیر،اختلاف 

نظرهای زیادی وجود دارد. 
این اختلاف نظرهای صاحبنظران تا بدانجا پیش رفته است که هنوز 

نتوانسته ایم به اتفاق نظر جامعی درباره این نظریه درکشور برسیم . 
برای پاسخ دادن به این سوال که بیماری اعتیاد قابل درمان است 
یا خیر؟ ابتدا باید تعریف جامعی از اعتیاد و فرد معتاد صورت پذیرد و 

سپس به درمان پذیر بودن یا نبودن آن پرداخته شود. 
باید گفت که بسیاری از ما درک و شناخت صحیحی ازاعتیاد نداریم 
و و تصور می کنیم ، اعتیاد به راحتی با قطع مصرف ماده مخدر و یا 
اجتناب از رفتارهای معتاد گونه قابل درمان است در حالی که اعتیاد 
یک بیماری است. اما بیماری پیچیده که ابعاد و زوایای زیادی دارد 
و هنوز بسیاری از ابعاد آن ناشناخته باقی مانده است. پزشکان هم 
معتقدند؛ اعتیاد یک بیماری روانی، اجتماعی، اقتصادی است که بر 
اثر فعل وانفعال تدریجی بین بدن انسان ومواد شیمیائی تحت تأثیر 
یک سلسله شرایط و اوضاع واحوال خاص روانی، اقتصادی، اجتماعی 
و سنتی به وجود می آید.  »پرویز افشار« معاون کاهش تقاضا وتوسعه 
مشارکت های مردمی ستاد مبارزه با مواد مخدر که با مقوله اعتیاد 
آشناست و سالها در این حوزه کار کارشناسی کرده است، اعتیاد را 
چنین تعریف می کند: اعتیاد، یعنی استمرار مصرف مخدر که در فرد 
استقرار یافته و فرد به مصرف آن وابستگی پیدا کرده باشد.  و اما فرد 
معتاد کیست؟ در تعریف این سوال هم باید بگوییم: فرد معتاد کسی 
است که در هیچ شرایطی، بیماری اعتیاد خود را باور ندارد و تصور می 
کند به راحتی قادر است بر رفتارها وعادت های معتادگونه خود فائق 
آید. فرد معتاد به طور مستمر اقدام به مصرف ماده مخدر می کند و 

توان رهایی از آن را از دست می دهد. 

حال باید ببینیم آیا فرد معتاد قابل درمان است؟ مخالفان 
وموافقان چه می گویند؟ 

برخی کارشناسان معتقدند: اعتیاد، بیماری علاج ناپذیر است و این 
بیماری تا ابد همراه فرد معتاد خواهد بود.فرد معتاد به دلیل بیماری 
اعتیادش به مصرف ماده مخدر، قدرت زندگی عادی و سالم را در جامعه 

از دست می دهد و برای همیشه با بیماری خود درگیر خواهد بود. 
»سیامک مره صدق« عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس دهم 
است؛ او یکی از مخالفان نظریه درمان پذیربودن بیماری اعتیاد به شمار 
می آید و و به عنوان فردی صاحب نظر بر لاعلاج بودن بیماری اعتیاد 
تاکید دارد.  مره صدق درپاسخ به سوال ایرنا مبنی براینکه آیا درمانی 
برای بیماری اعتیاد وجود دارد یا خیر؟ می گوید: »خیال شما راحت، 
خیال من هم راحت؛ اعتیاد درمان ندارد.« چیزی به اسم درمان اعتیاد 
نداریم. این واقعیتی است که همه باید بپذیریم .  این نماینده مجلس 
دهم اظهار می دارد: هنوز در درمان اعتیاد به موفقیتی دست نیافته ایم 
و در بهترین حالت، میزان موفقیت درمان اعتیاد در برترین کشورهای 
دنیا تنها یک تا 2 درصد است.  اعتیاد به اعتقاد مره صدق، یک بیماری 
مزمن صعب العلاج است که علاجی برای آن وجود ندارد. اعتیاد، تومور 

نیست که پزشک بتواند آن را از بدن بیمار خارج کند. 
و اما از سوی دیگر موافقان علاج شدن اعتیاد چه می گویند؟ 
صاحبنظران موافق با نظریه اعتیاد بیماری علاج پذیر ، می گویند: 
اعتیاد بیماری درمان پذیر است و فرد معتاد پس از بهبودی قادر 
است به زندگی عادی در جامعه بازگردد.  اینان معتقدند با آموزش 
واطلاع رسانی به افراد جامعه می توان از بروز این پدیده شوم در کشور 
جلوگیری کرد.  افشار، معاون کاهش تقاضا و توسعه مشارکت های 
مردمی ستاد مبارزه با مواد مخدر یکی از کسانی است که بر درمان 

اعتیاد نظر موافق دارد. 
وی معتقد است: درست است که طی سال های گذشته از مبحث 

پیشگیری از اعتیاد جامانده ایم و دچار عقب ماندگی هستیم اما با 
آموزش در حال جبران آن هستیم و تا سال ۹6 عقب ماندگی ها 
را جبران می کنیم.  البته دسته سومی از صاحب نظران هم هستند 
که اعتیاد را اصلا بیماری نمی دانند. اینان معتقدند: افراد معتاد، بیمار 
نیستند که بر درمان آنها چاره ای اندیشید بلکه مجرمانی به شمار می 
آیند که به بهانه بیماری به جامعه آسیب وارد می کنند وباید برای 
دوری آنان از بطن جامعه متوسل به قانون شد و راه حلی یافت کرد.  
این نظریه ها درحالی از سوی صاحب نظران مطرح است که هیچ یک 
از این گروه ها حاضر نیستند از نظریه خود روی برگردانند و به صورت 
ریشه ای به مقوله اعتیاد بپردازند.  در بررسی بیشتر این موضوع که آیا 
برای اعتیاد درمانی وجود دارد یا نه؟ و نیز تحلیل نظریه های ارائه شده؛ 
مقوله اعتیاد را از دیدگاه جامعه شناسی مورد بررسی قرار دادیم و با 
دکتر »حسین حجت پناه «، جامعه شناس فرهنگی و مدرس دانشگاه 

به گفت وگو نشستیم. 
حجت پناه با انتقاد به نظریه های مطروحه درباره درمان پذیری و یا 
لاعلاج بودن اعتیاد می گوید: در هر سه نظریه ارائه شده، شاهد قطبی 
فکر کردن صاحبان نظریه ها هستیم. متاسفانه این نظریه ها با واقعیت 
های جامعه بیگانه اند.  این جامعه شناس فرهنگی در عین حال، اعتیاد 
را مقوله ای درمان پذیر می داند و می افزاید: این که به طور قطع 
بگوییم برای اعتیاد درمانی وجود ندارد ادعایی نادرست است چرا که 
اکنون شاهد افرادی در جامعه ایم که دوره ای معتاد بوده اند و اینک 
پس از بهبودی کامل به افراد مفید و کارآمد در جامعه تبدیل شده اند. 
حجت پناه معتقد است: اعتیاد همانند هر مساله اجتماعی نباید 
جدای از شرایط جامعه در نظر گرفته شود چرا که مسایل اجتماعی و 
شرایط اجتماعی پیوستگی شدیدی با یکدیگر دارند. در جامعه ای که 
همبستگی مکانیکی)جامعه ای با شباهت و همانندی زیاد در افراد( 
باشد و وجدان جمعی، قوی باشد با معتاد به وسیله حقوق تنبیهی 

برخورد می شود.اما اگر همبستگی ارگانیکی )جامعه ای با تمایز 
و ناهمسانی زیاد در افراد( باشد، مبنا حقوق ترمیمی است. هر چند 
تفاوت های فردی و آمادگی روانی افراد برای اعتیاد بسیار مهم است، 
اما شرایط اجتماعی، متغیر اصلی تری نسبت به خصوصیات فردی و 
روان شناختی به شمار می آید ؛به همین دلیل در مطالعه مساله اعتیاد 
باید تاریخ اجتماعی اعتیاد و عوامل شکل دهنده و گسترش دهنده آن 

مدنظر قرار گیرد. 
وی به پیشینه دور اعتیاد در کشور اشاره کرده ومی گوید: معتقدم 
پیش از ارائه هر نظریه ای درباره اعتیاد ، ابتدا باید گونه شناسی لازم 
درباره این مقوله انجام شود.  حجت پناه با بیان اینکه امروزه شاهد گونه 
های متفاوتی از اعتیاد در جامعه از لحاظ سن، جنس وحتی الگوی 
مصرف هستیم، اظهار می دارد : امروزه مصرف ماده مخدر سنتی تا 
حد زیادی جای خود را به مواد محرک صنعتی داده است و باید به این 
موضوع از لحاظ جامعه شناختی بطور دقیق پرداخته شود؛ ضمن اینکه 
مواد صنعتی دارای تنوع زیاد است و نمی توان با یک نگاه به همه انها 
نگریست.  در پایان باید گفت با توجه به پیچیدگی های پدیده خانمان 
براندازاعتیاد و نیز نظریه های مطروحه درباره این معضل اجتماعی، به 
نظرمی رسد که شناخت دقیقی ازاعتیاد در کشور وجود ندارد ونظریه 
های ارائه شده صاحب نظران نیز به لحاظ عدم شناخت همه جانبه از 
این معضل اجتماعی باشد. به همین منظور لازم است پیش ازهراقدامی 
برای حل این معضل و درمان آن، ابتدا اعتیاد را شناخت و زوایای 
پنهان آن را شناسایی کرد. همچنین می توان با آموزش به اقشار 
مختلف جامعه به ویژه به جوانان و نوجوانان از تبعات سوء آن در جامعه 
جلوگیری کرد. از سوی دیگر درمان اعتیاد نیازمند عزم ملی در کشور 
است بنابراین لازم است تا همه دستگاه های با همیاری یکدیگر وعزم 
ملی، برای درمان و پیشگیری از اعتیاد در کشور گام بردارند. در زمان 
حاضر یک میلیون و 325 هزار تن در کشور با مشکل اعتیاد مواجه اند. 
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نکــته

در روزهایی که حال و هوای فضای سیاسی کشور درگیرودار 
انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم است، گویی چندان توجهی به 
انتخابات شوراهای شهر نمی شود و اگر تحرکی هم در حال انجام 

است در پس پرده است نه عیان و آشکار.
اصولگرایان چگونه وارد انتخابات شورای شهر خواهند شد؟ گویا 
مساله به این مهمی در میان انبوه اخبار مربوط به انتخابات ریاست 
جمهوری گم شده است پارلمان شهری فعلا در سایه قرار گرفته و 
حتی کسی به شهردار آینده تهران هم فکر نمی کند؛ اما آیا همین 
چیزی که ما در ظاهر می بینیم نمود واقعی همان وضعی است که 

در پشت پرده حاکم است؟

بازگشت اصولگرایان به قدرت از مسیر بهشت
وقتی دوم خرداد شد فضای گفتمانی کشور به کلی تغییر کرد. 
اصولگرایان به حاشیه رفتند و کسانی که بنای تغییر وضع موجود 
را داشتند فضای سیاسی را تسخیر کرده بودند. وقت خانه نشینی 
فرا رسیده بود و رقیب با استراتژی فتح سنگر به سنگر آمده بود. 
چند سال گذشت؛ بزرگان جناح چاره اندیشیدند. آنها که »کشور« 
را در انتخاباتی استثنایی از دست داده بودند حالا به »شهر« به 
عنوان یک مبداء برای بازگشت فکر می کردند »استراتژی اولیه 
بازگشت اصولگرایان به قدرت را آقایان ناطق نوری، عسگراولادی 
و باهنر- که گروههای مختلف اصولگرا را دور هم جمع کردند- 
طراحی کردند که درنهایت به لیست آبادگران منجر شد. استراتژی 
این بود که از فضای دولت اصلاحات بازگشت به قدرت شروع شود؛ 
بنابراین این ماموریت را به آقای احمدی نژاد و نبی زاده که سفیر 
ایران در هندوستان بود، دادند. این دو نفر ماموریت جمع کردن 
نیروهای اصولگرا را بر عهده گرفتند. زریبافان هم نقش اساسی 
در انتخاب افراد داشت و هماهنگی کارها را انجام میداد.« این 
روایت واعظ آشتیانی است. فردی که در بطن رویدادهای آن دوران 
حضور داشته و البته روایتی منحصر به فرد دارد از اولین شهردار 
اصولگرایان و چگونگی قدرت گرفتن پدیده عجیب سیاست ایران 

در دهه هشتاد.
او می گوید »11 اسفند 81 بعد از اینکه خبر رسید استقبال 
از لیست آبادگران در تهران خوب بوده به پیشنهاد بنده همراه 
جمعی از دوستان به سمت یکی از شعب اخذ رای در شهر ری 
رفتیم. در راه به دوستان گفتم اگر انشاءالله انتخاب شدیم من یک 
شهردار خوب سراغ دارم که اگر انتخاب شود، خوب است. آنجا 
فیالبداهه و بدون اینکه از قبل با کسی هماهنگ کرده باشم گفتم 
به نظرم خوب است آقای دکتر احمدینژاد شهردار شود. وقتی هم 
نتیجه انتخابات مشخص شد اولین کاری که اعضا کردند تعیین 
فاکتورهایی برای انتخاب شهردار بود. هر عضو شورا 4 تا 5 نفر را 
اعلام کرد و در نهایت چیزی حدود 70 نفرمطرح شدند. وقتی من 
آقای احمدیژاد را دیدم به ایشان گفتم شما آمادگی دارید شهردار 
بشوید. ایشان نگاهی به من کرد و گفت »حالا ببینیم قسمت چی 
هست.« از اتاق ایشان هم که بیرون آمدم آقای زریبافان را دیدم و 
همین حرف را به ایشان زدم. ایشان هم تائید کرد. خانم سلطانخواه 

و آقای دانشجو هم تائید کردند و گفتند کار خوبی است.«
گویا همه چیز به همین سادگی بوده است. اصولگرایان درست 
در شرایطی که کسی گمان نمی برد به »بهشت« رسیدند و بعد 
از آن، همان پدیده عجیب خود را به »پاستور« رساند. اصولگرایان 
سال هاست ساختمان معروف خیابان »بهشت« ر ا از آن خود کرده 
اند و از همین رهگذر است که شهرداری پایتخت حتی در سخت 
ترین شرایط سیاسی هم دراختیار اصولگرایان باقی مانده است. این 

وسط اما دو اتفاق مهم رخ داده است؛ در سال هایی که گذشته آنها 
از »پاستور« مانده اند و به »بهارستان« هم آنچنان که باید نرسیده 
اند. خاصه آنکه رییس دولت مستقر دوره اولش رو به پایان است و 
رقبایش چندان شانسی برای شکست او ندارند. به بیان دیگر اوضاع 
چنان است که اصولگرایان که قدرت دولت را در یک قدمی رسیدن 
به آن از دست داده اند و مجلس را با رقیب اصلاح طلب خود به 
اشتراک گذاشته اند ممکن است تا چند ماه دیگر سامان سیاسی 
اشان را در شورای شهر نیز از دست بدهند. صریح تر بگوییم؛ »اگر 
شکست حسن روحانی در انتخابات ۹6 چندان امکان پذیر نباشد، 
پیروزی در انتخابات شورای شهر و نگه داشتن کرسی شهرداری 

تهران برای اصولگرایان هم چندان سهل و آسان نیست«.

نسخه عقل گرایان؛ زلف بهشت را به بهارستان گره نزنید!
چه باید کرد؟ این سوال مهم همه اصولگرایان است. پرسشی که 
البته هر کس به فراخور نسبتش با فضای سیاسی پاسخ خاص خود 

را برای آن دارد. برخی می گویند باید قطب مقابل حسن روحانی 
بود تا جامعه را به فضای رقابتی وارد کرد. در چنین شرایطی است 
که ممکن است به یکباره سپهر پیش بینی ناپذیر رویدادها به 
نفع اصولگرایان رقم خورده، آنها هم به دولت برسند و هم شورا 
و شهرداری را از آن خود نگه دارند. در این میان دسته دیگری 
از اصولگرایان هم هستند که می گویند نباید زلف »بهشت« را به 
»پاستور« گره زد. عقلگرایانی که در تحلیل شرایط امروز به این 
نتیجه رسیده اند که تلاش برای شکست روحانی با هدف رسیدن 
به ریاست جمهوری جز تحمیل هزینه به جناح شان حاصل دیگری 
نخواهد داشت. نسخه آنها برای اوضاع خاص کنونی این است 
»اصولگرایان سرمایه گذاری شان را روی انتخابات شوراها انجام 
دهند تا ریاست جمهوری.« این توصیه سید مرتضی نبوی است که 
دلیل و مبنای این سخن خود را نیز اینگونه بیان می کند »من فکر 
می کنم آقای روحانی رای می آورد و بر کرسی ریاست جمهوری 
می نشیند. برداشت من این است که مردم ایران به هر رئیس 

جمهور دو دوره فرصت ریاست جمهوری می دهند. آقای روحانی 
دور دومش است و کاندیدای اصلی ریاست جمهوری دور دوازدهم، 
ایشان است.« درست در همین وضعیت است که چهره پر نفوذ 
اصولگرایان پیشنهاد تشکیل پارلمان اصولگرایی را هم داده است. 
ایده ای که البته چندان زمان و البته شانسی برای تشکیل آن تا 
انتخابات سال ۹6 وجود ندارد. آنها البته با تکیه بر تجربه عقلگرایانی 
همچون مرتضی نبوی و محمدرضا باهنر می توانند تاریخ را تکرار 

کنند؛ تکرار روزهای خوب شان در دهه هشتاد.

بازگشت به محمود روزهای شهرداری؟
چاره ای نیست! گویا هر وقت سخن از سیاست و انتخابات 
است نام محمود احمدی نژاد هم لاجرم باید به میان بیاید. این 
البته بیشتر از آنکه خواست تحلیل گران باشد، تحمیل حواریون 
و نزدیکان اوست. به یک معنا این هواخواهان احمدی نژاد هستند 
که در هر بحث انتخاباتی نام او را بر سر زبان ها می اندازند. این بار 
هم آنها دست به کار شده اند. چنانکه »مسعود زریبافان«، رئیس 
بنیاد شهید دولت دهم، گفته است: »احمدی نژاد آدمی نیست که 
بخواهد از دنیای سیاست به  سادگی دست بکشد و اگر بخواهد 
شهردار پایتخت شود، باید مهره های خود را به شورا ببرد تا بتواند 
ساختمان بهشت را به نام خود کند. جوهره آقای احمدی نژاد، 
جوهره کار و خدمت است، بنابراین هر عرصه ای را که ایشان برای 
کار و خدمت شایسته در آن یقین پیدا کند، امکان ورود به آن 
را دارد. درباره شهرداری تهران، با توجه به اینکه اختیار انتخاب 
شهردار با شورای شهر است، بنابراین تحقق آن منوط بر این است 
که ایشان موفق شود هواداران خود را وارد شورای شهر تهران کند«. 
گویا حالا که به کشور نرسیده، بی پرده و صریح می گویند چه باک! 
به شهر باز می گردیم. فعلا که کسی دست او را نخوانده است، 
چنانکه حتی محمد رضا باهنر هم در مورد او گفته است »اینکه 
بگویم احمدی نژاد اگر وارد انتخابات شوراها شود یا نشود، مصلحت 
است یا نه را نمی دانم و این را هم نمی دانم اگر وارد شود، رقیب 
ما می شود یا نه؛ به هرحال، در این زمینه ما حتی با اصلاح طلبان 
نمی خواهیم رقابت سیاسی کنیم، بلکه باید رقابت کارآمدی داشته 
باشیم«. نه! این به نظر یک بلوف است تا یک گزاره قابل تحلیل. 
محمود احمدی نژاد فعلا از بازی سیاسی در سطح انتخابات حذف 
شده است، آنگونه که داوری از نزدیکان وی به درستی توصیف 
کرده »منع ورود برای این دوره همه چیز را در نظر می گیرد، 
انتخابات شورای شهر و ریاست جمهوری یک دو قلوی انتخاباتی 
است و احمدی نزاد وارد عرصه رقابتی شورای شهر هم نمی شود.« 
پس دیگر نباید به احمدی نژاد به عنوان یک گزینه روی میز فکر 

کرد؛ حتی اگر سمپات های او به وظیفه شان ادامه دهند.

سوپرایز اصولگرایانه در اردیبهشت 96؟
سربسته و بدون اعلام مصداق گویا اصولگرایان تصمیمات مهمی 
گرفته اند. آنها مانند دهه هشتاد به دنبال مدل خوبی برای شورای 
شهر و شهرداری هستند و زمزمه های هفته های اخیر می گوید 
به مدل خوبی هم رسیده اند. یک سازوکار برای در اکثریت ماندن 
در شورا و یک گزینه نام آشنا برای اداره »شهر«!  مهم این است که 
اصولگرایان در دامنه ای به وسعت همه طیف هایش تصمیم درستی 
برای نحوه ورود به انتخابات بگیرند. شاید چندان کار سختی نباشد. 
کافی است به »تجربه« اعتماد کنند. باید منتظر اعلام خبرهای 
مهم باشیم. گویا فعلا دستور کار این است: »حرکت با چراغ های 

خاموش!«

اشتراک »بهشت« مثل »بهارستان« با اصلاح طلبان

نسخه اصول گراها برای انتخابات شوراها در گفت وگو با اقتصاددانان بررسی شد؛

وعده افزایش یارانه ها
 هدفمندی یا غرضمندی؟

ادعاها و شعارهای معیشتی نظیر وعده افزایش یارانه ها، هر از چند گاه از سویی سر بر 
می آورد تا توجهی عمومی را برانگیزد؛ وعده ای بی پشتوانه، غیرکارشناسانه و بدون در نظر 
گرفتن واقعیت های کشور که به باور صاحبنظران و آگاهان، بیشتر در پی اهداف و اغراض 

سیاسی مطرح می شود.

تصویب و ابلاغ آیین نامه اجرایی تبصره 14 قانون بودجه سال 13۹5 در روزهای میانی 
ماه جاری، دربردارنده حذف یارانه خانوارهای با درآمد بالاتر از 35 میلیون تومان در سال، 

طی روزهای گذشته باعت داغ شدن بحث های یارانه ای شد.
در کشاکش بحث ها و نظرهای گوناگون کارشناسان و صاحبنظران درباره هدفمندسازی 
واقعی یارانه ها، برخی از دریچه سیاسی به این مساله پرداختند و چند ماه مانده به انتخابات 
ریاست جمهوری اردیبهشت ماه سال آتی، حتی وعده هایی چون پرداخت یارانه 100 هزار 
تومانی را مطرح ساختند؛ وعده ای که مشابه آن چندی پیش با ارقام 250 هزار تومانی 

رونمایی شد.
در برابر ادعاهای اینچنینی، کارشناسان و مسوولان اقتصادی پرداخت ماهانه سه هزار و 
400 میلیارد تومانی یارانه را باری سنگین و طاقتفرسا برای دستگاه اجرایی خوانده و افزایش 

و حتی ادامه پرداخت یارانه 45 هزار و 500 تومانی را در شرایط کنونی دشوار دانسته اند.
چند روز پیش، سخنگوی دولت در واکنش به این شعارها اظهار کرد لازم است کسانی 
که چنین طرح هایی ارایه می دهند محل پرداخت را مشخص کنند، چرا که در صورت 
وجود شرایط کنونی باید قیمت ارز به 12 هزار و 500 تومان برسد تا امکان پرداخت یارانه 

صد هزار تومانی فراهم شود.
تحلیلگران اقتصادی نیز بر این باورند که وعده هایی از این دست در شرایط کنونیِ 
اقتصاد ایران، وعده هایی توخالی و به دور از واقع بینی است؛ شعارهایی که در پس ظاهر زیبا 

و جذابیت برای مردم به ویژه قشر فرودست، دارای باطنی ویران کننده است.
»سعید لیلاز« و »محسن ایزدخواه« 2 تن از اقتصاددانان کشور در گفت وگو با گروه 
پژوهش و تحلیل خبری به بررسی روند اجرای قانون هدفمندی یارانه ها و پیامدهای آن و 

نیز طرح وعده های مربوط به افزایش میزان یارانه ها پرداختند.

 تورم و خالی شدن جیب مردم
پیامد اجرای نادرست قانون هدفمندی یارانه ها

لیلاز در زمینه پیامدهای اجرای نادرست قانون هدفمندی یارانه ها به پژوهشگر ایرنا 
گفت پرداخت یارانه به شکلی که شاهد بودیم سیاست نادرستی بود که ارمغانی جز تورم 
لجام گسیخته و خالی شدن جیب مردم نداشت. وی درباره شعارهایی با مضمون پرداخت 
یارانه نقدی بیش از مبلغ کنونی نیز تصریح کرد که این حرف ها تازه نیست و رییس 
جمهوری پیشین نخستین بار این ادعا را در سال 13۹1 مطرح کرد. اقتصاددانان نیز همان 

زمان به ایشان هشدار دادند.
لیلاز در این باره اظهار کرد: اگر بنا بر این باشد که دولت به عنوان حافظ منافع مردم، 
هم یارانه پرداخت کند و هم تورم را افزایش دهد و از این راه جیب مردم را خالی کند، 
پرداخت هر میزان یارانه، هنری برای دولت نخواهد بود. به دلیل اعمال همین سیاست 
های پوپولیستی بود که ضریب جینی کشور در سال های 13۹2 و 13۹3 روندی 
وخامت آمیز یافت و تورم شدیدی ایجاد شد؛ تورمی که بزرگترین آسیب آن برای اقشار 
فرودست و محروم بود و به تدریج باعث نابودی اقتصادی طبقه کارگر، کارمند و حقوق 

بگیران ثابت شد.
این اقتصاددان ادامه داد: یارانه نقدی از سال 13۹2 به بعد به طرز شگفت آور و البته قابل 
پیش بینی و علمی، قدرت خرید حقوق بگیران و کارمندان را کم کرد؛ به گونه ای که در 
پایان این سال نسبت به سال 138۹ قدرت خرید کارگران با حداقل دستمزد، بین 35 تا 40 
درصد کاهش یافت. در این پیوند، ایزدخواه در تشریح روند اجرای طرح هدفمندی یارانه ها 
گفت: سیاست های دولت احمدی نژاد در طرح هدفمندی یارانه ها در ابتدا به بهبود ضریب 
جینی کمک کرد اما در طول زمان به زایش فقر منجر شد. با وجود این که بیش از 700 
میلیارد دلار از درآمدهای دولت طی دوره دولت پیشین در کشور هزینه شد، هیچ تصمیم 

درستی در حوزه رفاه و تامین اجتماعی گرفته نشد.
وی افزود: سیاست های نادرست اقتصادی و رویکردهای رفاهی پوپولیستی در دولت 
پیشین، صندوق های بازنشستگی از جمله صندوق های تامین اجتماعی، بازنشستگی 
کشوری و نیروهای مسلح را در آستانه ورشکستگی قرار داد و دولت را با بدهی کلان رو 

به رو ساخت.

لزوم سرمایه گذاری، اشتغالزایی و ایجاد فضای باز اقتصادی 
به جای پرداخت یارانه

لیلاز گفت: شعارهای عوام فریبانه دیگر در جذب رای مردم موثر نخواهد بود. خروج از 
چالش های اقتصادی کنونی، نیازمند اقدام های کارشناسی است. این که ما در یک سال، 
42 هزار میلیارد تومان به صورت مستقیم به مردم یارانه دهیم اما هزینه های عمرانی ما 
به قیمت ثابت در سال 13۹1 از نصف عملکرد سال های 1383 و 1384 هم کمتر باشد، 
هنر نیست. این که تمام منابع لازم برای ایجاد اشتغال جوانان برای پرداخت یارانه و افزایش 

تورم هزینه شود، درست نیست. 
به گفته وی، رفع چالش های اقتصادی مردم نیازمند سرمایه گذاری، کاهش تصدی 
گری دولت در اقتصاد، افزایش بهره وری کار و سرمایه، آزاد شدن اقتصاد، ورود استعدادها 
و سرمایه های خصوصی داخلی و خارجی به اقتصاد و ایجاد فضای اقتصادی، سیاسی 
و اجتماعیِ بانشاط است و البته هیچ راه کوتاه مدت و میانبری برای رفع این چالش ها 

وجود ندارد.

رسانه ها و دانشگاهیان آگاهی رسانی کنند 
تا مردم فریب نخورند

به باور کارشناسان، در شرایطی که برخی جریان ها می کوشند با سردادن شعارهای 
غیرکارشناسانه نظیر افزایش میزان یارانه ها برای انتخابات ریاست جمهوری سال 13۹6 

رای جذب کنند، رسانه ها و دانشگاهیان وظیفه آگاه سازی مردم را برعهده دارند.
ایزدخواه در این باره به ایرنا گفت: شماری از افراد و جریان ها گمان می کنند با نزدیک 
شدن به انتخابات ریاست جمهوری می توانند از طریق شعارهای دهن پرکن رای مردم را 
جذب کنند. تلاش برای جذب رای مردم در شرایطی است که دولت در برخی تنگناهای 
اقتصادی بر جای مانده از دولت های پیشین چون افزایش نرخ بیکاری و کاهش نرخ رفاه 

قرار گرفته است. 
این تحلیلگر اقتصادی افزود: در این میان، رسالت رسانه ها و جامعه دانشگاهی و 
فرهیخته ما این است که واقعیت های اجرای طرح هدفمندی یارانه ها را در دولت های 
نهم و دهم برای مردم بازگو کنند. مردم باید بدانند که طرح هدفمندی یارانه ها با پرداخت 

ماهانه 45 هزار تومان، دولت کنونی را با چه تنگناهایی روبه رو کرده است.

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یکباب ساختمان بپلاک 28 فرعی از 10834-10833 اصلی 
واقع در بخش یک ثبت قم اراضی هنرستان خیابان تراب نجف زاده انتهای کوچه 27 پلاک 63 
که بنام آقای علی رضا ناری مقدم و غیره فرزند عبداله میباشد، در جریان ثبت است که بعلت 
تبصره واحده ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بعمل نیامده از 
طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 
1/27540 - ۹5/7/24 تحدید حدود پلاک مذکور در روز یکشنبه مورخ ۹5/8/23 ساعت 8/5 الی 
12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور 
و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در حل مذکور حضور بهم رسانند. 
مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 
20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح 

قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید. 
جعفر کاظمی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی
خواهان: سعید ضیائی. خوانده: مجید کریمی. خواسته: مطالبه وجه. 

در تاریخ 13۹5/7/14 خواهان فوق دادخواستی حقوقی به طرفیت خوانده فوق به شرح خواسته 
فوق به شعبه یک حقوقی شورای حل اختلاف تقدیم که به شماره ۹50422 ثبت و برای روز 
13۹5/۹/20 ساعت 16/30 وقت رسیدگی تعیین گردیده است. و با توجه به مجهول المکان بودن 
خوانده حسب درخواست خواهان و موافقت دادگاه مستندا به ماده 73 قانون آئین دادرسی مدنی 
مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد خوانده مذکور می تواند از تاریخ نشر 
آگهی جهت اعلام آدرس و دریافت نسخه ثانی دادخواست و ضمائم به دفتر دادگاه مراجعه و یا در 
وقت مقرر فوق جهت رسیدگی در این شعبه حضور بهم رساند بدیهی است در صورت عدم حضور 

دادگاه غیابا رسیدگی واتخاذ تصمیم خواهد نمود.
مسئول دفتر شعبه 1 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم - امیر سالاردریائی

طی این روزها که عزاداری سالار شهیدان امام حسین )علیه 
از  بسیاری  و  ایران  مردم  دینی  انسجام  وجه  مهمترین  السلام( 
کشورهای مسلمان بوده است، شماری با اهداف سیاسی، هویت دین 
مدارانه مسوولان اجرایی کشور را زیر سوال برده اند؛ همچنان که 

پیش از این انقلابی گری دولت یازدهم را هدف قرار داده بودند.
روزها و شب های محرم فرصتی است تا شیعیان و دوستداران 
اهل بیت در سراسر جهان با یادآوری حماسه حسینی و گرامیداشت 
آن، فلسفه قیام عاشورا را درک کنند و آن را با توجه به شرایط 
امروز جامعه و جهان دریابند و در اندیشه و عمل خود به کار بندند. 
بیشترین بار مسوولیت آگاهی بخشی به جامعه در زمینه اهداف 
فرامکانی و فرازمانی قیام عاشورا بر دوش علما، مبلغان و راویان 
مصائب اهل بیت در کربلا است؛ مصائبی که خاندان پیامبر اسلام، 

1377 سال پیش با هدف اصلاح آیینش آن را پذیرا شدند.
به گزارش ایرنا، به رغم اهمیت و سنگینی این مسوولیت، امسال 
نیز مانند سال های اخیر اقلیتی مراسم عزای حسینی را عرصه ای 
برای پیگیری اهداف و اغراض سیاسی خود دیده و مسوولان اجرایی 
کشور را هدف هجمه هایی بی امان قرار دادند. نکته قابل تامل 
اینکه بیشترین مخالف خوانی ها از سوی شماری صورت گرفت که 
همزمان با هدف قرار دادن مسوولان نظام اسلامی، سیره اهل بیت، 
واقعیت ها و آموزه های دینی را زیر سوال برده و حتی بعضا مدعی 

فحاشی ائمه اطهار شدند.
رویکردهای ستیزه جویانه معارضان دولت که زیر پوشش انتقاد، 

سخت ترین، ناراست ترین و غیرمنصفانه ترین ادعاها و هجمه ها را متوجه مسوولان کشور 
ساخته است، طی روزهای گذشته نمود و شدت بیشتری یافت و برگزاری مسابقه فوتبال 
تیم های ملی ایران و کره جنوبی نشانه ماهیت غیردینی و حتی دین گریزانه این مسوولان 
مطرح شد. در برابر، نمایش عمق احترام و پایبندی به مناسک مذهبی و سوگ اهل بیت 
نزد ده ها هزارتنی که روز سه شنبه بیستم مهرماه در ورزشگاه آزادی گردآمدند، نشان داد 
ادعاها و تبلیغات مطرح شده از سوی دلواپسان دین مداریِ مردم و مسوولان تا چه حد 

بی پایه بوده است.
در این میان، بخش مهمی از مطالب مطرح شده معطوف به زیرسوال بردن انقلاب 
گری مسوولان و شاکله دولت بوده و مدعیان پایبندی به اصول و آرمان های اصیل انقلاب، 
خروج کشور از وضعیت تنگناهای بین المللی و احقاق حقوق ملت ایران در فرایند مذاکرات 

و توافق هسته ای را سند انحراف مسوولان از بایسته های انقلابی گری می انگارند. همچنین 
فسادستیزی دولت برای مقابله با ویژه خواری های سال های گذشته، حیف و میل منابع 
ملی، پرداخت های غیرمتعارف، تخلفات شهری در واگذاری املاک و ... دولت را نزد این 
مدعیان در جایگاه متهمِ بی توجهی به عدالت اجتماعی و ترویج اشرافی گری قرار داده است.

ایجاد چالش های هویتی از راهِ هدف قراردادن انقلابی گری و دین مداری دولت یازدهم 
در حالی صورت می گیرد مسوولان اجرایی کشور و در راس آنان رییس جمهوری، افزون 
بر سوابقی روشن در سال های مبارزه با رژیم ستم شاهی، بهترین کارنامه را در دوره دفاع 
مقدس و سپس مدیریت حساس ترین نهادهای کشور بر جای گذاشته اند و طی سه سال 
گذشته نیز عملکرد دولت با تایید رهبری، علما و مراجع شاخص کشور همراه بوده است. به 
رغم این واقعیت های انکار ناپذیر، مدعیانی که به مدت یک دهه در برابر بی توجهی های 
آشکار به شعائر دینی و اصول انقلابی، به واسطه مطامع سیاسی زبان در کام فروکشیده 

بودند، اینک سعی دارند بر پیشینه و عملکرد دولتمردان تدبیر و امید 
خدشه وارد آورند. 

از دید برخی ناظران، مهمترین دلیل پیگیری فرایند ستیزش 
فرهنگی و دینی با دولت، موفقیت های آن در عرصه های گوناگون 
سیاسی و اقتصادی است. همدلی و حمایت بسیاری از چهره ها، 
گروه ها و جریان های اصیل انقلابی از کارنامه عمل مسوولان دولت 
یازدهم و پرهیز این مسوولان از تشتت و درگیری های بی حاصل 
سیاسی، طی سه سال گذشته ضمن ایجاد نوعی انسجام ملی در 
کشور، مخالفان خودهمه پندار را به حاشیه رانده و همچنین برکناری 

از اقبالِ مردمی، واکنش شدید آنان را به همراه داشته است.
دولت یازدهم همچنین از زمان تصدی امور اجرایی، در حوزه 
روابط خارجی، برنامه ریزی اقتصادی در جهت رشد و توسعه و رفع 
چالش هایی چون تورم افسارگسیخته و اداره امور کشور با حداقل 
درآمدهای نفتی به شهادت آمار و ارقام مستند و تایید کارشناسان 
مطلع داخلی و خارجی عملکردی قابل قبول را به نمایش گذاشته و 

بهانه ای قابل توجه را برای منتقدان برجای نگذاشته است. 
از این رو، تهاجم هویتی از راه کلی گویی، شعارپراکنی و طرح 
ادعاهایی بدون شاخص به عنوان گریزگاهی مورد توجه مخالفان 
دولت قرار گرفته تا اغراض و اهداف سیاسی خود را در آستانه بزنگاه 
های مردمسالارانه ای چون انتخابات ریاست جمهوری به تحقق 
نزدیک سازند؛ رفتاری که خود به نوعی موید عملکرد مطلوب دولت 
در تحقق وعده ها و محکی بر استواری گفتمان انقلابی و دینی 

مسوولان دولت یازدهم است.
آخر سخن اینکه ایجاد فضای همدلی و همکاری در راستای حرکت به سوی آرمان های 
نظام مقدس جمهوری اسلامی که در اندیشه های امام راحل و رهنمودهای رهبری انعکاس 
یافته، امروز به شکل مهمترین پیش نیاز توسعه و پیشرفت و بی اثر کردن تهدیدهای 
خارجی و داخلی پیش روی کشور خودنمایی می کند؛ پیش نیازی که اگر امروز به استحکام 
و اقتدار نظام از گذرگاه همبستگی دینی وملیِ ارکان و دلسوزان نظام منتهی نشود، بی شک 
آسیب هایی عمیق بر جای خواهد گذاشت. البته این به معنای رد ضرورت نقد و نقادی و 
ارایه بازخورد واقعی از عملکرد مسوولان در جهت اصلاح فرایندهای تصمیم سازی و اجرا 
نیست بلکه ناظر بر ناشایستی تخریب آنان است که موضع دلسوزان را تضعیف و مخالفان 

نظام را شادمان خواهد ساخت.

عزاداری سالار شهیدان مهمترین وجه انسجام دینی مردم ایران

یورش سیاسی به دین مداری و انقلابی گری دولت یازدهم به چه بهایی؟

در نظر دارد: پروژه عملیات تکمیلی و توسعه گازرسانی به محدوده جاده قم - اراک 
)سمت چپ( )PC(  را از طریق مناقصه عمومی )یك مرحله ای( و پس از ارزیابی ساده 

به مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید :
الف- شرح مختصر کار :

1( لوله گذاری شبکه توزیع فلزی به قطرهای 2، 4 و 6 اینچ به طول تقریبی 2080 متر
2( تهیه مصالح، ساخت و نصب 100 انشعاب فلزی

ب- محل اجرا: شهر قم می باشد.
ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:

1( توانایی انجام کار در مدت 180 روز تقویمی.
2( دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تاسیسات و تجهیزات و یا پایه 5 رشته نفت و گاز از سازمان 

مدیریت و برنامه ریزی کشور
3( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب شماره 2174633403005 

سیبا( به مبلغ 200/000/000 ریال به عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی. 
4( توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات قراردادی. 

د- مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه و ارزیابی ساده تا تاریخ 13۹5/08/08 
می باشد.

هـ- مهلت عودت اسناد ارزیابی ساده و پاکات مناقصه تا پایان وقت اداری مورخ 
13۹5/08/22 می باشد.

و- زمان گشایش پاکات ساعت 10:00 روز دوشنبه مورخ 13۹5/08/24 می باشد.
مناقصه گران می توانند جهت خرید اسناد مناقصه )به مبلغ 350/000 ریال با لحاظ مالیات بر 
ارزش افزوده( به آدرس قم, بین میدان امام خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه شماره 18 
شرکت گاز استان قم، امور پیمانها مراجعه نمایند. در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت 
شرکت گاز استان قم به آدرس: www.nigc-qpgc.ir یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات 

به آدرس www.spac.ir قابل دریافت است.  

نکات قابل توجه : 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
2( کارفرما در صورت درخواست پیمانکار منتخب، به میزان 15% مبلغ اولیه پیمان را به عنوان 
پیش پرداخت طبق شرایط پیمان و در ازای ارایه ضمانتنامه بانکی به پیمانکار پرداخت می نماید. 
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و اعتراضی پذیرفته نخواهد 

شد.
4( به پیشنهادهای مشروط و مبهم و پیشنهادهایی که بعد از مدت مقرر در آگهی برسد مطلقاً 

ترتیب اثر داده نخواهد شد.
5( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره تلفکس امور پیمانهای 

شرکت گاز استان قم 36620004-025 تماس حاصل فرمایند.     

شرکت گاز استان قم 

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آگهی فراخوان مناقصه عمومی) نوبت اول(

شماره مناقصه :
95-13 

سربسته و بدون اعلام مصداق گویا اصولگرایان تصمیمات 
مهمی گرفته اند. آنها مانند دهه هشتاد به دنبال مدل خوبی برای شورای 
شهر و شهرداری هستند و زمزمه های هفته های اخیر می گوید به مدل 

خوبی هم رسیده اند. یک سازوکار برای در اکثریت ماندن در شورا و 
یک گزینه نام آشنا برای اداره »شهر«!  مهم این است که اصولگرایان در 
دامنه ای به وسعت همه طیف هایش تصمیم درستی برای نحوه ورود به 
انتخابات بگیرند. شاید چندان کار سختی نباشد. کافی است به »تجربه« 
اعتماد کنند. باید منتظر اعلام خبرهای مهم باشیم. گویا فعلا دستور کار 

این است: »حرکت با چراغ های خاموش!«



استاندار قم با اشاره به برنامه های 
در  بیکاری  کاهش  برای  دولت 
باید  اظهار کرد: دانشگاهها  جامعه 
نقش محوری را در توسعه اشتغال 

داشته باشند.
دیدار  در  صادقی  مهدی  سید 
مدیران دانشگاه صنعتی قم و پیام 
نور قم با اشاره به ظرفیت های علمی 
استان قم اظهار کرد: استفاده از این 
و  آینده کشور  می تواند  ظرفیت ها 

استان قم را تضمین کند.
ارتقاء  بر  تاکید  با  قم  استاندار 
فراهم  استان،  دانشگاه های  کیفی 
بین  در  علمی  رشد  بستر  کردن 
اساتید و دانشجویان را مهم برشمرد 

فراهم شود  فضایی  بایستی  افزود:  و 
تا دانشجویان پس از فارغ التحصیلی 

خودکفا شوند.
با  استان  در  دولت  عالی  نماینده 
بیان اینکه بسیاری از فارغ التحصیلان 
دفتری  و  دولتی  مشاغل  دنبال  به 
دانشگاه ها  کرد:  خاطرنشان  هستند 
توسعه  در  محوری  نقش  می توانند 

اشتغال و کارآفرینی ایفا کنند.
به  اشاره  با  همچنین  صادقی 
دانشگاه های  توسعه ای  برنامه های 
استان قم تصریح کرد: این فعالیت ها 
باید به صورت هماهنگ با دستگاه های 
اجرایی و در چارچوب قوانین و مقررات 

انجام شود.

استاندار قم:

دانشگاهها نقش محوری در توسعه اشتغال داشته باشند

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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اخبــار
رئیس شورای اسلامی شهر قم عنوان کرد

تاکید آیت الله نوری همدانی بر حفظ 
جایگاه  مردمی خدمات شهرداری ها

رئیس شورای اسلامی شهر قم در دیدار با آیت الله نوری همدانی بر 
ضرورت حفظ جایگاه مردمی فعالیت ها و خدمات شهرداری ها تاکید کردند.

ولی الله بیاتی با اشاره به دیدار با آیت الله نوری همدانی در حاشیه مراسم 
عزاداری در دفتر ایشان، اظهار کرد: در این دیدار گزارشی از روند فعالیت های 

انجام شده در شهر و خدمات آینده شهری ارائه شد.
پروژه های عمرانی و خدماتی شهرداری قم،  به وضعیت  اشاره  با  وی 
خاطرنشان کرد: ارائه گزارشاتی در خصوص پروژ  ه های شهری در دست اجرا ، 
همچنین تصمیمات مجموعه استان درمورد فعالیت های عمومی شهرداری از 
دیگر بخش های این دیدار بود. رئیس شورای شهر قم با بیان اینکه اطلاعات 
روند تکمیل پروژه خط نخست مترو قم نیز به آیت الله نوری همدانی ارائه 
شد، افزود: همچنین در این دیدار برنامه های شهری در خصوص آغاز عملیات 
اجرای خط دوم مترو قم از پردیسان به سمت فرهنگیان تشریح شد. وی با 
اشاره به بدهی های انباشته شده شهرداری قم از سال های اخیر تصریح کرد: با 
توجه به اینکه در دیدارهای گذشته شهردار قم با آیت الله نوری همدانی نسبت 
به بدهی های شهرداری و نحوه تسویه آن ها گزارشاتی ارائه شده بود، در این 
جلسه فعالیت های انجام شده در راستای رفع بدهی ها تشریح شد. بیاتی به 
وضعیت پروژه های خدماتی و تفریحی شهرداری قم اشاره کرد و گفت: بخش 
دیگر این دیدار ارائه گزارش پروژه های تفریحی و خدماتی شهرداری بود که 
ظرفیت جدیدی به امکانات شهری و گردشگری قم اضافه خواهد کرد. وی در 
ادامه سخنان خود به تاکیدات آیت الله نوری همدانی در خصوص فعالیت های 
شهرداری اشاره کرد و گفت: ایشان در این دیدار ضرورت حفظ جایگاه مردمی 
خدمات و فعالیت های شهرداری را مورد تاکید قرار دادند و تقویت نقش 
مردم در این زمینه را خواستار شدند. رئیس شورای شهر قم با اشاره به نقش 
چشمگیر مردم در پیروزی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس گفت: تاکید آیت الله 
نوری همدانی بخاطر اثرگذاری ویژه مردم در برهه های مختلف تاریخ انقلاب 
اسلامی است و شورای اسلامی شهر و شهرداری همواره تذکرات و منویات 

مراجع عظام تقلید و علما را سرلوحه کار و اقدامات خود دارند.

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم اعلام کرد

کاهش سد معبر وانت بارها 
در سطح شهر قم

مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم گفت: با تدابیری 
که از سوی شهرداری قم با هماهنگی سیستم قضایی و انتظامی اتخاذ شد، 
مشکل سد معبر غیرقانونی وانت بارها در سطح شهر به حداقل رسیده است. 

احمدرضا شفیعی با اشاره به اقداماتی که در راستای رفع سد معبر وانت 
بارها در سطح شهر صورت گرفته است، گفت: از سال گذشته تدابیری برای 
رفع مشکلات شهر در خصوص سد معبر وانت بارها اتخاذ گردید که نتیجه آنها 

اجرای طرح های متعدد جلوگیری از سد معبر بود.
به  اشاره  با  قم  تخلفات شهری شهرداری  و رفع  پیشگیری  مدیرکل 
هماهنگی شهرداری با سیستم قضایی و انتظامی در راستای مبارزه با سد معبر 
در شهر، گفت: سد معبر وانت بارها چهره شهر را مخدوش کرده بود و باید 
فکری جدی برای آن می شد که نهایتا با تدبیر شهرداری قم و حمایت دستگاه 

قضایی و انتظامی طرحی برای ساماندهی وانت بارها مشخص شد.
وی به اختصاص پنج مکان در سطح شهر قم برای ساماندهی و استقرار 
وانت بارها، خاطرنشان کرد: در طول این طرح از وانت بارها ثبت نام شد و بنا 
به شرایطی که وجود داشت مجوزهایی صادر شد تا آنها بتوانند هم در این 
مکان ها حضور پیدا کنند و هم در ساعاتی از شب در برخی از خیابان ها که 
ترافیك کمتری دارند مستقر شوند. شفیعی با تاکید بر اینکه اجرای طرح های 
ساماندهی عموما نیازمند گذر زمان است، گفت: این طرح از 15 فروردین آغاز 
شده و به مرور سد معبری کمتری را در سطح شهر از سوی وانت بارها شاهد 
هستیم. وی با تاکید بر برخورد شدید با وانت بارهای متخلفی که در طول روز 
در خیابان های شهر اقدام به سد معبر می کنند، افزود: در صورت مشاهده 

هرگونه تخلف از این طرح، وانت بارهای متخلف اعمال قانون می شوند.
مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم گفت: البته از 
ساعت 22 به بعد وانت بارها با رعایت موارد قانونی و عدم توقف در خیابان 
های پر تردد می توانند در خیابان ها نیز مستقر باشند. شفیعی خاطرنشان 
کرد: براساس تبصره یك ماده پنج قانون شهرداری ها ، شهرداری ها موظف 
هستند نسبت به رفع سد معبر در شهرها اقدام کنند و در این راستا سیستم 
قضایی هم باید حامی باشد تا بتوان نظم شهری را برقرار کرد و در این زمینه 
شاهد همکاری مطلوب مدیریت شهری با سیستم قضایی و انتظامی هستیم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم خبرداد

خرید 88 دستگاه اتوبوس برای افزایش 
ناوگان حمل و نقل عمومی شهر قم

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: سعی داریم قرارداد 
خرید 88 دستگاه اتوبوس برای افزایش ناوگان حمل و نقل عمومی شهری را 

تا یك ماه دیگر به نتیجه رسانده و سال آینده آنها را وارد خطوط کنیم.
حسین مومنی موحد با اشاره به ضرورت توسعه حمل و نقل عمومی در 
شهر قم، اظهار کرد: امروزه توسعه حمل و نقل عمومی یکی از محورهای برنامه 
های توسعه شهری برای جلوگیری از مشکلاتی چون ترافیك و تراکم عبور و 
مرور است. وی با تاکید بر اینکه شرایط حمل و نقل عمومی با استانداردهای 
لازم این بخش فاصله دارد، اظهار کرد: با این وجود طی سال های اخیر توسعه 
زیادی در حوزه حمل و نقل عمومی اتفاق افتاده است. مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: در بخش اتوبوسرانی طی سال 
های اخیر شاهد توسعه کمی و کیفی ناوگان بوده ایم و با اجرای طرح تحول 

خطوط، کیفیت خدمات رسانی افزایش چشمگیری پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه در کنار کیفیت به دنبال افزایش تعداد ناوگان و نوسازی 
آنها نیز هستیم، گفت: ابتدای امسال 40 دستگاه اتوبوس برای افزایش ناوگان 

شهری خریداری شد که تا پایان سال به خطوط شهر اضافه خواهد شد.
مومنی موحد با بیان اینکه درصدد خرید 88 دستگاه اتوبوس دیگر برای 
شهر هستیم، خاطرنشان کرد: سعی داریم ظرف یك ماه آینده قرارداد خرید این 

اتوبوس ها را نهایی کرده و سال آینده شاهد افزایش ناوگان باشیم.

سرپرست اداره کل فنی و طراحی شهرداری قم خبرداد

تکمیل نقشه های اجرایی پروژه تقاطع 
زینبیه و نیروی هوایی تا ماه آینده

سرپرست اداره کل فنی و طراحی شهرداری قم از تکمیل نقشه های 
اجرایی پروژه تقاطع زینبیه و نیروی هوایی تا یکماه آینده خبر داد.

رضا خانه زاد یزدی با اشاره به پروژه های شهرداری قم در سال ۹5 اظهار 
کرد: تقاطع بلوار زینبیه با بلوار نیروی هوایی و امامزاده ابراهیم در دستور کار 
شهرداری قرار گرفته و اقدامات لازم در خصوص این پروژه در حال انجام است.

وی با اشاره به انجام مراحل نهایی طراحی پروژه تقاطع بلوار زینبیه با بلوار 
نیروی هوایی افزود: امیدواریم ظرف یکماه آینده نقشه های این پروژه نهایی و 
تکمیل شود و شاهد آغاز عملیات اجرایی آن باشیم. سرپرست اداره کل فنی و 
طراحی شهرداری قم  با اشاره به پیش بینی بودجه اجرایی پروژه تقاطع بلوار 
زینبیه با بلوار نیروهای هوایی تصریح کرد: در صورت تکمیل و تایید نقشه ها 
می توان امید داشت عملیات اجرایی این پروژه نیز قبل از پایان سال آغاز شود.

بازدیدعمومی از امروز به مدت 10 روز انجام می شود

رونمایی از ضریح جدید
 امامین عسکریین در قم

کار ساخت ضریح مطهر امامین عسکرین در قم به اتمام رسیده است و 
به زودی به سامرا در کشور عراق منتقل می شود و به همین مناسبت آخرین 
بازدید عمومی این ضریح مطهر، از 25 مهر ماه به مدت ده روز در محل کارگاه 

ساخت این ضریح نورانی در شهر قم می باشد.
به گزارش ابنا، علاقه مندان به بازدید و عاشقان امامین عسکریین برای 
آخرین بازدید عمومی از این ضریح نورانی به آدرس قم، ابتدای بلوار امین، 
کارگاه ساخت ضریح امامین عسکریین مراجعه کنند. گفتنی است؛ کار ساخت 
این ضریح به دستور »آیت الله العظمی سیستانی« بوده است و »حجت 
الاسلام سید ابراهیم لاجوردی« مسئول کارگاه، »سید مهدی علمدار« به 
عنوان طراح و مجری قلم زنی، »مهدی دیدار« به عنوان سرپرست نجاران، 
»خوش نژاد« به عنوان مسئول سازه و نیز »استاد موحد« به عنوان خطاط 

پروژه مسئولیت ساخت این ضریح را بر عهده داشتند.

شهردار قم گفت: گردشگران زیادی به شهر قم می 
آیند اما ماندگاری آنها در شهر بسیار کم است و با تقویت 
زیرساخت های گردشگری و تفریحی سعی داریم ماندگاری 

آنها در شهر را افزایش دهیم.

دکتر سقائیان نژاد در دیدار سرمایه گذران پروژه های 
شهری قم با تاکید بر نقش بخش خصوصی برای تامین 
و توسعه امکانات شهری و ارتقاء شاخص های خدمات 
گفت: مجموعه مدیریت شهری با تغییر رویکرد به دنبال 

جذب سرمایه گذار برای اجرای پروژه های شهری است 
شده  آماده  این خصوص  در  لازم  حمایتی  بسته های  و 
در  مشارکت  برای  خصوصی  بخش  پذیرای  بتوانیم  تا 

پروژ ه های شهری باشیم.
شهردار قم با اشاره به راه اندازی پروژه پارك آبی در قم، 
خاطرنشان کرد: پروژه های باغ پرندگان، آکواریوم شهری 
و... نیز در مرحله طراحی و جذب سرمایه گذار هستند و 
امید داریم ظرف چند سال آینده شاهد توسعه کمی و کیفی 

خدمات تفریحی و گردشگری در این شهر باشیم.
سقاییان نژاد با تاکید بر ضرورت افزایش ماندگاری زائر در 
شهر، گفت: در کنار تقویت زیرساخت های زیارتی، نیازمند 
توسعه امکانات تفریحی، اقامتی و گردشگری هستیم تا 
بستری برای ماندگاری بیشتر زائران در شهر قم فراهم شود.

وی با بیان اینکه یکی از اهداف اصلی گردشگری مذهبی 
قم و مشهد است، خاطرنشان کرد: باید تسهیلات مناسب 

برای زائران فراهم شده و از این ظرفیت بهره گیری شود.
شهردار قم با بیان اینکه گردشگران زیادی به شهر قم می 
آیند اما ماندگاری آنها در شهر قم بسیار کم است، گفت: با 
توسعه سالانه 350 هکتار فضای سبز قم و همچنین با تقویت 
زیرساخت های گردشگری و تفریحی سعی داریم ماندگاری 

زائر در شهر را افزایش دهیم.

رئیس بنیاد نخبگان استان قم گفت: 
بنیاد نخبگان استان با حمایت های معاونت 
اقدام  استانداری  زائرین  هماهنگی  امور 
رویکرد  با  تخصصی  کارگروه  تشکیل  به 

گردشگری مذهبی کرده است.
محمد محمدرضایی به تبیین برنامه های 
پیش روی بنیاد نخبگان استان قم پرداخت و 
اظهار کرد:  یکی از برنامه های این بنیاد استفاده 
از ظرفیت فکری نخبگان در زمینه هایی است 
مواجه  مشکلی  با  استان  دستگاه های  که 
هستند و نیاز به استفاده از نظرات نخبگان 
دارند،  با تشکیل کارگروه های تخصصی در 
بنیاد نخبگان این مأموریت انجام می شود. 

رئیس بنیاد نخبگان استان قم ادامه داد: در 
کارگروه ها دیدگاه های نخبگان درخصوص 
و  می شود  بررسی  و  مطرح  مشکلات 
رفع  برای  نخبگانی  و  مناسب  راهکارهای 
دستگاه های  اختیار  در  موجود  مشکلات 
افزود:  ما  اجرایی استان قرار می گیرد. وی 
در کارگروه های نخبگان به دنبال استفاده از 
ظرفیت های موجود برای حل مشکلات قم 
هستیم،  در این کارگروه ها علاوه بر حضور 
مدیران  متخصصین،   از  تعدادی  نخبگان،  
اجرایی و کارشناسان حضور دارند تا بررسی 
مشکلات و راهکارها با قوانین تطبیق داده 
شود. محمدرضایی با اشاره به ظرفیت های 

استان قم اظهار کرد:  یکی از ظرفیت های 
مهم قم در حوزه گردشگری مذهبی است، در 
این راستا بنیاد نخبگان استان با حمایت های 
استانداری  زائرین  هماهنگی  امور  معاونت 
اقدام به تشکیل کار گروه تخصصی با رویکرد 
گردشگری مذهبی کرده است. رئیس بنیاد 
نخبگان استان قم ادامه داد:  برای تشکیل 
کارگروه، در بین نخبگان و استعدادهای برتر 
ارسال  از  پس  تا  است  شده  زده   فراخوان 
سوابق مرتبط به کار گروه، نخبگان مناسب 
برای عضویت در آن انتخاب شوند. وی افزود:  
امیدواریم که تا ماه آینده جلسات کارگروه 
تخصصی گردشگری مذهبی استان قم آغاز 

شود، نتایج این کارگروه علاوه بر اینکه برای 
اجرا به استانداری ارسال می شود،  در اختیار 
قرار  معاونت علمی ریاست جمهوری هم 
می گیرد تا از ظرفیت این معاونت برای حل 
مشکلات موجود استفاده شود. محمدرضایی 
در پایان درخصوص اعضای بنیاد نخبگان 
استان قم خاطرنشان کرد:  حدود 300 نفر در 
استان در مقاطع تحصیلی کارشناسی،  ارشد و 
دکترا زیر پوشش این بنیاد بوده و به کارهای 
علمی و پژوهشی اشتغال دارند،  گرچه که این 
افراد در رشته های مختلف تحصیل می کنند،  
در  پژوهش  و  تحصیل  به  آنها  بیشتر  اما 

رشته های علوم انسانی مشغول هستند.

شهردار قم تاکید کرد

ضرورت افزایش ماندگاری گردشگران مذهبی در قم

رئیس بنیاد نخبگان استان قم خبر داد

 تشکیل کارگروه تخصصی گردشگری مذهبی

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: عزم مدیران استان 
بر این است که با تعامل مشکل پروژه تقاطع سه سطحه 15 
خرداد و عماریاسر حل شود و اگر پیمانکار طبق تعهدات خود 

عمل نکند به اجبار وارد بحث خلع پیمان می شویم.
ولی الله بیاتی با اشاره به برگزاری جلسه مشترك مدیران 
شهری با استاندار، مقامات قضایی استان و احمد امیرآبادی 
فراهانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در 
خصوص روند اجرایی پروژه تقاطع سه سطحه 15 خرداد 
و عماریاسر اظهار کرد: پروژه 15 خرداد دچار تأخیر زیادی 
شده و پیمانکار در زمینه تکمیل آن تعلل کرده است به 
همین خاطر این جلسه در راستای بررسی مشکلات پروژه، 
همچنین تصمیم گیری در خصوص تسریع در عملیات 

اجرایی آن برگزار شد.

وی با تاکید بر اینکه اتمام پروژه تقاطع سه سطحه 15 
خرداد - عماریاسر مطالبه ای عمومی است، گفت: در صدد 
اتخاذ تصمیمی قاطع از سوی مجموعه مدیران استان در 
خصوص روند اجرایی آن هستیم تا بتوانیم مشکلات آن را 

برطرف کرده و پروژه در موعد مقرر تکمیل شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با اشاره به اتخاذ تصمیماتی 
در خصوص وضعیت اجرایی و نحوه ادامه فعالیت پیمانکار در 
این پروژه خاطرنشان کرد: در جلسه ای که در مردادماه در 
دفتر امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
در خصوص این پروژه برگزار شده بود، پیمانکار تعهد داد 
که آن را حداکثر تا 10 آذر تکمیل کند اما همچنان به نظر 

نمی رسد در این زمان امکان افتتاح آن باشد.
وی با اشاره به تصمیم مدیران استان برای برگزاری جلسه 

با پیمانکار و تعیین تکلیف وضعیت آینده پروژه گفت: هفته 
آینده مدیران جلسه ای مجدد با پیمانکار برگزار کرده تا 

تصمیم آن برای نحوه تکمیل پروژه را جویا شوند.
بیاتی با تاکید بر اینکه سعی داریم وضعیت پروژه تقاطع 
سه سطحه 15 خرداد و عماریاسر با تعامل با پیمانکار حل 
شود، تصریح کرد: در صورتی که پیمانکار اقدامی درخور در 
خصوص تکمیل پروژه انجام نداده و به تعهدات خود عمل 
نکند در بحث خلع پیمان وارد خواهیم شد تا مشکل مردم 

سریع تر حل شود.
وی خاطرنشان کرد: تمام تلاش و عزم مدیران شهری 
بر این است که تمام پروژه های نیمه کاره را تکمیل کنند و 
اجازه ندهند که در این پروژه ها خصوصاً پروژه  15 خرداد بر 

مشکلات مردم افزوده شود.

 معاون ستاد عتبات دانشجویی قم از اعزام هزار دانشجوی 
قمی به عتبات عالیات طی روزهای گذشته خبر داد و گفت: 

400 نفر دیگر نیز تا نیمه آبان ماه اعزام می شوند.
حجت الاسلام سید رسول زهراپور، با اشاره به اینکه اعزام 
دانشجویان به کربلای معلی تا نیمه آبان ادامه دارد، گفت: 
در اعزام دانشجویی به عتبات عالیات 35 کاروان از قم اعزام 

می شود.
وی با بیان اینکه ظرفیت اعزام هر کاروان 40 نفر است، 

اعزام  دانشجویی  عتبات  کاروان  تاکنون 25  کرد:  عنوان 
اعزام  مانده  باقی  روزهای  نیز طی  کاروان  و 10  شده اند 

می شوند.
کاروان  داد:  ادامه  قم  دانشجویی  عتبات  ستاد  معاون 
دانشجویی عتبات شامل اعزام اساتید، دانشجویان دختر و 
دانشجویان متأهل می شود که برای این گروه ها برنامه های 

فرهنگی ویژه ای تدارک دیده شده است.
وی با بیان اینکه مدت زمان کاروان های هوایی هشت 

روزه و کاروان های زمینی 10 روزه است، ابراز کرد: حضور در 
بیت امام راحل در نجف و روایتگری آن و همچنین روایتگری 

جریان حر از جمله این برنامه ها است.
حجت الاسلام زهراپور حضور در کربلا و محل خیمه گاه 
امام حسین )ع( و روایتگری واقعه عاشورا را از دیگر برنامه ها 
عنوان کرد و گفت: برنامه »احلی من العسل« نیز از دیگر 
برنامه های ویژه است که در آن به دانشجویان دختر چادر و 

به دانشجویان پسر پیراهن اهدا می شود.

 رئیس خانه کشاورز استان قم با اشاره به بدقولی در 
پرداخت خریدهای تضمینی جو، گفت: کشاورزان قم به دلیل 

تأخیر در پرداخت ها از خرید تضمینی جو استقبال نکردند.
علی مؤمن، به خرید تضمینی جو در استان قم اشاره کرد 
و گفت: میزان تحویل جو طی سال زراعی اخیر در استان 
قم 17 هزار تن بوده است که بر اساس اعلام قبلی در بورس 
توزیع شد. وی بابیان اینکه فروش در بازار بورس برای هر 
کیلو جو 720 تومان بوده است، عنوان کرد: جو قم از کیفیت 
بالایی برخوردار است که این امر باعث فروش همه جوهای 

عرضه شده توسط استان قم در بازار بورس شد. وی با بیان 
اینکه قیمت خرید تضمینی جو توسط دولت هر کیلو هزار و 
20 تومان اعلام شده بود، گفت: دولت تاکنون مابه التفاوت 
قیمت فروش در بازار بورس و قیمت تضمینی را که برای 
هر کیلو جو 300 تومان است به کشاورزان پرداخت نکرده 
است. وی در ادامه به نبود شوق در کشاورزان برای استقبال 
از خرید تضمینی اشاره کرد و گفت: تقریبا سالانه 60 هزار 
تن جو در استان قم برداشت می شود که کشاورزان تنها 17 
هزار تن آن را به دولت فروختند. مؤمن در ادامه افزود: به علت 

بدقولی هایی که در خرید تضمینی جو طی سال های گذشته 
وجود داشته و کشاورزان پول خود را در اسرع وقت دریافت 

نکرده اند از خرید تضمینی استقبال نمی شود. 
وی ادامه داد: جو تولیدی کشاورزان در بازار آزاد توسط 
دامداران خریداری می شود که قیمت خرید در بازار آزاد برای 
هر کیلو جو نزدیک به 850 تومان بوده و به دلیل اینکه 
کشاورز در بازار آزاد پول نقد دریافت می کند ترجیح می دهد 
که جو تولید شده را حتی با قیمت کمتر در بازار آزاد به 

فروش برساند.

بیاتی: طبق تعهدات عمل نکنید خلع پیمان می شوید

اولتیماتوم شورا به پیمانکار تقاطع سه سطحه 15 خرداد

معاون ستاد عتبات دانشجویی قم:

یک هزار دانشجوی قمی به عتبات عالیات اعزام شدند

رئیس خانه کشاورز استان قم:

کشاورزان قمی از خرید تضمینی جو استقبال نکردند

نامحــرمانه
هادی غفاری: 26 بار ترور شدم

هادی غفاری عضو مجمع نیروهای خط امام در پاسخ به این سوال که آقای اسدالله بادامچیان عضو ارشد 
حزب موتلفه اسلامی، چندی پیش در مصاحبه ای با خبرآنلاین گفته بود آمریکایی ها همین طوری با ما 
دشمنند و این همه از موتلفه را شهید کردند؟ اینها دلیل دارد. چون موتلفه کار می کرد. چرا لاجوردی؟ چرا 
بهشتی؟ چرا افراد دارای مواضع تند افراطی مثل آقای خوئینی ها، آقای غفاری یا افرادی مثل اینها را ترور 
نکردند؟ چون مواضع آنها به نفع آمریکایی هاست. نظرتان در این باره چیست؟ گفت: من 26 بار ترور شدم ولی 
نگذاشتیم چندان رسانه ای شود. جای گلوله در بالای سینه من وجود دارد ولی من با امثال شهید مطهری 
فرق می کردم و می توانستم از خود در مقابل اسلحه دفاع کنم. من دوره چریکی دیده بودم و همین الان که 
پیرمرد هستم، شما نمی توانید مشت مرا باز کنید. از دو طبقه ساختمان به راحتی پایین می پریدم. قهرمانان 
شنای کشور هم قادر نیستند مثل من شنا کنند. در آب رود کارون که 80 کیلومتر در ساعت سرعت داشت 
شنا می کردم. با شهید چمران در لبنان آموزش چریکی دیده بودیم. اما ادعای بادامچیان دروغ مسلم است. 
شهید بهشتی کی موتلفه ای بود؟! شهید بهشتی که با این ها شاخ به شاخ بود. یادم هست در مدرسه حقانی 
که خود در آنجا درس می خواندم، بر سر مطالب دکتر علی شریعتی بین آنها بحث شد و صدایشان بالا 
رفت. آقای مصباح شدیدا مخالف شریعتی بود. شهید بهشتی موتلفه را یاران انقلاب می دانست ولی روشش 

دموکرات بود. همین طور شهید مطهری.

واکنش وزیر بهداشت به شایعات آنفلوآنزایی 
 وزیر بهداشت درباره اثربخشی و کیفیت واکسن های آنفلوانزای موجود در کشور گفت: واکسنی که در 
کشور توزیع شده است، از نوع همان واکسنی است که رهبر انقلاب و رییس جمهور و اعضای دولت از آن 
استفاده کرده اند بنابراین جایی برای نگرانی مردم وجود ندارد... دکتر سید حسن هاشمی در حاشیه اجلاس 
مشورتی با صندوق جهانی مقابله با ایدز، سل و مالاریا در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوال خبرنگاری درباره 
شایعه ماندن واکسن های آنفلوانزا در انبارهای وزارت بهداشت گفت: فکر می کنم مردم می دانند که بنای ما بر 
حقیقت گویی است. در عین حال شایعه هم زیاد است. به عنوان مثال خود من دیشب در هیات عزاداری بودم 
که فردی از من پرسید که اگر واکسن های آنفلوانزا را تزریق کنیم، فلج می شویم. این شایعات در حالیست که 
باید توجه کرد که واکسن همواره کنترل می شود؛ چرا که محل خرید و توزیع آن بسیار مهم است و سازمان 
غذا و دارو و معاونت بهداشتی وزارت بهداشت نیز نظارت لازم را بر روی واکسن ها دارد. هاشمی در عین حال 
گفت: امیدوارم طی دو یا سه سال آینده بتوانیم در خود کشور واکسن آنفلوانزا را تولید کنیم و در این زمینه 
تا کنون پیشرفت خوبی داشتیم و مراحل نهایی برنامه ها را طی می کنیم و امیدواریم بتوانیم این واکسن را 

در کشور تولید کنیم.

رکورد کمترین میزان مصرف بنزین ثبت شد
در مهرماه سالجاری تا پایان روز گذشته 1 میلیارد و 731 میلیون لیتر بنزین در کشور مصرف شده که به 
طور میانگین در هر روز ایرانی ها 75.3 میلیون لیتر بنزین مصرف کرده اند. با توجه به آمار به دست آمده در 23 
روز نخست مهرماه سالجاری بیشترین میزان مصرف در روز 1۹ مهرماه به میزان ۹۹.6 میلیون لیتر و کمترین 
میزان مصرف در روز 21 مهرماه مصادف با عاشورای حسینی به میزان 47.7 میلیون لیتر به ثبت رسیده 
است. همانطور که در گزارش میدانی میزان آمده بود، در روزهای منتهی به تعطیلات تاسوعا و عاشورا افراد 
برای برپایی عزای حسینی و ادای نذر خود به شهرستان ها سفر می کنند که این موضوع میزان مصرف بنزین 
را افزایش می دهد اما در روز عاشورا میزان مصرف بنزین به دلیل کاهش استفاده از وسایل نقلیه و سوختگیری 
در روزهای گذشته به کمترین میزان خود می رسد. به نظر می رسد با توجه به میزان مصرف بنزین در روز 
عاشورای سالجاری، کمترین میزان مصرف بنزین در سال 13۹5 به ثبت رسیده است. بعد از روز 1۹ مهرماه 
بیشترین مصرف بنزین در روز 20 مهرماه با مصرف 87 میلیون لیتر به ثبت رسیده است که به ترتیب می توان 

گفت بیشترین میزان مصرف در روزهای 1۹، 20، 8، 3 و 10 مهرماه به ثبت رسیده است.

روحانی به اراک می رود 
 حسن روحانی رئیس جمهور کشورمان در راستای سی  و دومین سفر استانی خود، دوم آبان ماه به استان 
مرکزی سفر خواهد کرد.  همچنین استان البرز نیز به عنوان آخرین مقصد سفر استانی رئیس جمهور در 
مرحله نخست سفرها خواهد بود.  در همین خصوص جلسه سرمایه گذاری و توسعه استان مرکزی با حضور 
محمد شریعتمداری معاون اجرایی رئیس جمهور در این استان برگزار شد. شریعتمداری در این جلسه رتبه 
پانزدهم استان مرکزی در میزان سپرده گذاری، شرکت ها و نواحی فعال صنعتی و ظرفیت معدنی قابل 
ملاحظه را از مهم ترین ظرفیت های استان مرکزی برای سرمایه گذاری برشمرد و ادامه داد: باید روند رشد 
تولید ناخالص داخلی استان افزایش یابد. معاون اجرایی رئیس جمهوری همچنین تأکید کرد: حرکت به 
سمت سرمایه گذاری در فعالیت اقتصادی و بسیار سود آور محیط زیست از محورهای برنامه های دولت در 

استان مرکزی است.

سیامند رحمان بهترین ورزشکار ماه سپتامبر دنیا
 سیامند رحمان در نظرسنجی بهترین ورزشکار ماه سپتامبر سال 2016 که از سوی کمیته بین المللی 
پارالمپیک برگزار شده بود، عنوان اول را به دست آورد. به گزارش سایت فدراسیون جانبازان و معلولین، 
در این نظرسنجی رحمان با 5 ورزشکار دیگر که برای کسب عنوان بهترین ورزشکار ماه سپتامبر انتخاب 
شده بودند، رقابتی یک هفته ای داشت. در نهایت روز جمعه وب سایت رسمی کمیته بین المللی پارالمپیک 
با اعلام نتایج این نظرسنجی، سیامند رحمان را با کسب 65 درصد آرا به عنوان ورزشکار برتر ماه سپتامبر 
در سال 2016 معرفی کرد. پس از رحمان، کارلوس سرانو شناگر کلمبیایی در جایگاه دوم ایستاد و عنوان 
سوم این نظرسنجی  به ایهار بوکی شناگر بلاروس رسید. سیامند رحمان، در جریان بازی های پارالمپیک 
ریو با ثبت رکورد تاریخی 310 کیلوگرم موفق شد، ضمن رکورد شکنی های پیاپی، برای دومین بار به 
نشان طلای بازی های پارالمپیک دست یابد و عنوان قوی ترین مرد دارای معلولیت جهان را برای ایران 

حفظ کند.

رقیب جدید تلگرام در راه است 
شرکت مخابراتی روسی »روس تلکام« قصد دارد تا پایان سال جاری میلادی پیام رسان خود با نام »الو« را 
راه اندازی کند. به گزارش ایسنا، سرگی کالوگین - مدیر این کمپانی - گفت: اپلیکیشن جدید در مرحله نخست 
برای مکالمه صوتی از طریق انتقال داده طراحی شده است. به گفته وی از مهمترین ویژگی های متمایز این 
پیام رسان اتصال آن به شماره تلفن شهری است. به گزارش تاس، بسیاری از برنامه های پیام رسان تلفن های 
هوشمند توسط برنامه نویسان روسی طراحی و ساخته شده اند و کارشناسان حوزه فن آوری بر این باورند که 
پیام رسان جدید الو، زنگ خطری جدی برای ادامه یکه تازی نرم افزاری محبوب وایبر، واتس آپ و تلگرام در 

دنیای ارتباطات است.

هشدار مهم به »زائران اربعین«
مدیرکل عتبات سازمان حج و زیارت با اشاره به آمار ثبت نام 275 هزار نفری در سامانه سماح گفت: 
متقاضیان زیارت اربعین حسینی به هیچ عنوان به دفاتر آزاد و غیر مجاز که قصد فریب مردم را دارند، اطمینان 
نکنند؛ تنها مرجع برای ثبت نام اربعین »سامانه سماح« است. محسن نظافتی درباره آخرین آمار ثبت نام 
کنندگان سفر به عتبات عالیات در ایام اربعین حسینی اظهار کرد: تعداد متقاضیان مراجعه کننده به سامانه 
سماح از مرز 275 هزار نفر عبور کرد. وی ادامه داد: پیش بینی می کنیم تقاضای ثبت نام در سامانه سماح برای 
عزیمت به عتبات عالیات در ایام اربعین حسینی افزایش پیدا کند و از این پس تا ایام اربعین شاهد استقبال 

خوب عاشقان امام حسین )ع( باشیم.

21 درصد ایرانی ها اختلالات روانپزشکی دارند
دبیر علمی سی و سومین کنگره انجمن علمی روان پزشکی ایران با بیان این که حدود 21 درصد جمعیت 
ایران مبتلا به اختلالات روانپزشکی و نیازمند خدمات درمانی هستند، شایعترین نوع اختلالات روانپزشکی 
در کشور را »اضطراب و افسردگی« عنوان کرد. دکتر محمد اربابی در نشست خبری به مناسبت برگزاری این 
کنگره افزود: البته نباید به هر فردی که عصبانی و افسرده است، بیمار روانی اطلاق کرد زیرا بسیاری از این افراد 
تنها نیازمند کمک هستند و احتیاج به درمان های پزشکی ندارند. وی ادامه داد: مداخلات روان درمانی ساده 
و حتی کوتاه مدت می تواند به بیماران کمک قابل توجهی کند اما عاملی که می تواند این مداخلات را تقویت 

کند، حمایت سازمان های بیمه گر در پرداخت هزینه های این خدمات است.

برنامه ویژه روسیه برای لغو ویزا با ایران
رئیس اداره فدرال گردشگری روسیه از آغاز کار برای لغو روادید گروه های گردشگری ایران و هند به این 
کشور خبر داد. به گزارش ایسنا، »ولگ سافونوف«، در مصاحبه با شبکه تلویزیونی روسیه 24" گفت: در حال 
حاضر وزارت امور خارجه و اداره فدرال گردشگری روسیه برنامه ویژه ای را برای تسریع در عملیاتی شدن این 
طرح دارند تا شمار گردشگران ایرانی و هندی به روسیه افزایش یابد. همچنین اداره فدرال گردشگری روسیه 
اعلام کرد، گردشگران ایرانی در جمع 20 کشور اول بازدیدکننده از این کشور قرار دارند. بر این اساس، تنها در 
سال گذشته میلادی بیش از 35 هزار روادید گردشگری برای اتباع ایرانی صادر شده که پیش بینی می شود 
امسال این رقم به دو برابر افزایش یابد. بیشتر گردشگران ایرانی شهرهای مسکو، سن پطرزبورگ و سوچی را 
به عنوان مقاصد گردشگری خود در روسیه انتخاب می کنند. با این حال شمار گردشگران روس که به ایران 

سفر می کنند همچنان ناچیز است.

یارانه مهر ماه چه زمانی واریز می شود؟ 
 سازمان هدفمندسازی یارانه ها اعلام کرد: شصت و هشتمین مرحله از پرداخت یارانه نقدی ساعت 
24 دوشنبه 26 مهرماه واریز می شود. براساس اعلام سازمان هدفمندی یارانه ها مبلغ یارانه این مرحله 
نیز همانند ماه های گذشته برای هر نفر 455 هزار ریال است که به حساب سرپرستان خانوار واریز و 
قابل برداشت می شود. براساس آخرین آمار اعلام شده، بیش از 74 میلیون ایرانی یارانه نقدی دریافت 
می کنند. به گزارش ایرنا، یارانه نقدی در چارچوب قانون هدفمندی یارانه ها از آذرماه 138۹ به مردم 

پرداخت می شود.


